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Justerades ett protokollsutdrag rörande Stats-Utskottets Utlå
tande N:o 63.

Kammaren åtskiljdes kl. j 4 eftermiddagen.

In lidem 
O. Brakel.

Lördagen den 17 April 1869.

Kammaren sammanträdde kl. 10 f. m.

Justerades protokollet för den 1 dennes.

Upplästes och godkändes Stats-Utskottets förslag till Riksdagens 
underdåniga skrifvelse N:o 29, angående beviljande af ytterligare medel 
till undsättning för de i följd af 1868 års missvext nödlidande delar 
af riket.

Föredrogs men begärdes af flere ledamöter ånyo på bordet Stats- 
Utskottets den 15 dennes bordlagda Utlåtande N:o 64, i anledning af 
Kong!. Maj:ts nådiga framställningar om anvisande af anslag för skogs
väsendet samt om fastställande af utgiftsstater för skogsstyrelsen, 
skogsstaten och skogsläroverken.

Föredrogs
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Föredrogs men begärdes af flere ledamöter ånyo på bordet Lag
utskottets den 15 dennes bordlagda Utlåtande N:o 28, i anledning af 
väckt förslag om särskild skogslagstiftning för Gotland.

Den 17 April, f. m

. Fortsattes föredragningen af Särskilda Utskottets Utlåtande N:o 
1, i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga Proposition till Riksdagen, an
gående landtförsvarets organisation, samt i anledning af de inom Riks
dagens båda Kamrar i samma ämne väckta motioner.

24:de punkten.

Friherre von O t ter: Då jag varit ledamot i den så kallade rust- 
°ch rothållskomitéen, torde det förvåna att jag icke reserverat mig emot 
Utskottets afstyrkande till nu förevarande förslag, enär detsamma i 
de flesta delar öfverensstämmer med det af komiterade afgifna. Ehuru 
jag ännu mindre efter den utredning komiterade åstadkommit, kunnat 
finna rust- och rotehållares anspråk på lindring i och för en utsträckt 
värnepligt vara berättigade, så och då Kongl. Maj:t i sitt förordnande 
bland annat föreskrifvit komitéen att afgifva förslag till en sådan lin
dring och jag ansett att densamma möjligen borde ifrågakomma, derest 
man antager jorden redan vara så högt beskattad, att den icke kunde 
i samma proportion till andra beskattningsföremål, som hitintills, vid
kännas en ytterligare tunga, har jag deltagit i det förslag komiterade 
uPP£j°rD Men då Kongl. Maj ds förslag i flere väsentliga delar afvi- 
ker från komiterades, och jag alltmer funnit, huru rust-och rotehållares 
anspråk på denna väg icke kunna tillfredsställas — snarare endast 
ökas, har jag nu biträdt Utskottets afstyrkande Utlåtande, under för
hoppning att en reglering af de öfverklagade ovissa besvären skall på 
annat sätt kunna vinnas. För bedömandet af frågan i sin allmänne
lighet, är nödigt att taga i betraktande och redogöra för de hufvud- 
sakliga bestämmelserna i knektkontrakten. Dessa kontrakt stadga 
följande löneförmåner:

a) Städja, endast vid Uplands 15, Wermlands 12 och Dal-rege- 
mentet 6 daler.

b) Lega. Högst 150, lägst 100 daler.
c) Årslön. Från 20 till 65 daler.
d) Torp eller hemkall. I allmänhet var roten skyldig att förse 

soldaten med stuga och behöfliga uthus, kåltäppa, jord till 1 å 2 tunnas 
utsäde samt äng till 2 sommarlass hö, men der torp ej kunde åstad
kommas, skulle i stället gifyas husrum samt hemkall, merändels utsatt till 
spannmål, 2 lass hö och ett tjog eller 20 kärfvar halm.

Enär Carl XI var särdeles mån att få torp till soldaten, upplät 
lian, i en del orter der sådant endast med svårighet lät sig verkställas, 
jord på Kronans marker för dylika anläggningar.

e) Mulbete, vedbrand, och gärdselfång, omförmälas endast i kontraktet 
för Östergötland.

f) Skyldighet att underhålla Torpen med nybyggnad och större
Riksd. Prat. 1869. 1 Afd. 3 Band. 7
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reparationer nämnes endast i kontrakten för de småländska länen; men 
vid 1693 års riksdag framställde allmogen den begäran att. sedan torp 
blifvit bvggda (hvartill i en del län virke erhölls från Kronans skogar) 
icke besväras med deras underhållande, så vida icke någon ansenlig 
förbättring derpå skulle göras, utan att soldaten borde tillhallas att 
vårda husen, hvilken begäran bifölls af konungen Häraf kan man 
sluta att nybyggnad och större reparationer stadse alegat roteliaiiaren.

el Beklädnad. Uti de första knektekontrakten stadgades i allmän
het att roten skulle förse soldaten med beklädnad, men sedermera 
öfvertog Kronan lifmunderingen, och roten tillsläppa endast släpkläd- 
ning in natura, eller ersättning derför i spaning eller penningar, 
för en del mot rättighet att begagna soldatens arbete, dock mot godt-
görelse efter olika bestämmelser.

h) Mötesko et, upptogs för en del regementen; denna utbyttes mot 
den så kallade mötespassevolansan, som utgick med 7 Kd:r tfanlio, 
och hvarifrån rotehållarne nu äro befriade.

Kostnaden för soldaten utgår efter hvar och en hemmansdels andel i 
roten (rotemantal och ej jordeboks-mantal, det forra i de flesta tall 
läerel Torpen anlades på stamrotens mark, och strorotarne betala 
så kallade phnpengar, utom i WestergOtland der roten uppskattades 
till 25 daler, och stamrotens kostnad för upplåtande af jord till toi pen 
afräknas på dessa daler, hvadan deras årliga bidrag i öfrigtblef mindre.

Jag har velat redogöra för dessa de ursprungliga bestämmelserna, 
innan iag öfvergår till närvarande förhållanden. .

Då rotehållare!! sjelf anskaffar och lönar soldaten, sa aro lians 
förbindelser till honom, i afseende på de närmare bestämmelserna, grun
dade på fritt aftal, och derigenom hafva eu mängd ohka ataganden 
småningom uppstått och öfvergatt till hafdvunnet bruk Ty ioi lote- 
hållaren är det eu ekonomisk fördel att kunna utbetala lonen i (len 
form af bytesmedel, hvaraf han egen den största och lattaste tillgän
gen, och härigenom kommer han i tillfälle att fullgöra sm foibm- 
delse uti eu vara, som under andra omständigheter och i de flesta fall 
skulle för honom vara af mindre värde. Huru detta utvecklats, synes 
bäst deraf att, oaktadt knektkontrakten bestämma torfjord eller hem
kall vid de flesta regementen numera bestas begge dessa formaner, 
äfvensom att torpens åkerareal är tre gånger större än knektkontrakten
bestämma. Den skulle enligt dessa utgöra, för 18104 nummer som 
hafva torp, 10,265 tunnland, men enligt uppgifter från regementena 
uppgår den nu mera till 41,064 tunnland, således eu tillökning a 
30 960 tunnland. Genom dessa af soldaterne sjelfve verkställda od
lingar, har följden blifvit att städja, _ lega och lön nedsjunkit till 
obetydlighet, de båda förstnämnde i medeltal, med en tjenstetid 
af 24 år, högst vid Södermanlands regemente 4 K:dr 42 ore 
och lägst vid Jönköpings 33 öre, och lönen, högst vid Jönköpings 17 
R-dr 49 öre, lägst vid Södermanlands 1 R:dr <"0 öre. Den vinst, som 
uppkommit af torpens tillodling, har dock ensamt kommit den rote- 
intressent till del, å hvars egor torpen äro belägna, enär för de ofrige, 
planpenningarne, der sådana finnas, i sednare tider utgått efter torpens 
värde och ej som förr med några få kappar spanmal. Da vid köp 
af hemman soldattorpets värde naturligtvis fråndrages och legal! samt 
lönen i de flesta fall är eu obetydlighet, kan det icke vara dessa, som

Den 17 April, f. m.
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vålla flen uppgifna öfverklagade tungan af indelningsverket, utan ov- 
saken måste då sökas uti de ovissa besvär? som, tillkomna under ti
dernas lopp, vunnit häfd, och dem rotehållare finna mer och mer 
betungande, då, under stigande jordbruk, en hvar idkare deraf lärer 
sig inse behofvet af och angelägenheten att för egen räkning derpå an
vända all arbetskraft, och det med nutidens åsigter kännes vida mer 
tryckande att utgöra sina åligganden i en obestämd form. Dessa ovissa 
besvär äro: ^ torpets brukning under kommendering ar; dragare» tillsläp
pande för åkerns brukning, skjutsning ar, qvarnresor och vedbrands hem- 
forsling, mulbetesrått, gärdselfång, vedbrand, julkost, drickspengar m. m., 
och hvilka besvär i de flesta orter hårdast drabba strörotarne'. Med den 
rätt rotehållaren eger att fritt uppgöra med soldaten om lönevilkoren,' 
inom de gränser knektkontrakten bjuda, står dethonom visserligen öppet 
att afhjelpa denna öfverklagade olägenhet, men ett häfdvunnet bruk är 
icke så lätt att utrota, jemte det att befälet flerestädes inblandar sig 
vid uppgörelserna och mer än vederbör står på soldatens sida. Dessa 
olägenheter hafva gifvit rust- och rotehållskomitéen anledning föreslå, 
att alla de ovissa besvär för rotehållaren, hvilka med, soldatens aflönande 
nu äro förenade och som tillkommit efter det knektekontrakt eu ingingos, borde 
upphora, samt rotehåUarncs skyldighetm• enkelt och klart bestämma*. Din 
en dylik reglering uppgjordes vid sammanträden med rotehållare för 
hvart regemente eller corps, eller allt efter som knektekontrakten i sär
skilda orter äro gällande, så tror jag att hvad man närmast afsett med 
de af så väl Kong! Maj:t som förutnämnda komité, ehuru efter olika 
grunder, föreslagna så kallade normalkontrakt, skulle vinnas, och den 
nu öfverklagade tungan af indelningsverket försvinna. Men ett nor
malkontrakt, med lika bestämmelser för hela riket, torde icke låta sig 
verkställas. Indelningsverket är, på sätt Utskottet säger, ingen theo- 
retisk skapelse, tillkommen efter för hela landet allmänt gällande grun
der. Det har på ett naturligt sätt uppvuxit ur äldre för banden va
rande förhållanden, och ur dem utvecklat sig så, som det för hvarje 
ort varit lämpligast; och de nya stadganden, som i en ort funnos lämp
liga, ^skulle i andra kännas tryckande. Förhållandena äro helt olika 
i Skåne och Småland, Westergötland och Dalarne. Ett talande exem
pel härpå är den i Kongl. Maj:ts förslag till normalkontrakt föreslagna 
lön, att utgå med samma qvantitet råg och korn öfver hela riket. Då 
medelmarkegången i medlersta Sverige åren 1857—1866 var å dessa 
sädesslag 13 R:dr 60 öre, uppgick den under samma tidsperiod för 
korn i Norrland till 17 B,:dr och naturligtvis för råg ännu högre, enär 
detta sädesslag ej kan odlas öfverallt derstädes. Vill man derför be
stämma lönen i spanmål, måste det sålunda ske i de spanmåls- 
slag, som äro mest odlade i de särskilda orterna. Visserligen är i en 
följande punkt medgifven rätt för rotehållare och soldat att öfverens
komma huru lönen skall utgå, men detta blir då undantag.

Det är dessutom 2:ne punkter i Kongl. Maj :ts förslag till normal - 
kontrakt, som jag för min del icke kan gilla. Den första är bestäm
melsen om bostad. De grundvalar, hvarpå indelningsverket livilar, äro. 
att soldaten skall hafva stadigt hem hos rotehållaren, kunna egna sig åt 
nyttigt arbete när hans tjenstgöring icke påkallas, samt ega tillfälle att 
bereda sig familjelifvets fördelar, hvarigenom han med sina förnämsta

Hen 17 April, f. in.
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intressen fästes vid den jord, han åtagit sig att försvara. Men för 
vinnande af detta vigtiga ändamål synes det icke vara tillräckligt att 
åt soldaten endast bereda bostad, utan äfven de i knektekontrakten 
bestämda kåltäppa och jord, hvarigenom hans hustrus och barnens ar
betskrafter kunna tillgodogöras så som hans utkomst krafvel’ och det 
tillika beredes honom den trefnad, som i sedligt hänseende är af så 
mycken vigt. Och till huru stor del torpen bebos och brukas af sol
daterna, visas af från regementen och corpser inkomna uppgifter. Med 
undantag af Skånska, Helsinge och Dalregementena, till hvilka rote- 
hållarne icke äro ovilkorligen förbundne att lemna torp, finnas på 19,726 
nummer 16,853 torp, deraf 15,232 bebodda af soldater. Enligt mitt 
förmenande är derför nödigt att i de orter, der knektekontrakten be
stämma torp, till bostaden jemväl skall höra kåltäppa och den jord 
som sagde kontrakt påbjuda.

Rekrytering sskyldighetens öfverflyttande på Staten är den andra af 
de punkter, hvartill jag icke kan lemna min röst. För så vidt man 
anser, att rotehållarne höra erhålla lindring i nuvarande kostnader 
för soldaten, kan denna, enligt mitt förmenande, åstadkommas genom 
numerärens minskning och ökande af rotarnes storlek, eller ock der
igenom att Staten deltager i de årliga utgifterna, i hvilken händelse 
den nu föreslagna åtgärden torde blifva nödvändig. Utur militärisk 
synpunkt kan det möjligen vara en fördel, om militärbefälet verkställer 
rekryteringen, men i socialt hänseende torde soldaten genom detta 
komma i vida sämre ställning, då det band som nu förenar rotehållare 
och soldat derigenom brytes. Dessutom torde endast undantagsvis 
finnas rotehållare, som ingå på att låta för dem främmande personer 
bo på egorna. Jag anser mig visserligen icke nu mera vara kompetent 
att bedöma denna fråga, men så länge jag var i tjenst, fann jag den in
delta soldaten fullt krigsduglig och 40—50-åringen i de flesta fall lika 
uthållig som den yngre. Derest det af Herr Krigsministern fram
ställda förslag, att "soldaten efter vissa tjensteår skulle vara berättigad 
till erhållande af civila befattningar vid jernvägar etc., skulle bifallas, 
tror j ag ingalunda att rotehållaren skulle motsätta sig karlens afsked 
efter 15 års tjenst, så mycket mindre som legan, enligt hvad jag förut 
sagt, är en obetydlighet. I de flesta fall anskaffar befälet nu rekryter, 
och derest de med välvilja och vänlighet bemöta rotehållarne, torde 
det vara sällsynt att dessa icke foga sig efter befälets önskningar 
Åtminstone har jag haft den rikaste erfarenhet i detta hänseende, då 
af närmare 100 man, som jag rekryterat, det blott en enda gång in
träffat att jag icke lyckades få antagen den jag önskade. Det är 
enligt mitt förmenande endast öfning, som fattas vår indelta soldat, 
för att blifva fullt lämplig att bilda den stam man afser.

Derest flertalet af rotehållare, med den rätt förslaget till normal
kontrakt lemnar, skulle önska qvarblifva vid det gamla — och ett 
sådant fall anser jag högst sannolikt, så skulle derigenom föga vinnas 
af hvad man åsyftat med nu ifrågasatta normalkontrakt.

Jag har måhända alltför länge pröfvat Kammarens tålamod, men 
afsigten med mitt anförande har varit att visa beskaffenheten af de 
ursprungliga lönevilkoren, huru dessa utvecklats i en mängd ovissa 
besvär, som rotehållarne nu finna tryckande, och att anvisa sättet för
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dessas reglering. Jag anhåller om proposition på bifall till Utskottets 
hemställan.

Herr Statsrådet von Ehrenheim: Då Kammaren sistlidne Onsdag 
beslöt att för närvarande icke antaga Kong! Maj:ts Proposition om ny 
beväringslag, ligger det i sakens natur, att till hvad Kongl. Maj:t i 
nu förevarande fall föreslagit bifall icke kan ifrågakomma. Det Sär
skilda Utskottet har emellertid inlåtit sig i pröfning af de särskilda 
bestämmelserna och har derefter till Riksdagens godkännande eller 
afslag anmält dessa bestämmelser. I detta fall har Utskottet hem
ställt: “att hvad Kongl. Maj:t föreslagit icke måtte af Riksdagen bi
fallas." Mot denna hemställan, hvilken väl i sjelfva verket innebär 
att hvad Kongl. Maj:t föreslagit icke måtte godkännas, ty något bi
fall kan icke komma i fråga, anhåller jag att få yttra några ord. 
Jag torde då få börja vid slutet af Utskottets motivering. Utskottet 
uttalar der den betydelsefulla åsigt, att, om lagstiftande magten skulle 
finna rust- och rotehållares klagomål så grundade att afseende på 
dem måste fästas, vore det, enligt Utskottets öfvertygelse, ur syn
punkten af försvarsväsendets ändamålsenliga ordnande vida fördelak
tigare att medgifva indelningsverkets upphäfvande mot en ersättning- 
till Statsverket, motsvarande värdet af rust- och rotehållares nu ålig
gande besvär, än att bevilja en lindring. Jag torde med anledning 
deraf få erinra denna Kammare, huru frågan om lindring uppkom
mit. Den är gammal, lika gammal som öfriga frågor, angående vårt 
försvarsväsendes förändring; men den formulering, hvilken närmast 
gifvit anledning till den Kongl. Propositionen, härstammar från 1867 
års riksdag och har sitt ursprung från denna Kammare. Kammaren 
beslöt nemligen då, att Riksdagen skulle anhålla, “att Kongl. Maj:t täck
tes utreda och vid blifvande nådigt förslag till arméens organisation taga 
i öfvervägande, om och i hvad mån en lättnad i det på rote- och rust
hållare hvilande besvär må af rätt och billighet på,kallas, såsom ersätt
ning för den väsendtliga utsträckning af allmänna värnepligten, som, 
för ett fullständigt ordnande af Rikets försvarsväsende, utan tvifvel 
lärer finnas nödig." Detta beslut fattade Kammaren med 74 röster 
mot 9, och då Kammaren sedermera frångick beslutet och beslöt den 
skrifvelse, som sedermera af Riksdagen aflåta, så skedde detta med 
vida mindre majoritet, och, att döma af diskussionen, icke utan af
seende å möjligheten att åstadkomma ett för båda Kamrarne gemen
samt beslut. Kongl. Maj:t, hvilken för sin del ansåg att indelnings
verket fortfarande borde ligga till grund för landtförsvaret, och i 
följd deraf fann en aflösning af roteringsbördan icke böra ifråga
komma, tillsatte en komité för ärendets utredning, och denna komité 
har hemställt, att den lön rotehållaren skall lemna soldaten "icke må sältas 
högre, än att någon allmännare lindring af roteringsbesväret derigenom 
uppkommer“. I hvad sålunda förekommit så väl vid riksdagen som 
inom denna komité, hvilken utgjorts af ledamöter från båda Kam
rarne, ligger således en gifven anledning att på denna väg söka be
reda en lösning af den svåra frågan. För min del får jag förklara 
att enligt min åsigt rättvisan icke fordrar någon lindring — detta 
har emellertid af en talare under ett föregående sammanträde blifvit
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så fullständigt utredt, att jag skulle missbruka Kammarens tid om 
jag derom yttrade mig — men från billighetens och stätsklokhetens 
synpunkt kan frågan ställa sig annorlunda., och man kan svårligen 
förneka att icke ett erkännande af det billiga i en lindring äfven 
ligger i Kammarens beslut vid 1867 års riksdag cell i komiterades 
yttrande. Skulle nu Kammaren godkänna hvad Utskottet föreslagit, 
sålunda att äfven motiveringen gillades, så innebure ju detta att 
Kammaren bröte stäfver öfver hela frågan om försvarsverkets regle
ring: genom en lindring i roterings- och rustnings-besväret, och mig 
åtminstone förefaller det mindre välbetänkt, om man, vid ordnandet 
af en så svårlöst fråga som denna, skulle på detta sätt på förhand 
afskära en af de utvägar, hvilka hittills ansetts erbjuda sig för frå
gans lösning.

Efter denna allmänna anmärkning, torde jag få bemöta hvad Ut
skottet yttrat om specialiteterna i Kong!. Maj:ts förslag. Kong!. 
Maj:t har ansett, att hvad rust- och rotehållarne egentligen kunde 
påkalla och hvad billigheten i första rummet fordrade, vore en så
dan reglering att alla ovissa besvär upphörde, och derföre har Kongl. 
Maj:t, i öfverensstämmelse med hvad komiterade föreslagit, hemställt 
att soldaten af rust- och rotehållarne endast skulle erhålla bostad på 
rotens grund samt viss lön i spanmål. På sätt komiterade ansett 
skulle denna lön för hela riket fastställas till ett lika belopp.

Då två. sådana faktorer som bostad och spanmål ingå i lönen, 
kan visserligen eu så fullständig fixering icke anses hafva egt rum, 
som om lönen bestämts i penningar, men man har ansett en sådan 
bestämmelse betänklig, ty penningen har natur att under en längre 
tid fälla i värde, och hvarje minskning i en så ringa lön som den 
här föreslagna skulle blifva kännbar. Spanmålen skulle lemnas in 
natura och detta medför en ej obetydlig skilnad mot om den skulle 
lösas enligt visst markegångspris, ty det förra sättet erbjuder ej ringa 
fördelar för så väl soldaten som rust- eller rotehållaren. Den senare 
kan då med hvad han skördat på egen jord aflöna sin soldat, och 
att sådana konsiderationer icke sakna betydelse finner man vid löne- 
regleringarne för presterskapet. Man ser nemligen ganska ofta huru
som äfven sådana församlingar, hvilka äro lyckligt lottade i afseende 
å kommunikationer, påyrka att få lemna tionde in natura i stället 
för i penningar. Soldaten åter blifver derigenom förvissad att alltid 
ega tillgång till en vara, som väsendtligen ingår i hans dagliga be
hof. Då man önskade i möjligaste mått bestämma rotens utgift till 
soldaten till visst belopp, var häraf en gifven följd att man måste 
från rust- och rotehållarne skilja rekryteringsskyldigheten och der
med förenadt åliggande att utgifva städja och lega, ty qvarstode 
denna skyldighet för rust- och rotehållarne, så vore aflöningen icke 
bestämd, och det är således i full öfverensstämmelse med den åsigt, 
som legat, till grund för Kongl. Maj:ts uppfattning af frågan, som 
Kongl. Maj:t föreslagit att Staten skulle öfvertaga rekryteringen och 
i sammanhang dermed förekommande utgifter för städja och lega, 
och detta äfven i det fall, då rust- och rotehållarne önskade förblifva 
vid sina gamla förbindelser. Att den föreslagna lönen under vissa 
förhållanden icke kommer att utgöra någon lindring är obestridligt,

Den 17 April, f. m
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men, då fråga är om en åtgärd, som afser lindring i ett besvär, kan 
man gå tillväga på två sätt, antingen låta lindringen blifva lika för 
alla, eller ock låta den företrädesvis komma dem till godo, som för 
närvarande d.eraf äro mest betungade, ock Kong! Maj:t kar vält den 
senare utvägen. En giltig anledning dertill torde finnas i den om
ständigheten, att kvad som egentligen öfverklagas i indelningsverket 
är den ojemna fördelningen af bördan, ock då, genom det kär valda 
sättet, de mest belastade skulle erhålla en. lindring, så blefve ju den 
förnämsta orsaken till klagomål undanröjd. Ingen rust- eller rote
hållare skulle dock genom regleringen erhålla en ökad tunga, ty just 
för att förekomma möjligheten af något sådant, kvilket aldrig bör få 
inträffa vid en sådan undantagsskatt som denna, kar Kongl. Maj:t 
föreslagit att de, som funno, så för sig fördelaktigt, skulle, få förblifva 
vid sina gamla kontrakt. Äfven dessa skulle dock erhålla en ^lin
dring, så till vida att Staten, då den öfvertoge rekryteringen, befriade 
dem från skyldigheten att erlägga städja och lega.

Jag har velat framlägga dessa allmänna grunder för Kongl. Maj :ts 
förslag. Såsom jag förut yttrat kan något bifall nu icke ifråga
komma, men då ett godkännande af Utskottets hemställan skulle inne
bära äfven ett godkännande af dess motivering, skulle jag vilja före
slå en sådan ändring i beslutet, att detta undvekes, och vill derföre 
hemställa, det Kammaren måtte besluta: att hvad Kongl. Maj:t
i denna punkt föreslagit icke kan för närvarande af Kammaren 
bifallas.

Herr Montgomery-C ederhjelm: Ingenting visar bättre den
kloka omtanke, som gjort sig gällande vid indelningsverkets inrät
tande, än svårigheten att deri göra någon ändring. . Den gamla bygg
naden är så väl hopfogad, att det minsta. försök till ändring af den
samma, förefaller nästan som man ville rifva ned hela huset.

Jag för min del anser dock, att man vid denna som vid andra 
institutioner måste göra de förbättringar, som omständigheterna kräfva, 
och att försöket att återföra indelningsverket till hvad det ursprung
ligen varit, är välbetänkt, samt att en lättnad i den börda, som indel
ningsverket medför, äfven bör kunna göra dess bibehållande lättare. 
Hvad Kongl. Maj:t här föreslagit, delar sig i tre delar, af hvilka den 
första afser, att alla ovissa besvär, som, tillkomna efter knektekon- 
traktens upprättande, nu äro med soldatens aflöning förenade, skola, 
i den mån gällande legokontrakt löpa till ända, såsom skyldighet 
upphöra. I afseende härpå yttrar Utskottet, att dessa besvär egent
ligen drabba strörotarne, och att således häri mest skulle ligga, en 
lindring till dessas förmån. Jag tror, att det är ett fullkomligt miss
tag att säga, att dessa besvär mest drabba strörotarne, och min er
farenhet som rotehållare i fyra af rikets län är den, att nämnda be
svär i första rummet träffa hufvuäroten och att strörotarne snarare 
hafva förmåner på hufvudrotens bekostnad.

Vidare har Kongl. Maj:t föreslagit, att Kronan skulle öfvertaga 
rekryteringen. Att detta ur militärisk synpunkt skulle vara en för
del, kan icke förnekas, säger man; men man anser, att det skulle 
rubba de bestämmelser i indelningsverket, hvarvid rust- och rotehål-

Den 17 April, f. ra.



104

lare företrädesvis hålla fast, nemligen rättigheten att sjelfva få välja 
sina soldater. Men man vill då icke läsa fortsättningen af Kongl. 
Maj:ts nådiga Proposition, som visar, att rotehållaren icke kan tvin
gas att till soldat antaga en karl, som han icke anser lämplig.

Slutligen kommer punkten om normalkontraktet, mot hvilken 
kanske de mest befogade anmärkningarne kunna framställas, på grund 
af de många olika förhållanden som ega rum i olika delar af vårt 
vidsträckta land. Jag tror dock ej, att de af Utskottet anförda svå
righeterna äro de största, som kunna anmärkas mot denna anord
ning, ehuru man måste i vissa fall instämma med Utskottet. Men 
Kongl. Maj:ts Proposition har här haft samma otur som jag nyss
omnämnde, nemligen den, att man icke läser igenom någon punkt
hel och hållen, utan blott en del af densamma. Här har man i fråga 
om soldatens^lön icke fästat sig vid, att det medgifves undantag, då 
lönen kan på annat sätt utgå än normalkontraktet förutsätter. Der 
står nemligen,, att lönen kan äfven till hela eller en del af sitt be- 
lopp bestå afjord, eller utgå på annat sätt, och det torde vara skäl 
att härvid fästa något .afseende. Men Utskottet framhåller i allmän
het mycket starkt svårigheterna, och förbigår med lätt hand lindrin- 
garne.

Jag tror det vant..ömkligt, att Utskottet icke så helt och hållet 
kastat detta förslag, öfver bord. Jag anser för min del indelnings
verket. vara en institution, som är. värd att taga vara på; men då
man ej deri vill göra några förändringar, fruktar jag, att man kom
mer till samma slut. som Utskottet — indelningsverkets upphäfvande. 
Då det förhållande .inträffat, att Utskottet, som i öfrigt varit af myc
ket olika åsigter, i denna punkt stämt öfverens, tyckes detta visa, 
a^n j nna delas af majoriteten inom båda Kamrarne och jag
vill derför icke framställa något yrkande; men har velat reservera 
mig emot det beslut, hvartill Utskottet kommit.

Grefve Lagerberg: Jag får till en början förklara, att jag 
icke fästat mig vid Utskottets motiver, och frånkänner således dessa 
motiver att ligga till grund för det beslut, hvartill jag kommit och 
som är lika med Utskottets.

o Jag hade icke ämnat begära ordet vid denna punkt, om jag icke 
ansage, att i en af de bestämmelser, Kongl. Maj:t här föreslagit, läge 
en princip, som, tillämpad konseqvent, kunde upphäfva indelta arméen; 
men då, jag förklarat åtskilliga gånger förut, att jag visserligen ön
skar indelningsverkets förändrande, men icke dess upphäfvande eller 
förintande, så vida icke något organisationsförslag för arméen, som 
både tillräcklig styrka, byggdt på andra grunder, vore uppgjordt, 
sa är jag skyldig att. uttala hvad det är för en princip, som hos mig 
väckt dessa betänkligheter. Det är nemligen den punkt, som afser 
rekryteringsskyldighetens öfverflyttande från rotehållare på Kronan. 
Utan tvifvel vore det i militäriskt hänseende fördelaktigt att få re- 
kryteringsskyldigheten Överflyttad på Staten; men jag hemställer 
om icke just det, att rekryteringsskyldigheten är ålagd rotehållaren. 
utgör sjelfva hornstenen i indelningsverket; och jag befarar att, om 
detta törändrades så, att Staten öfvertoge denna förpligtelse, man
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kunde, om man utsträcker konseqvens erna af en dylik förändring, möjli
gen komma derhän, att Staten icke längre kunde fullgöra rekryterin
gen, och då vore indelningsverket uppgifvet.

Jag anser icke lämpligt att stifta en lag, hvars konseqvenser up
penbarligen äro sådana, att den kan leda derhän.

Statsrådet Ehrenheim har nyss uppläst 1867 års Riksdags beslut 
i fråga om landtförsvarets organisation, och förmenat det vara i full 
öfverensstämmelse med detta Utskotts åsigt, som Kongl. Maj:t före
slagit att Staten skulle öfvertaga rekryteringen. Inom 1867 års Sär
skilda Utskott diskuterades denna fråga ganska allvarsamt. Mer än 
en gång var fråga om att öfverflytta rekryteringsbesväret på Staten; 
men denna åsigt vann icke gehör. Som Kammaren erinrar sig, före
slog Utskottet, att soldaterne skulle anskaffas af kommunerna, som 
således skulle göras ansvarige för att duglig rekryt skulle finnas att 
tillgå. Skilnaden häremellan och det nu föreslagna sättet är uppen
bar. Då Betänkandet endast afhandlar frågan om principer, har jag 
icke velat underlåta att uttala den åsigt jag härutinnan hyser.

Jag anser således, att det finnes goda skäl att komma till det 
beslut, hvartill Utskottet kommit, och jag får derföre anhålla, att 
Kammaren måtte, utan att godkänna Utskottets motiver, stanna vid 
Utskottets beslut. Jag anhåller om Herr G-refven och Talmannens 
proposition härå.

Herr (Trefven och Talmannen tillkännagaf att anslag blifvit ut- 
färdadt till sammanträdets fortsättning kl. 6 e. m.

Grefve Mörner, Oscar: Då det nu icke är fråga om att fatta 
något hufvudsakligt beslut, utan endast att yttra sig öfver de före
slagna principerna, så finner jag det icke vara nödvändigt att när
mare ingå på bedömandet af det i denna punkt omförmälda normal
kontraktet; och kan jag sålunda inskränka mig till att säga, att jag 
anser detsamma vara uti åtskilliga delar bristfälligt. Jag vill jem
väl förklara, att jag icke anser mig på något sätt bunden af Utskot
tets motiver, ty dessa måste jag i allo ogilla, om jag ock instämmer 
i det slut, hvartill Utskottet kommit.

Det af Herr Statsrådet Ehrenheim föreslagna slut, som innebär 
att Kammaren för närvarande icke skulle bifalla hvad Kongl. Maj:t 
i förevarande punkt föreslagit, kan jag icke biträda, ty det vore det
samma som att förklara, att Kammaren möjligen en annan gång 
skulle bifalla förslaget, hvilket jag icke tror, med de bristfälligheter 
förslaget innehåller, kunna ske.

Friherre Stael von Holstein: Ehuru jag icke kan instämma 
i Utskottets motiver, aldraminst beträffande rekryteringen, och ehuru 
jag icke kan finna det, som föreslagits i afseende på lindring af rust- 
och rotehållares besvär, vara af beskaffenhet att kunna godkännas, vill 
jag dock instämma i det resultat, hvartill Utskottet kommit. Hvad sjelfva 
denna lindring beträffar, så kan jag i afseende på rusthållarne icke 
förstå huru, när här vid flera riksdagar förklarats, att rusthållarne 
på flera ställen ha större augments- och andra räntor, än som be-
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höfvas för att bekosta rustningen, och då de sålunda nästan hafva 
vinst på att vara rusthållare, det kan sättas i fråga att bereda dem 
ännu större lindring. Det är visserligen sannt, att förhållandena icke 
äro lika öfverallt, ty det ena rusthållet kan ha större ränta än det 
andra. Många hafva kanske ersättning under medelvärdet, men att 
besluta en lindring som träffar alla, äfven dem som förut hafva öf
verskott, kan derföre icke vara billigt. Hvad åter rotehållarne be
träffar, så hafva dessa icke något annat att bekosta än aflöningen 
till soldaten. Det kunde således icke för dem komma i fråga någon 
annan lindring, än att bestämma en mindre afgift, som de skulle be
tala i lega till soldaten. När nu hvarken Kongl. Maj:t eller Utskot
tet påstått detta, så kan jag icke finna att man kan komma till nå
got annat resultat i denna fråga än det, hvartill Utskotet på i öf- 
rigt rigtiga grunder kommit, så mycket heldre, som vidt 32:dra punkten 
Kongl. Maj:t föreslagit och Utskottet bifallit den enda lindring, som 
jag anser vara billig, emedan den träffar alla lika och icke förorsa
kar någon större afgift för Staten eller ökad börda för den enskilde. 
Då denna punkt förekommer får jag tillfälle att vidare utveckla detta, 
och yrkar jag nu blott bifall till Utskottets förslag i denna punkt.

Grefve Hamilton, Henning: Den Konungens rådgifvare, som
yttrade sig i anledning af denna punkt, har anmärkt mot Utskottet, 
att, då Kongl. Maj:t föreslagit en beväringslag och endast under för
utsättning af bifall till densamma framställt åtskilliga andra förslag, 
Utskottet, som afstyrkt bifall till beväringslagen, icke egentligen seder
mera hade annat att göra än äfven afstå följande punkter, utan att 
behöfva af dem ingå i någon särskild pröfning. I anledning häraf ber 
jag att få anmärka, att Kong! Maj:t väl bifogat förslaget till bevä
ringslag åtskilliga dermed sammanhang egande framställningar, men 
att i den Kongl. Propositionen finnas många punkter, som äro full
komligt oberoende af beväringslagen. Jag vill blott såsom sådana nämna 
frågan om anslag till underbefälsskolor, frågan om anskaffande af hästar 
för trossen och åtskilliga andra. Utskottet trodde sålunda, att det hade 
skyldighet att åtminstone behandla alla sådana frågor, hvilka, oaktadt de 
voro föranledda af Kongl. Majits framställning om beväringslagen, likväl 
med densamma icke egde oskiljaktigt sammanhang; och då åtskilliga 
frågor stå på gränsen mellan dessa olika förslag, ansåg Utskottet lämp
ligt att äfven besvara dessa, så mycket mera, som det skulle synts 
besynnerligt, om Utskottet utan alla motiver afstyrkt förslag, hvilka 
kunde vara nyttiga, äfven om beväringslagen icke blef antagen. Åt
minstone borde det hafva varit en pligt för Riksdagen att låta Kongl. 
Maj:t veta, om den godkände förslagen eller ej, oaktadt detta icke 
kunde leda till någon följd, förrän ny beväringslag antoges. Detta 
må jag hafva anfört såsom ursägt för det sätt, hvarpå Utskottet gått 
till väga.

Herr Statsrådet redogjorde vidare för uppkomsten af frågan om 
lindring i rust- och rotehållares besvär, hvilken i sitt senare stadium 
utgått från denna Kammare, dervid jag icke kan förneka att jag tagit 
någon del i beslutet. Detta beslut innefattar en- framställning till 
Kongl. Maj:t om en utredning, huruvida en lättnad i rust- och rote-
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hållares bördor kunde vara af rättvisa eller billighet påkallad. Då 
man eu längre tid, både under den gamla representationen och genast 
vid den nyas bildande äfven inom denna, hört klagomål öfver den 
tyngd, som hvilar på rust- och rotehållarne och dessa klagomål äfven 
varit förenade med påståendet om en orättvisa, så var det ej blott 
naturligt, utan äfven nödvändigt, att representationen icke motsatte 
sig en utredning af dessa förhållanden. Detta var en väsentlig fråga, 
hvars besvarande Riksdagen således hade i Kongl. Maj:ts Proposition 
att vänta. En utredning i afseende på rättvisan är visserligen till 
någon del gjord i chefen för Landtförsvars-departementets yttrande till 
Statsråds-protokollet den Bl sistlidne December, men jag tror att, om 
den varit så fullständig som den här af en talare blifvit lemnad, hade Ut
skottet varit befriadt från åtskilliga öfverläggningar och svårigheter. 
För närvarande anser jag frågan vara afgjord och att rust- ochroté- 
h ållame icke kunna ur sin rätts synpunkt yrka någon lättnad. 1 la
gar! åter, huruvida billigheten påkallar en sådan lättnad, synes ännu 
vara outredd. Kongl. Maj:t har visserligen föreslagit åtskilliga lin
dringar, och det naturligtvis derföre att Kongl. Maj:t verkligen ansåg, 
då icke rättvisan talade derför, billighet en. likväl påkalla något sådant. 
Men några skäl, hvarför just dessa lindringar motsvarade billigheten, 
finnas icke i den nådiga Propositionen, och icke heller är^det läte att 
finna några sådana, då billighet och godtycke stundom stå hvarandra 
ganska nära. Jag vill dock icke framställa något klander, utan blott 
konstatera det faktum, att denna fråga ej blifvit utredd.

Lindringar kunna ske på olika sätt, såsom derigenom att man 
alldeles befriar rust- och rotehållarne från vissa bördor, hvilket jag 
likväl tror skulle vara olämpligt nu, då vi verkligen behöfva öka i 
stället för att inskränka vårt försvar. Vi måste försöka bevara och 
tillgodogöra oss alla de tillgångar, som finnas, men icke kasta^ bort 
dem, och en lättnad för rust- och rotehållare kan äfven utan ett sådant 
bortkastande beredas, ehuru det icke tillkom Utskottet, att derom uttala 
någon mening. Hvad Utskottet hade att pröfva var endast, huruvida 
det förslag, som af Kongl. Magt blifvit framstäldt och som hufvud
sakligen hvilar på normalkontraktet, vore sådant, att det kunde anses 
uppfylla hvad Riksdagen i sin ofvan anmärkta skrifvelse begärt.

Då man talar om ett normalkontrakt, så måste dermed förstås 
ett kontrakt, som man kan göra allmänt för hela landet och hvaraf 
en fördel i sådant fall skulle vara att, om också en och annan skulle 
känna sig något tryckt deraf, han likväl visste, att alla delade samma 
bördor. Deri ligger åtminstone i föreställningen en lindring, men då 
utredningen visar, att det föreslagna normalkontraktet icke kan antagas 
inom alla delar af riket, att det i vissa orter innebär en mindre, i 
vissa andra orter åter en större fördel, under det att de rust- och 
rotehållare, som varit i Utskottet närvarande, funnit att det för dem 
skulle vara en ökad tunga, och då Kongl. Maj:t ansett sig föranledd 
sjelf medgifva, att de, som icke vilja ingå på detta kontrakt, skulle få 
stå qvar i de gamla förhållandena, så kan jag icke inse hvad fördel 
deraf skulle skördas. Detta har varit anledningen hvarför jag biträdt 
Utskottets förslag i denna punkt.

Ålit det öfriga i denna punkt står, dels med normalkontraktet,
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dels med det förslag, som chefen för Landtförsvars-departementet fram
ställt i sitt yttrande till Statsråds-protokollet, men hvithet ej ingår i 
Kongl. Maj:ts Proposition, uti ett sådant sammanhang, att det icke, 
ryckt ur denna sin naturliga förbindelse, lärer kunna antagas.

Hvad Utskottets motiver angår, vill jag icke inlåta mig på något 
synnerligt försvar af dessa. Den, som haft sin plats i Utskott och 
sålunda vet huru olika meningar der söka göra sig gällande, den, som 
vet huru svårt det är att i sjelfva Betänkandet kunna sammanjemka 
dessa meningar så, ^att detsamma kan slingra sig igenom, den har icke 
alltför. höga anspråk på ett Utskotts sätt att motivera sina förslag. 
Hör min enskilda del kan jag så mycket mindre fullständigt vara nöjd 
med Utskottets motivering, som jag verkligen föreslagit en något olika, 
som likväl blef förändrad, utan att jag ansåg mig höra deremot afgifva 
någon reservation; men jag tror ock att, om Kammaren icke skulle 
bifalla Utskottets förslag derföre att motiverna icke kunna till alla 
delar gillas, Kammaren derigenom antoge en grundsats, hvilken skulle 
föranleda till .ett arbete, som i tidens längd blef odrägligt, för att 
icke säga omöjligt. Jag tror derföre att Kammaren, utan afseende på 
motiverna, kan och bör bifalla det slut, hvartill Utskottet kommit.

Herr Statsrådet, som yttrade sig. föreslog ett tillägg, att Kam
maren för närvarande skulle bifalla Utskottets förslag. Huruvida man 
kan antaga detta tillägg, beror på om man föreställer sig, att Kongl. 
Maj:ts förslag vid nästkommande eller derpå följande riksdag kan 
bifallas. Har man den föreställningen, att det kan bero på omstän
digheterna om man vid nästa riksdag vill bifalla förslaget, bör man 
endast för närvarande afstå. Anser man åter att förslaget ej är an
tagligt, är det klokast att bibehålla Utskottets redaktion oförändrad, 
pa det att Kongl. Maj:t icke måtte få anledning till den förmodan, 
att i beslutet skulle ligga ett förbehåll, att under vissa förändrade 
förhållanden förslaget kunde vid en kommande riksdag vinna bifall.

Grefve Mörner, Carl Göran: Dä jag för min del är beredd 
att godkänna det förslag till yttrande, som Utskottet här afgifvit, men 
deremot i många delar skiljer mig från de grunder, hvarpå Utskottet 
har fotat sitt beslut, har jag funnit mig uppmanad att i afseende derå 
göra några erinringar. För min del anser jag det förklarande, att man, 
heldre än att medgifva lindringar i nuvarande rust- och rotehållare- 
besväret, borde sätta i fråga dess aflösande, både vara för tidigt och 
utgöra en mindre lycklig tanke. Jag skall emellertid gifva några skäl, 
hvarföre jag anser att genom detta förslag rust- och rotehållarne icke 
blifvitberedd någon lindring. Skälen äro, att samma förslag högst betänk
ligt kommer att öka rust- och rotehållarnes bördor, bland annat der
igenom att soldaten skall få en högt inskränkt tjenstetid; nemligen 
sju år vid infanteriet och femton år vid kavalleriet. Om förslaget här
utinnan antages, skall det således mycket oftare komma i fråga att 
rekrytera, än för närvarande är händelsen, och skall detta högst be
tydligt öka de utgifter, som nu drabbar rust- och rotehållarne. I an
dra momentet af förslaget förekommer frågan om rekryteringen, och 
är deruti hemstäldt, att densamma skall öfverflyttas från rust- och rote
hållarne på vederbörande kompani-chefer. Det är möjligt att detta
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kan ur militärisk synpunkt blifva fördelaktigare, men huruvida det 
kan vara någon lindring för rust- och rotehållarne, det återstår att 
bevisa. Hvad jag dernäst vet och tror mig kunna påstå, det är, att 
rust- och rotehållarens intresse för närvarande ligger så uppenbart 
deri att få en bra och pålitlig karl, att man icke behöfver befara att 
Statens trygghet i detta hänseende äfventyras, genom att öfverlemna 
åt rust- och rotehållarne att anskaffa en sådan, .lag tror icke heller 
att de skola vara villige att afsåga sig denna rättighet, att hafva ett 
ord med i fråga om tillsättandet af karl på roten, så länge de hafva 
skyldighet att förse honom med boställe och lön. _ Lika litet tror jag 
det vara skäl att, för det rust- och rotehållare).! icke godkänner den 
karl, som erbjudes honom, straffa honom på det sätt, att han derföre 
skall få åliggande att bekosta hvad som erfordras för anskaffande 
af en annan, dervid han möjligen kan hafva någon anledning be
fara, att det icke skall bli lätt att erhålla en sådan rekryt, som 
motsvarar kompani-chefens anspråk, sedan rust- och rotehållaren 
visat sig så motsträfvig mot hvad denne åtgjort. Detta tror jag vara 
en föreskrift, som icke skall verka nyttigt, och som jag jemväl räknar 
såsom en ökad tunga för rust- och rotehållare)!.

Hvad derefter angår normalkontraktet, så innehåller det uti lista 
punkten, att rust- och rotehållaren skall bestå soldaten bostad på rotens 
mark, bestående af stuga jemte erforderliga uthus. Hvad meningen 
kan vara med dessa erforderliga uthus, kan jag sannerligen icke förstå. 
I nästa punkt står, att soldaten årligen skall erhålla 45 kubikfot span- 
mål, hälften råg och hälften korn. Hvad kan det då beliöfvas för uthus 
till att förvara denna icke särdeles stora qvantitet säd? Skall roten 
'hafva skyldighet att förse honom med loge och lada,_ ladugårdshus 
m. in., då han icke enligt kontraktet skall hafva någon jord att skota? 
Ja, huru detta, skall förstås, det står i vida fältet att bedöma, jag be
griper det sannerligen icke. Så förekommer det, att nybyggnad af, 
äfvensom större, af synerätt adömda, reparationer a soldatens boställs- 
hus skola åligga rotehållaren, som jemväl tillförbindes aflemna mate- 
rialier för de mindre underhållsarbeten, hvilka af soldaten höra verk
ställas. Jag ber att i detta hänseende få åberopa Kongl. Krigs-kollegii 
på Kongl. Maj:ts befallning utfärdade kungörelse af den 10 April 1838, 
hvilken reglerar skyldigheten att bygga och underhålla soldattorp, och 
hvari står uttryckt den satsen att, sedan torpet blifvit i lagligt skick 
öfverlemnadt till soldaten, det är hans skyldighet att verkställa repa
rationer derå och se till att torpet väl underhålles. Någon skyldighet 
för rotehållaren att aflemna materialier till de ifrågasatta mindre repa
rationerna förekommer icke der. I en senare kungörelse af år 1855, 
hvilken jemväl utfärdats på Kongl. Majits befallning af Krigs-kollegium, 
rörande syner å soldattorp, har det blifvit ålagdt kompanibefälhafvaren 
att hålla 'noggrann tillsyn öfver att åboen eller soldaten fullgör sina 
skyldigheter i afseende å torpets underhållande och reparerande. Denna 
kungörelse har i praktiken kommit i förgätenhet. Jag har, under den tid 
jag varit rotehållare, kommit tillfälle att lära känna dessa förhållanden. 
Det är nu föreskrifvet, att militärbefälet skall verkställa besigtning å 
soldattorpen hvart tredje år, för att tillse att desamma äro i ordent
ligt skick, och då skall jemväl bestämmas huruinnehafvaren uppfyllt
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sina skyldigheter och hvad som skall bättras; men det förbjudes be
fälet att ålägga rust- och rotehållare något i detta hänseende, som 
de icke godvilligt åtaga sig. Jag tror sålunda, att denna föreskrift 
om åliggande för rust- och rotehållare att tillsläppa materialier till 
mindre reparationer, äfvensom öfriga stadganden i denna punkt skola 
blifva ett ganska hårdt och tryckande onus för rotehållare.

Jag tror, att åtskilliga delar af denna fråga ännu äro påentem- 
ligen oklar fot. Den bestämda spanmålsafgiften af 45 kubikfot anser 
man kanske smil en lindring. Efter mitt förmenande kommer det 
väl att gå med denna lindring, som med prestlöneregleringarne. 
Dessa hafva på de flesta orter slagit så ut, att socknarne fått i pro
portion betala till prestera, betydligt högre löner än dem de förut 
hade, och de,^ som hafva gamla konventioner gällande, akta sig nog 
för att ingå på någon reglering, förrän tiden är ute. Så tror jag ock 
att det förhåller ^sig med denna sak. Hafva eu del gamla vanor vun
nit häfd, sa utplanar man dem icke endast genom en lagbestämmelse. 
•lian ma säga, hvad man vill om denna sak, sa, fastän de ovissa pre
stationerna skulle bortgå, är jag likväl säker att en stor del af de
samma kommer att lefva qvar och gifva anledning till utgifter. När 
eu soldat, nu skall antagas, så får han vanligen af rotehållaren dricks
penningar till större eller mindre belopp, och jag tror icke att denna 
utgifts borttagande kommer att ifrågasättas, derföre att dessa ovissa 
piestationer skola försvinna. Jag skulle ock vilja se, huru det 
skulle gå till att neka soldaten att skaffa sig en ko t. ex., om han 
sådant påyrkar. Jag är öfvertygad om att soldaten kommer att be
hålla de flesta, af dessa ovissa fördelar och derjemte utkräfva de 45 
kubikfoten spanmål, och man skall få se att på många ställen blir 
detta det praktiska resultatet af denna anordning.

Detta förslag till kontrakt tror jag fördenskull vara så olämpligt 
att det i sitt nuvarande skick icke bör godkännas, och derföre vill 
jag icke inskränka mitt yrkande endast till afslag för närvarande utaf 
förslaget, som verkligen, för att kunna någonsin antagas, fordrar be
tydliga omarbetningar.

Jag yrkar bifall på Utskottets hemställan i denna punkt.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad samt Herr (Tref
ven och Talmannen yttrat, att under densamma hade yrkats dels bifall 
till den förevarande punkten oförändrad; dels af Herr ron Ehrenheim 
bifall till punkten med införande af orden för närvarande framför orden 
måtte af Riksdagen bifallas; och dels slutligen af Grefve Laqerberq att 
Kammaren, utan att godkänna motiverna till Utskottets i punkten 
gjorda framställning, skulle bifalla det slut, hvartill Utskottet kommit.

Härefter framställde Herr (Trefven och Talmannen proposition på 
bifall till punkten i oförändradt. skick och, då dervid svarades många 
ja jemte några nej, förklarade sig hafva funnit ja öfvervägande.

25:te punkten.

Deri 17 April, f. m.

Bifölls.
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26:te pvnkten.

Grefve Mörner, Oscar: Då jag sjelf är rotehållare för ett an
tal båtsmän, och denna fråga således angår mig sa till sagandes per
sonligen, så har jag trott mig icke böra underlåta att uttala mina 
betänkligheter mot det slut, hvartill Utskottet i fragan kommit, Om man 
kastar en blick på hvad under behandlingen af denna fråga förekom
mit, så finner man af det utaf chefen för Landtförsvars-departementet i 
ämnet afgifna memorial, att rotehållarne, i amnet hörde, i allmänhet 
hafva motsatt sig båtsmansrotenngens förändring till rotering tor 
soldater. De hafva gjort detta på göda skal, ty det lider icke något 
tvifvel, att sol datr oteringen i längden blir mera betungande än båts - 
mansroteringen för det närvarande är. Om under sadana förhållan
den det kali anses billigt, att ifrågavarande rotar, som ursprungligen 
blifvit afsedda för båtsmansliållet, skulle öfverflyttas till ett annat 
vapen, eller till landtförsvaret, det torde kunna pa det högsta betvifla?!.
T så fall borde åtminstone en noggrann undersökning ske, ty, om det ock
är samt, att åtskilliga båtsmän finnas, som icke aro att anse såsom 
sjömän och kanske ej sett en båt förr, än de komma till Oarlskrona, 
så är dock förhållandet i många fall det, att båtsmännen aro bosatta 
i skärgården på öar och holmar, vana vid Oäfvet och sj olif v et och 
till följd deraf olämpliga såsom soldater. Utskottet hai emellertid 
ej föreslagit, att någon öfverflyttning nu genast skulle ega ruin, utan 
i stället ansett att ifrågavarande rotar _ hora stallas pa vakans for 
att, så snart möjligt är, ingå i den organisation af rikets forsvar, som 
framdeles kan blifva antagen. För mm del far jag dock saga, att 
det vore vida bättre, om denna vakansen blefve ständig an tillfällig, 
såsom Utskottet föreslagit. Ty hvad har här i sjelfva verket blifvit 
föreslaget? Jo, att dessa rotar i män af afgång skulle stallas pa va
kans för att, när så passade, ingå i den förändrade organisationen af 
rikets försvarsväsende. Vidare är meningen att för roten skall be- 
talas eu vakansafgift. Enligt min erfarenhet är dock i den provins, 
der jag bor, vakansafgiften fullt motsvarande kostnaden att halla 
soldat, eller åtminstone båtsman. Går man derföre in pa att betala 
vakansafgift, så är det för att komma i tillfälle att under en längre 
tid fritt få disponera öfver torpet. Ställes det nu emellertid pa en 
oviss vakans, så är man af med en sådan fördel. Man kan da ett 
tu tre få befallning att antaga soldat och pa torpet inhysa denne. 
Hvad har man då vunnit? Intet, endast förlorad, tv man kan icke pa 
stället antaga en torpare, emedan man icke kan tillförsäkra honom 
någon visshet att under någon längre tid få besitta jorden, man maste 
lagenligt underhålla åbyggnaderna med mera, som medför tunga och
V) ggy

Jag bestrider af nu anförda skäl bifall till Utskottets förslag i 
den form, det blifvit framstäldt. Helst skulle jag se, om icke något 
beslut i förevarande afseende fattades, men skall man besluta något, 
så föredrager jag framför Utskottets förslag det, som blifvit fram
stäldt af reservanter tillhörande Andra _ Kammaren, nemligen att 
Riksdagen, med afslag å hvad Kongl. Maj:t i denna punkt föreslagit, 
måtte hos Kongl. Maj:t i underdånighet anhålla, att i man af mtraf-
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fande afgång ifrågavarande båtsmansnummer ställas på vakans, och 
vak ans afgift er na ingå till Statsverket. Jag tror ock. att Statsverket 
skulle vara vida mer betjent dermed att genom dessa vakansafgifter 
kunna oka styrkan af de värfvade trupperna, i stället för att i ar- 
mens leder få upptaga åtskilliga sjömän och skärgårdsboer, som äro 
foga lampliga till soldater. T allt fall torde ej emot rotehållare^ 
bestridande någon förändring i detta afseende höra ske: och får jag
uVn1 r?, nr, skäl aJjllål,la 0111 afslaS a Utskottets framställning, och 
bifall till Utskottets förslag.

Deri 17 April, f. m.

Grefve Ha milton, Henning: Man hör ganska ofta klagas öf
ver att varf. landtförsvar är så dyrt. Jagtrop visserligen ej att denna 
klagan är, jemförelsevis med förhållandet i andra länder, befogad, 
men den förspörjes likväl; och kan den anses i någon måtto berätti
gad, sa aro val de anmärkningar i ännu högre grad berättigade, som 
drabba sjöförsvaret, då vi veta att detta, oberäknadt båtsmanshållet 
kostar Staten mer än 4,000,000 R:dr, utan att vi i eu sjöbatalj kunna 
presentera mer än fem fartyg af de slag, som numera fordras, och 
hvitna tern fartyg tillsammans bära åtta kanoner.

Om under sådana förhållanden Kong!. Maj:t förklarar, att en del 
åt det indelta båtsmanshållet är för sjöförsvaret obehöflig! och an
visar denna de! såsom en tillgång, hvilken kali på annat sätt använ- 
das, vore det besynnerligt, om Riksdagen svarade: Nej, vi vilja att 
den tillgång, sjöförsvaret för närvarande eger, oaktadt' någon egent
lig fordel deraf icke kan hemtas, fortfarande skall bibehållas för det 
Flingiigen afsedda ändamålet. Kong! Maj:t har nu föreslagit, att 
1,00/ man åt den för sjöförsvaret obehöfliga del af båtsmanshållet 
skulle öfvernyttas till landtförs varet. Det har då. efter min uppfart- 
ning,- vant Utskottets pligt att, sedan visadt blifvit, att rotämne ej 
aro för sjöförsvaret behöfliga, icke helt och hållet afstyrka bifall till 
ett förslag att använda dem till andra ändamål, utan, så vidt ske 
kunde, bifalla den af Kongl. Maj:t gjorda framställningen. Att åter 
tillstyrka bifall till förslaget i dess helhet, nemligen båtsmansrotar- 
nes öfverflyttande till landtförs varet nu genast, var ej möjligt, då 
förslaget till arméorganisationen ännu ej kommit under Riksdagens 
pröfning, och Utskottet endast i sammanhang dermed kunde fullstän
digt uttala sig i frågan.

Det återstod sålunda endast att afgöra, om Utskottet skulle fö
reslå rotarnes _ ställande på ständig eller på tillfällig vakans. Det 
första alternativet, som af en reservant och af en föregående talare 
blifvit omfattadt, har det emot sig, att det möjligen lägger hinder i 
vägen för arméens fullständiga organisation, i händelse det framdeles 
skulle visa sig, att för en sådan det blef nödigt att bilda en stam
trupp i de landskap, der indelt infanteri ej finnes.

Huruvida vakansafgiftens erläggande kommer att för rotehållarne 
medföra . en ökad tunga, hvilket naturligtvis icke är afsigten, derom 
vill jag icke yttra mig. Naturligtvis beror detta på det belopp, hvar
med vakansafgiften kommer att utgå. Emellertid tillstyrker las: för 
mm de! bifall till Utskottets förslag. “

Herr
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Herr Statsrådet Thulstrup: Det är bekant, att Kongl. Maj:t 
tillsatt en komité med uppdrag att företaga den af Eiksdagen sist- 
lidne år begärda utredning af frågan om lindring i det på rust- och 
rotehållare hyllande besvär och att till en sådan lindring uppgöra 
förslag. Men då Kong! Maj:t nu föreslagit, att en del båtsmanskom- 
panier må till landtförsvaret öfverflyttas, har varit afsedt att komi- 
téens arbete skulle omfatta den öfriga vid sjöförsvaret qvarblifvande 
delen af båtsmanshåll^ Om emellertid den föreslagna öfverflyttnin- 
gen icke kommer att ega rum, skulle komitéens arbete äfven komma 
att utsträckas till de enligt Kongl. Maj:ts förslag för landtförsvaret 
afsedda kompanierna. Det är icke omöjligt att härvid, såsom lindring, 
kan komma att föreslås en del båtsmansnummers ställande på vakans. 
Under sådant förhållande synes det mig vara för tidigt att nu fatta 
ett beslut, sådant som det af Utskottet i 26:te punkten föreslagna, 
utan hemställer jag, om det icke vore bäst att uppskjuta åtgörande!; 
af denna fråga, till dess organisationsförslaget i dess helhet kommer 
att af Eiksdagen pröfvas.

En föregående talare har yttrat att. oaktadt vårt sjöförsvar ko
star mer än 4,000,000 R:dr, vi dock ej skulle ega mer än åtta kano
ner att under en sjödrabbning fora i elden. Tyvärr måste jag med 
honom instämma deruti, att vår sjökrigsmateriel icke för det närva
rande är sådan den borde vara. Men härvid måste besinnas, att nä
stan hela vårt sjöförsvarsväsende nu befinner sig i ett öfvergångs- 
stadium, hvarunder den äldre, icke mera ändamålsenliga materielen 
successive skall utbytas mot ny, mera tidsenlig sådan, hvilket åter 
endast kan ske i den mån som tillgångarne sådant medgifva. Något 
mera än åtta kanoner ega vi dock. De till flottan hörande obe- 
pansrade ång- och segelfartyg är o naturligtvis försedda med fullstän
dig bestyckning, af hvilken en del är af ganska god beskaffenhet.

Ingen kan mer än jag önska, att vårt sjöförsvar snart kunde 
blifva försatt i ett fullständigt skick. Men vi måste, uti detta som i 
andra hänseenden, finna oss uti att småningom närma oss det mål, 
som vi icke, utan att kunna disponera öfver betydligt större pen- 
ningetillgångar än dem som stå till vårt förfogande, hastigt kunna 
uppnå.

Grefve Mörner, Oscar: Om jag ställer frågan på en rättslig
ståndpunkt och tager i betraktande kontrahenternas pretentioner å 
ömse sidor, så finner jag här liksom i alla andra fall, der på kon
trakt grundade rättsförhållanden uppkomna, rättigheter och skyldig
heter betingande hvarandra. Har det vid kontraktets afslutande blif
va bestämdt, att rotehållaren skall hålla båtsman, så lärer det väl 
ej utan hans medgifvande kunna åläggas honom att ena dagen hålla 
båtsman, den andra betala vakansafgift, och den tredje hålla soldat 
eller båtsman igen. Det lärer väl komma att bero på de roterings- 
skyldige sjelfva, om de vilja ingå eller ej på det förslag till förän
dring, man i detta afseende kan framställa. Troligtvis skulle rote
hållare dock ej hafva något emot att gå in på, att rotarne ställdes 
på ständig vakans, men en sådan prekär ställning som den ifråga- 
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sätta tillfälliga vakansen, torde de svårligen underkasta sig. För 
öfrigt, och hvad man än må säga om lämpligheten att öfverflytta 
båtsmanshåll et från sjöförsvaret till landtförsvaret, en fråga som nu 
ej är föremål för öfverläggning, så vill jag dock på det högsta be
strida, att det går an att på detta sätt, efter godtfinnande, behandla 
personer, som enligt upprättadt kontrakt åtagit sig att tjena såsom 
båtsmän, men troligen icke äro hvarken villiga eller lämpliga att 
tjenstgöra såsom soldater. Jag vill visst icke påstå, att ej Regering 
och Representation kunna ändra indelningsverket, ty inga lagar kunna 
i landet erhålla den häfd, att de ej af de begge statsmagterna kunna 
förändras, om så anses nödigt, och 1809 års grundlag medgifver ock 
uttryckligen detta; men hvad jag på det högsta bestrider, är Repre
sentationens och Regeringens befogenhet att vidtaga förändringar i 
bestående förhållanden på ett sätt, som icke är öfverensstämmande 
med rättvisa och billighet. Jag bestrider derföre fortfarande bifall 
till det ifrågavarande förslaget, hvithet jag anser vara i flera afse- 
enden både orättvist ocli obilligt.

Herr af Klint: Jag skulle vilja till den siste talarens fram
ställning, som äfven antydde en grundsats, den han dock ickerigtigt 
klart uttryckte, lägga den erinran, att Konung och Riksdag ega att 
gemensamt besluta i alla de angelägenheter, som röra rikets försvars- 
väsende. Medgifver talaren rigtigheten af denna sats, hvilket med
gifvande syntes af hans framställning framgå, så kan han väl ej hel
ler påstå det vara rätt, att hvad af Konung och Riksdag gemensamt 
beslutes i afseende å försvarets organisation, skall kunna af en eller 
annan rotehållare göras om intet. Jag tror derföre att den ärade 
talaren, vid nogare eftersinnande, skall lika med mig blifva öfverty- 
gad om, att Utskottet i afseende å så väl rätts- som billighetsfrågan 
kommit till ett rigtigt resultat.

Jag begärde ordet egentligen med anledning af en föregående 
talares yttrande, och under det jag önskar att få instämma i hvad 
nämnde talare, Grefve Hamilton, yttrade, till försvar för Utskottets 
hemställan, så tror jag mig böra fästa uppmärksamheten derpå, att 
vi måste anse frågan om arméens organisation i en viss män afgjord, 
då Kongl. Maj:t meddelat Riksdagen de åsigter i frågan, som Han 
ämnar tillämpa. Då nu ådagalagdt blifvit, att ifrågavarande båts- 
mansrotar äro för sjöförsvaret obehöfliga, och det naturligtvis måste 
blifva en vinst för landtförsvaret, att få disponera öfver de tillgån
gar, som genom rotarnes ställande på vakans kunna beredas, så fin
ner jag intet skäl, hvarföre Utskottet, som ingalunda förbisett att, 
om en karl blifvit antagen till båtsman, det kan hafva sina sidor att 
öfverflytta honom till landtförsvaret, skulle hafva underlåtit att fatta 
det beslut, som under alla förhållanden måste bidraga till underlät
tande af den organisations genomförande, som Kongl. Maj;t kan 
hafva för afsigt att framdeles förelägga Riksdagen; och får jag på 
de af mig nu anförda skäl yrka bifall till Utskottets framställning.

Herr Beckman: Af Utskottets yttrande i slutet af den före
dragna punkten, eller att ifrågavarande rotar skulle, så snart som

Den 17 April, f. in.
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möjligt, ingå i den organisation af rikets försvar, som framdeles kunde 
blifva antagen, har jag svårt att draga annan slutsats, än att menin
gen är, att det skall blifva fråga om en sådan förändring, som ofvan- 
före i Betänkandet omtalas, nemligen att dessa båtsmansrotar verk
ligen skola förändras till soldatrotar. I sådant fall har Utskottet 
sjelft ingifvit mig betänkligheter emot att bifalla Utskottets förslag i 
oförändrad form. Utskottet har ock i nästföregående punkt uttalat 
sina betänkligheter vid att tillstyrka en sådan öfverflyttning, som 
nu är i fråga. För min del hyser jag visserligen ej någon tve
kan om Statsmagternas befogenhet att besluta i förevarande hän
seende, men jag tror att Statsmagterna böra väl se sig före, huru de 
begagna sin rätt i en så ömtålig sak som denna, så att de ej på nå
got sätt ingripa i den enskildes rätt, der icke fäderneslandets bästa det 
ovilkorligen fordrar. Man vet, huru i vissa fall, såsom vid expropriationer 
och dylikt, den enskildes rätt ovilkorligen måste vika för det all
männas kraf. Just med hänsyn härtill önskar jag derföre, att försla
get måtte affattas i något olika ordalag mot dem Utskottet begag
nat, så att derigenom uttrycktes, att förändring eller öfverflyttning 
skulle komma i fråga endast i det fall, att. den vore alldeles nöd
vändig för organisationens genomförande. Är man nu ej fullt ense 
om nödvändigheten af denna öfverflyttning för försvarsväsendets ord
nande, så synes man mig böra ändra förslaget på det sätt, att rote- 
hållaren må, i händelse rotarnes förvandling till soldatrotar ej skulle 
för Statens ändamål oundgängligt erfordras, fortfarande ega rätt att, 
om han så önskar, hålla båtsman; och tror jag en sådan rättighet 
kunna bevaras genom att förändra Utskottets förslag i enlighet med 
Grefve Mörners reservation, dock så att i denna insättes orden “tills
vidare".

Utskottet har ju sjelft uttalat betänkligheter mot att tillstyrka 
bifall till Kongl. Maj:ts förslag i dess helhet; och jag är oviss, huru
vida i rättsligt hänseende icke hinder kan möta för detsammas an
tagande; det är derföre som jag, till undvikande af alla konflikter, som i 
en fråga af denna beskaffenhet lätt kunna uppstå, anser lämpligare 
att stadna vid. det förslag Grefve Mörner framställt, dock med det 
af mig ofvan gjorda tillägg.

Herr von Möller: Utskottet har i motiverna till den nu före
dragna punkten förklarat, att rotehållarnes medgifvande torde vara 
nödvändigt för öfverflyttningen af ifrågavarande rotar. I den näst
följande punkten deremot föreslår Utskottet, utan någon sådan förut
sättning, åtskilliga _ soldatrotars ställande på vakans. Här har Ut
skottet emellertid ej blott föreslagit, att båtsmansrotarne skola stäl
las på vakans, utan äfven antydt, att de skulle ingå i den framtida 
organisationen af rikets försvar. Visserligen vet jag att, med begge 
Statsmagternas bifall, den ifrågasatta förändringen kan verkställas; 
men den bör dock, enligt min uppfattning, på det sätt utföras, att 
den enskildes rätt derigenom ej förnärmas, och att rotehållarne icke 
drabbas af en större tunga än tillförene. Ty att hälla soldat, lärer 
väl dock anses såsom ett större onus än att hålla båtsman. Het må 
så vara, att rotarne, såsom obehöfliga för sjöförsvaret, lämpligen böra
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ställas på vakans; huru de framdeles skola användas, lärer val dock 
ej kunna nu afgöras, då sjelfva organisationen icke blifvit bestämd. 
Jag anser derföre, att den sednare delen af Utskottets hemställan 
lämpligen bör utgå, och Riksdagen förena sig i den underdåniga an
hållan, att i mån af inträffande afgång ifrågavarande rotar måtte 
tillsvidare ställas på vakans, hvarigenom Riksdagen kommer att ut
tala sitt gillande af hufvudgrundsatsen, hvarom de fleste tyckas vara 
ense, utan att likväl på förhand fatta något beslut i ämnen, som böra 
blifva föremål för en sednare pröfning.

Friherre Raab, Adam: Vi är o ju alla ense om det öfverhän-
gande behofvet att åstadkomma en starkare organisation af vårt för
svar, än den som nu förefinnes. Hinder för denna organisation mö
ter emellertid än från den ena, än från den andra sidan, dervid man 
påstår, att den enskildes rätt trädes för nära. Nu är det rotehål- 
larne, som upphäfva sin klagan öfver det större onus, .man vill lägga 
på deras skuldror. Jag har sjelf varit rotehållare så väl i kusttrak
ter som inne i landet, och jag får säga, att jag finner en högst obe
tydlig skilnad emellan kostnaderna att hålla båtsmän och soldater. 
Icke bör väl denna Kammare gifva exempel på, att man kan tvista 
om så obetydliga saker, och för deras skull uppskjuta afgörandet af 
en för fäderneslandet så vigtig fråga. Jag anhåller derföre, att de 
Herrar, som för rotehållarnes skull motsatt sig förslaget, måtte afstå 
derifrån och förena sig om bifall till detsamma.

Grefve Mörn er: Den siste värde talaren yrkade att vi, som 
alla äro ense om behofvet af en starkt militärisk organisation, icke 
borde lägga en så obetydlig fråga, som den om rotehållarnes fördel, i 
vågskålen, för att derigenom hindra den vigtiga sakens afgörande. 
Denna fråga är dock icke så obetydlig, som den ärade talaren tror, 
ty den gäller icke mer och icke mindre, än om samhället skall bestå 
på grund af rätt eller icke. Om man vänjer sig att trampa rättig
heter under fotterna, och den ena dagen gör det med en, låt vara 
mindre betydande, så kan det lätt hända, att man en annan dag gör 
det med en af mera vigt och omfattning; och om det icke kan anses 
rätt, att ett kontraktsenligt aftal genom ett ensidigt beslut af den 
ena kontrahenten förändras, den ena dagen så den andra så, då lä
rer det väl också svårligen låta sig göra att emot rotehållarnes vägran 
lagligen åvägabringa en sådan förändring som den ifrågasatta. Ty 
äro en gång rotarne indelade till båtsmansrotering, så lärer det väl 
fordras något mera än ett godtyckligt beslut, för att sätta dem på 
vakans eller på annat sätt efter behag använda dem. Lika gerna 
kunde man ju besluta att hela indelningsverket, hela rust- och rote- 
hållet skulle ställas på vakans, emedan man möjligen framdeles kunde 
behöfva ryttarne och soldaterna till båtsmän.

En mycket ärad talare yttrade, att det icke skulle möta något 
hinder att öfverflytta en båtsman till soldat. För min del anser jag 
detta vara både orättvist och olämpligt, emedan en person, som åta
git sig att i en egenskap tjenstgöra, ej mot sin vilja kan tvingas att 
fullgöra någon annan tjenstebefattning, lika som jag förmodar, att
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den vid sjömansyrket vane båtsmannen skall blifva en slät soldat, 
då han instickes i landtarméens leder. . En annan talare yrkade, att 
orden “tillsvidare" skulle i beslutet . intagas. Jag erkänner gerna 
välmeningen deri, men jag kan ej finna, hvartill det skulle gagna, 
emedan resultatet dock blefve detsamma som det, hvartill Utskottet

Gerna skulle jag på min sida vilja visa mig tillmötesgående och 
göra någon eftergift, men, som jag ej kan göra detta utan att frånträda 
rättsgrundsatsen, som jag anser vara af största vigt, så^ nödgas 
jag vidhålla det förslag, att båtsmansnummerna må ställas pa vakans 
endast i mån af inträffande afgång.

Deri 17 April, f. no.

Herr C asp ers son: Utskottet har i motiverna till denna punkt
uttalat den åsigt, att öfverflyttningen af ifrågavarande båtsmansrotar till 
knekterotar icke skulle kunna försiggå, utan med rotehall.arnes medgif
vande, men i sj elfva “klämmen" har Utskottet ej fästat sig vid denna förut 
uttalade åsigt. Jag hyser i denna fråga en .mening, som jag icke hort 
någon föregående talare utveckla, men hvilken jag anser hora tagas 
i betraktande vid frågans afgörande af Kammaren. Jag anser nemligen 
rotekontrakten vara lagligen upprättade afhandlingar emellan btats- 
magterna å ena sidan och rotehållarne å den andra, sidan, och derföre an
ser jag, att den ena kontrahenten icke kan ensidigt bryta detta aftal. 
Om vi derföre nu bifalla Utskottets förslag, och således besluta en 
förändring, så är denna beslutad endast af den ena parten, och det 
blir sedan en annan sak att underhandla härom med rotehallarne, 
liv idka ovilkorligen böra hafva sitt ord med i en fråga, åt denna be
skaffenhet, och äro fullkomligt fria att gå in derpå eller ej. Jag far 
alltså yrka bifall till Utskottets förslag, under den förutsättning, att 
genom detsammas antagande på intet sätt kan göras något ingrepp i 
rotehållarnes rätt.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad, yttrade Hen 
Grefven och Talmannen, att under densamma hade yrkats dels bi
fall till den förevarande punkten; dels af Grefve Mörn er, Oscar, 
att Kammaren för sin del skulle fatta ett så lydande beslut: att
Riksdagen, med utslag å hvad Ivongl. Maj-.t i denna punkt föreslagit, 
må hos Kongl. Maj:t i underdånighet anhålla, att, i man åt inträf
fande afgång, ifrågavarande båtsmansnummer ställas pa vakans och 
vakansafgifterna ingå till Statsverket; och dels slutligen, af Herr 
Beckman, att Kammaren skulle antaga det af Grefve Horn er af
gift^, här ofvan omförmälda förslaget, dock med tillägg af orden 
tillsvidare framför orden ställas pa vakans.

Härefter framställde Herr Grefven och Talmannen proposition 
på bifall till punkten och, då dervid svarades talrika ja, blandade 
med nej, förklarade sig hafva funnit ja öfvervägande.

Sedan votering begärts samt Kammaren, uppå gjord framställ
ning, till kontraproposition vid voteringen antagit Herr Beckmans 
förslag; uppsattes, justerades och anslogs följande voteringsproposition.
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Deri som bifaller 26:te punkten i Särskilda Utskottets Utlåtande 
N:o 1, röstar

Jäj
Den det ej vill, röstar

Nej;
Vinner Nej, fattar Kammaren för sin del ett så lydande beslut: 

“att_ Riksdagen, med afslag å hvad Kongl. Maj:t i denna punkt före
slagit, måtte hos Kongl. Maj:t i underdånighet anhålla, att, i mån af 
inträffande afgång, ifrågavarande båtsmansnummer tillsvidafe ställas 
på vakans och vakansafgifterna ingå till Statsverket.

Omröstningen företogs och vid dess sint befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:

Ja — 70;
Nej — 23.

Den 17 April, f. m.

21:de punkten.

Grefve Lagerberg: Mig synes, att Chefen för Landtförsvars- 
departementet haft ganska goda skäl, då han föreslagit, att dessa 
rotar skulle utan ersättning indragas. Om man går tnl den utred- 
nmg, som finnes uti det af nämnde chef till Statsråds-protokollet af- 
gima utlåtande, hvilket varit för oss alla tillgängligt, så synes att 
dessa rotar hlefvo anslagne till staden Göteborg af den store Konun
gs» Gustaf II Adolf, emedan i Göteborg borde “god vakt hållas och 
på det borgerskapet icke med någon vakt må besväradt varda11. 
Göteborg var från början en punkt, hvars stora framtida utveckling 
redan af Gustaf II Afdolf förutsågs, och att han var mån om att tillse 
Göte borgs fördelar känna vi nogsamt. Förhållandena äro emellertid 

nu på den tid, då dessa rotar till staden anslogos. 
Da U-öteborg anlades, var den så till sägandes omgifven af främ
mande magter, och vi känna alla, att till och med Elfsborgs fästning 
var ibland uti fiende hand. Göteborgs vallar behöfde derföre beva
kas, och ordning hållas i staden, och från denna tjenstgöring skulle 
b orgerskapet befrias _ eller åtminstone lättas genom att vakthållningen 
S^ul ea.rilte711s Ijestri<ias af Kongl. Maj:ts knektar, 44 till antalet, 
utur bafvedals härad, hvilka soldater skulle af staden aflönas och 
underhallas.. Numera erfordras dock icke dylik vaktgöring och rotarne 
begagnas ej härtill. Borgerskapet har försvunnit och alla äro som skal
den sager korporaler". Man åberopar visserligen, att staden, i sina pri
vilegier, fatt dessa rotar sig tillerkända, och att den derföre skulle ega, 
om den af stode fram dem, att komma i åtnjutande af ersättning. Efter mitt 
förmenande skulle anspråket på sådan ersättning vant befogadt, om 
det uti upplåtelsen statt, att Göteborg skulle ega rättighet uppbära 
inkomsterna af dessa rotar, men då der står, att rotarne blifvit åt

ttt!.be;ulda: vaktgöring, nå det att borgerskapet 
skulie vara derifrån berådt, så synes mig, <få dessa rotar ej vidare
begagnas pa det sätt, som med dem varit afsedt, och som privilegiet 
mnehii ler ei nåcrnn Xinnehåller ej någon . 
frånhändas Göteborg ;het å Statens sida förefinnas att, om de 

:va kontant ersättning derför. Staden kan
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blott fordra 44 knektar att bestrida den tjenst, som enligt privilegiet
val ^ friheten att genom ett exempel förtydliga detta.
Kronan utfärdar privilegium, hvarigenom egaren till en fastighet tili- 
erkännes besittningsrätten till 500 tunnland skog, med vilkor att vid 
egendomen anlägges fabrik för tillverkning af svafvel, hvithet som 
vi veta ingår i krut och derföre kunde vara behofligt för Statens 
räkning. Emedlertid faller det ett-tu-tre fastighetsegaren in att upp
höra med svafveltillverkningen, men icke desto mindre vill han be
hålla de 500 tunnlanden skog. Tro Herrarne icke, att Staten vid 
sådant förhållande, skall taga igen detta privilegium eller återtaga 
skogen? Jag är fullkomligt öfyertygad, att Staten skulle med full 
rätt göra detta; men om han tillverkade ett enda Jod. svafvel, sa 
skulle iag anse honom fortfarande böra åtnjuta privilegiet. Ungefär 
på samma sätt förhåller det sig med dessa rotar; och derföre maste 
lag tillstyrka bifall till Kongl. Maj:ts Proposition i detta fall, dervid 
jag icke lan underlåta yttra min förvåning deröfver, att dessa rote
hållare, sedan de blifvit befriade från skyldigheten att halla bekläd
nad till soldaterna, likväl fortfarande betalt beklädnadspennmgar for 
dessa soldater.

Grefve Mörner, Carl Göran: Lika med den förre talaren kan
lag ej anse den anordning, som för omkring 200 ar sedan bestämdes 
rörande stadsvakten i Göteborg, berättiga nämnda stad att komma i 
åtnjutande af ersättning, derest de ifrågavarande rotarne till Kronan 
inäagas. Let förefaller mig eget, att pa samma gång man utan tve
kan förvandlar båtsmansrotar till soldatrotar förvandlar ett onus, 
som åligger en stor del af landet, till ett annat, sa anser man^isätt
ning: bort ifrågakomma, då det föreslås upphörande af ett satt för 
vakthållning i Göteborg, sedan vaktgörmgen ,der^ades numera med 
andra och större krafter utgöres. Der ligger ju nu ett helt artilleri 
regemente och dessutom eu. afdelning af ett kaval^ireginege 
hvilket väl måtte vara ersättning nog för dessa 44 rotar, fivarioie 
man låtit 44 man fortfarande förblifva drabanter åt Goteborg, bär
• euårt att fatta och jag kan derföre icke annat an instämma me den förre talaren^ch0 anhålla om bifall till Kongl. Maj:ts Proposition

* ^ Såsom ytterligare skäl härför, tillåter jag mig. åberopa hvad jag 
vttrade förra gången detta Betänkande förevar, i fråga om de pei- sonCTS skyldighet ^att bidraga till landets försvar som aro i en strid 
siötienst Jag ansåg, att det icke kunde vara ratt, att de som 
undlr 'fredstid äro befriade från vapenöfning, hvilket mahanda kan 
vara billigt, - icke skulle hafva skyldighet att i krigstid inställa s g 
till tjenstgöring förr än tre veckor efter det de hemkommit flan sjö
resa' och \tt sjöfolk, som med enskilda bolag uppgjort kontrakt om 
tjenstgöring pa dess fartyg, skulle vara befriade från inställelse. Man 
är alltid mycket mån och om, när det rör köpmännens och laiiulelus 
intressen, o^h Kammaren fattade äfven i nämnda fråga ett emot mm 
åsiact stridande beslut. Om Kammaren, uti nu ifrågavarande tall, ut
talade den mening, att Göteborgs stad skall åtnjuta ersattmng, derest
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dessa rotar indragas till Kronan, så stå båda besluten i fullkomlig 
harmoni med hvarandra och bevisa, huru gerna man önskar tillgodose 
vissa intressen, under det man alltid stretar emot, då det är fråga 
om att bereda någon fördel eller lättnad för landtmannen och i ord
bruket. J
. -För min del vill jag icke bidraga till ett sådant beslut, hvarföre 
jag yrkar, att Kammaren ville, med utslag å ifrågavarande punkt, 
bifalla Kongl. Maj:ts Proposition i detta fall.

Den 17 April, f. m.

Herr Tornerhjelm: Jag för min del kommer icke till samma 
resultat, som de förre talarne, ej derföre, att jag anser nödvändigt, 
att Höte borg kommer i åtnjutande af ersättning för mistningen af 
dessa rotar, utan derföre att jag anser privilegier böra hållas i helgd 
Jag hade verkligen ej väntat af de förre talarne, att de icke skulle 
respektera det som ar lagligen bekräftadt. Man vill härvid gå strän
gare till våga än sjelfva Carl XI:s reduktion, ty till och med den 
respekterade detta staden Göteborgs privilegium, som utfärdades af 
Hustaf il Adolf. Jag skulle anse det särdeles vådligt, om vi, en
dast derföre att Göteborg möjligen ej vidare är i behof af dessa sol
daters vaktgöring, eller derföre att deri numera äro förlagda trupper 
tran andra regementen, beslutade, att dessa rotar skola utan ersätt- 
mng indragas till Kronan. Detta skäl är ej tillräckligt. Jag kan 
icke föreställa mig, att man vill gå så lättsinnigt till väga på detta 
riim, att man icke det ringaste respekterar en på detta sätt tiller
känd ratt. Utskottet, som funnit denna fråga röra eganderätten, har 
derföre och föreslagit, att, om indragning komme att ske, ersättning 
skulle lemnas. Denna åsigt delar äfven jag. Jag anser visserligen 
v b ^aJ:, oc.k Riksdagen vara fullkomligt berättigade att, när för
hållandena dertill föranleda, besluta indragning af dessa rotar, men 
icke utan att gifva ersättning derför.
punkt^ ankåJfer derföre om bifall till Utskottets förslag i denna

. Grefve Ehrenswärd: Hvad det principiela i denna fråga an- 
gar, instämmer jag med den siste ärade talaren. Då denna fråga be
ror eganderätten, så torde den ock vara af den vigt, att den ei bör 
sa lätt expedieras som de två förste talarne föreslagit, och som 
Kongl. Maj ds nadiga Proposition gifver vid banden. Ingen bar satt 
sig emot lämpligheten att indraga dessa 44 rotar, som utaf Gustaf 
• blifvit öfverlemnade till staden. Tvistefrågan är, om denna
indragning bor ske med eller utan ersättning. Kongl. Maj:t har fö- 
leslagit, att den skulle ske utan ersättning, men samtliga de myn- 
digheter. som yttrat sig i frågan, och det Utskott, som nu behandlat 
den, hafva kommit till det resultat, att denna indragning rätteligen 
ej kan ske utan ersättning. Denna ersättning är af Kommers-kolle
gium och Armeforvaltnmgen beräknad till omkring 4,800 R:dr. Då 
staden för närvarande således har eu inkomst af 4,800 Emir, antin- 
gen i reda penningar eller i natura-prestationer, hvilken inkomst blif- 
vit smden tillförsäkrad först af Gustaf II Adolf och sedermera af 

, som förklarade, att staden skulle vara fri “från reduktion
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och vidare åtal*1, så kan jag för min del ej finna annat än att sta
den är berättigad att. då den mister denna fördel, som för närvarande 
består i dispositionsrätten öfver ifrågavarande 44 rotar, härför erhålla 
ersättning.

Man har velat låta påskina, att dessa rotar ej skulle vara af något 
värde, och en talare har, såsom det förefallit mig, uttalat den åsigt, 
att de ej ens skulle vara effektiva, att ingen vaktgöring skulle i Göte
borg vidare med dem bestridas. Jag ber få upplysa, att detta är ett 
misstag, ty de äro effektiva och besörja verkligen vakthållning, och i 
fall de indroges, skulle detta föranleda dertill, att polisstyrkan måste 
ökas. Att öka polisen kan ej ske utan ökade anslag af staden; och 
då staden således skulle komma att utgifva större eller mindre belopp 
för den ökade vaktgöringen, skulle indragningen således medföra ökade 
utgifter. Från sådana utgifter ville Konung Gustaf II Adolf helt och 
hållet befria staden derigenom, att Han skänkte den dispositionsrätten 
öfver dessa 44 rotar.

Chefen för Landtförsvars-departementet har grundat sitt förslag 
egentligen derpå, att Statsverket lemnar till bestridande af vakthåll
ningen ett kraftigt bidrag genom Göta Artilleri-regemente och en 
afdelning af Husar-regementet “Konung Carl XV“. Hvad nu vakt
göringen angår, så ber jag få nämna, att det ej gör någon vakt för 
stadens räkning; det lemnar endast honnörsposter och poster vid några 
Kronans magasiner och andra byggnader. Hvad åter beträffar husar- 
afdelningen, så är det väl sannt, att derifrån lemnas några poster till 
vakthållning; men vi skola komma ihåg att, då Göteborg grundlädes, 
så hörde ej den nuvarande, utanför sjelfva Göteborg belägna, förstaden 
Majorna till staden. Den uppstod senare och hörde, att börja med, 
till landet. För att uppehålla ordningen i denna landskommun, be
stående af 8 å 10,000 menniskor, fann Kongl. Maj:t nödigt att der 
förlägga en husarkommendering; och först derefter hafva Göteborg 
och Majorna blifvit till en stad förenade. Denna husarkommendering 
utgör dessutom ej mer än 25 man och kan derföre ej ersätta dessa 
44 rotar.

Jag tror det vara ett betänkligt ingrepp i — såsom den förre 
talaren uttryckte sig — eganderätten, om denna indragning skulle ske 
utan ersättning; och jag kan icke inse, hvarför ej Riksdagen, om den 
ansåge sig ega rätt att utan ersättning indraga dessa rotar, lika väl 
skulle kunna en annan gång indraga de jordar och hemman, som blif
vit i förra tider tillagda åtskilliga städer. Jag tror verkligen, att 
man bör betänka sig mer än en gång, innan man fattar ett sådant 
beslut, som Kongl. Maj:t föreslagit; och det är att beklaga, att Chefen 
för Landtförsvars-departementet icke gjort detta, innan förslaget fram
lades för Riksdagen.

I nämnde chefs utlåtande förekommer en punkt, som grundar sig 
på missuppfattning. Der säges nemligen: “Den Göteborg från äldre 
tider såsom bidrag till borgmästare-afiöning medgifna förmån, att ju- 
stitieborgmästaren i Göteborg tillika skulle vara häradshöfding i Säf- 
vedals härad, har ock under senare tiden upphört, utan att, så vidt 
jag kunnat erfara, någon godtgörelse för förlusten af detta aflönings- 
biarag dervid blifvit från Statens sida medgifven." Det är möjligt, att



122

på den tiden Göteborg fick denna förmån, rättigheten att vara härads
höfding i Säfvedals härad kunde vara en förmån och medföra inkom
ster, men på sednare tider har det besvär, som utöfvandet af härads- 
höfdinge-embetet medfört för justitieborgmästaren i Göteborg vida 
öfverstigit den inkomst, som af domsagan kunnat hemtas; och der
före har, efter derom väckt förslag, vid omreglering af domsagornas 
territorier, Kongl. Maj:t beslutat, att Säfvedals härad skulle läggas till 
Göteborgs domsaga vid nuvarande justitie-borgmästarens afgång. Denna 
organisation har således ännu ej blifvit verkställd, och det har kunnat 
beslutas att den skall ske utan ersättning, dels derföre att den ej skall 
träda i verket förr än efter nuvarande innehafvarens afgång, och dels 
med afseende derpå justitieborgmästarens inkomster från Säfvedals härad 
d uppgått till utgifterna för häradshöfdinge-embetets bestridande. Hvad 
Chefen för Lanatförsvars-departementet i det fallet anfört, kan der
före icke tala för bifall till dessa rotars indragning utan ersättning.

På grund af hvad jag nu anfört, får jag afstyrka bifall till Kongl. 
Maj:ts Proposition och hemställa om bifall till Utskottets förslag i 
denna punkt.

Grefve Hamilton, Henning: Den fråga, som nu är under 
pröfning, synes visserligen ej vara af synnerlig vigt i finansielt hän
seende, ty en utgift, som belöper sig till omkring 5,000 K:dr, kan 
väl ej vara af en öfvervägande betydelse, vare sig att det gäller 
Staten eller staden Göteborg. Det är således endast sjelfva grund
satsen, som är af vigt, och det är äfven vid denna som de föregående 
talarne fästat sig. 1 detta hänseende ber jag få redogöra för Utskot
tets ställning till frågan.

Kongl. Majit hade, med anledning af frågan om vissa rotars öf
verflyttning från Göteborgs stad till Kronan, hört Arméförvaltningen, 
Kommerskollegium och Konungens Befallningshafvande, hvilken senare 
myndighet inhemtat utlåtande från stadens auktoriteter. Alla dessa 
myndigheter, så väl Statens som stadens, hade ansett staden Göte
borg berättigad till ersättning, derest rotarne indroges till Kronan. 
Om således Utskottet skulle frångått deras mening, måste Utskottet 
funnit anledning härtill antingen i de privilegier, på hvilka rättig
heten för Göteborg till dessa rotar grundade sig, eller i de skäl, som 
af Chefen för Landtförsvars-departementet blifvit anförda.

Hvad privilegiibrefvet och 1681 års Kongl. resolution beträffar, 
så hade samtliga auktoriteterna pröfvat dessa handlingar och före
kom i dem intet, som för Utskottet var att anmärka, med undantag 
af ett uttryck i 1681 års bref, hvilket Utskottet åberopat, nemligen 
då Konungen särskild! säger, att staden Göteborg i afseende på dess 
disposition af Säfvedals härad skulle vara befriad från “reduktion 
och vidare åtal." Dessa handlingar gåfvo således ej skäl att frångå 
myndigheternas uttalade mening.

Chefen för Landtförsvars-departementet åter har anfört tre skäl 
för sin ifrån myndigheternes afvikande åsigt. Det första är, att 
Göteborg skulle erhållit denna fördel af Kronan med hänsyn till den 
nyanlagda stadens ekonomiska ställning, och Statsrådet anser der
före, att nu, när stadens ställning blifvit förändrad, bör ock dess
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rättighet till den beviljade fördelen hafva upphört. Denna åsigt voré 
vigtig, om i privilegiibrefvet stått, att staden skulle åtnjuta denna 
rättighet så länge den deraf vore i behof. Hade ordalagen varit så
dana, så hade man endast haft att taga i öfvervägande, om stadens 
tillstånd medgåfve de ifrågavarande rotarnes indragning. Något tillägg, 
som på detta sätt begränsar stadens rätt att af den beviljade för
månen förblifva i åtnjutande, förekommer likväl icke, och torde man 
således icke med fullt fog kunna säga-, att frågans afgörande beror 
af den ekonomiska ställning, hvari staden sig befinner.

Departements-chefens andra skäl är det, att Staten för närvarande, 
genom Göta Artilleri-regemente och en afdelning af Husar-regemen
tet “Konung Carl XV“, bestrider en vida väsendtligare vakt än den, 
som kan åstadkommas af dessa 44 soldater. Detta skäl kunde möj
ligen anföras, om Kongl. Maj:t ville förpligta sig att allt framgent 
hålla i Göteborg artilleriet och husarafdelningen; men då Kongl. 
Maj:t kan kalla hvarenda man från Göteborg och ej kan afsåga sig 
rättigheten^ dertill, får väl ej ett tillfälligt förhållande gälla såsom 
skäl att fråntaga staden den fördel, den för närvarande eger.

Det tredje skälet är, att borgmästaren i Göteborg enligt stadens 
privilegier tillika varit häradshöfding i Säfvedals härad, och att denna 
fördel upphört utan ersättning; men Statsrådet tillägger dervid, “så 
vidt han kunnat erfara". Statsrådet sjelf sätter således i fråga, om 
ej vid häradshöfdinge- och borgmästare-tjensternas skiljande från 
hvarandra någon annan fördel blifvit staden Göteborg beredd, ehuru 
han derom ej kunnat något erfara, och i denna ovisshet synes det 
uppgifna och möiliga förhållandet icke kunna gälla såsom skål vid 
åtgörande! af stadens rätt.

Under sådana omständigheter har Utskottet ej velat afgöra rätts
frågan, men endast_ sagt, att det af de handlingar, som blifvit Ut
skottet meddelade, icke vore utredt “att berörda rotar rättvisligen 
kunna till Kronan indragas, utan att någon godtgörelse staden Göte
borg tilldelas"; och på grund häraf har Utskottet ock tillstyrkt, väl 
ej någon bestämd ersättning för upphörande af den fördel, staden 
hittills åtnjutit, men att en öfverenskommelse med staden skulle träf
fas; och har Utskottet föreställt sig, att den fördel, Göteborg åtnju
ter af de der förlagda regementena, vore af den väsendtliga nytta, 
att öfverenskommelse borde kunna ske på ganska billiga vilkor.

Jag har ansett, då denna fråga ej i ekonomiskt, men i rättsligt 
hänseende är af vigt, mig böra åtminstone redogöra för de skäl, Ut
skottet _ haft; och dessa skäl föranleda mig att fortfarande rösta för 
bifall till Utskottets förslag.

Herr Nordström: Det, hvarom de två motsatta meningarne i 
denna fråga vända sig, är icke, huruvida de i Säfvedals härad in
delta, till vakthållning i Göteborgs stad disponerade, 44 soldatnum
mer må kunna till Kronan indragas, eller ej, utan deremot, huru
vida de må kunna indragas mot ersättning till Göteborgs stad, eller 
utan sådan ersättning. Göteborgs stad har, i saken hord, medgifvit 
indragningen mot efter vissa grunder beräknad ersättning. De tre 
embetsmyndigheter, som äfven i saken blifvit hörda, hafva likaledes
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tillstyrkt ersättning, dock något mindre, än den Göteborgs stad for
drat ; men Kong!. Mai:t, som haft tillfälle att om alla dessa utlåtanden 
taga kännedom innan Propositionen i ämnet till Riksdagen afgafs, har, 
med bifall till vederbörande departementschefs tillstyrkan, från hvilken 
Stats-Rådets öfriga ledamöter icke finnas hafva afvikit, hos Riksdagenfö- 
reslagit, att sagda soldatrotar skulle till Kronan indragas och återgå, 
utan någon godtgörelse eller ersättning till staden Göteborg; hvaremot 
Särskilda Utskottet i sitt Betänkande häröfver väl tillstyrkt Riks
dagen att godkänna indragningen, men derjemte att beidlja Göteborg 
den ersättning “hvarom med staden kan öfverenskominas“.

Sådan är i detta ögonblick frågans verkliga ståndpunkt. Ingen 
bland dem, som uttalat sig i saken, och bland dessa icke heller staden 
Göteborg, har bestridt indragningens befogenhet; det är endast om er
sättningens befogenhet, man hyser olika meningar. Hvaraf beror det 
då i allmänhet, huruvida någon skall anses lagligen berättigad till 
ersättning för en af honom åtnjuten, men honom derefter frångången 
förmån? Deraf, att han till förmånens åtnjutande egt någon juridisk 
rätt, vare sig att den grundas på egande- eller juridisk nyttjande
rätt, eller servitut, eller på något bilateralt, kontraktsmässigt förhål
lande, som står under den enskilda rättens hägn. Någon sådan om
ständighet har likväl ej ens af staden Göteborg blifvit åberopad till 
grund för dess ersättningsanspråk, och de handlingar och upplysnin
gar i ämnet, som för Riksdagen äro tillgängliga, innehålla ej heller 
något derom. Hvad man af dem inhemtar, det är: att Säfvedals hä
rad åt den nyanlagda staden Göteborg år 1621 förlänades, för så vidt 
“häradet Kong!. Maj:t och Kronan tillhörde"; att år 1624 det förordna
des, att 48 soldater af nämnda härad rotevis skulle bestrida vakthåll
ningen i Göteborg, emedan “god vakt borde hållas och borgerskapet 
ej med någon vakt måtte varda besväradt“, dock skulle soldaterna 
liksom andra Kronans knektar aflönas och underhållas: att, sedan 
år 1681 fråga uppstått att till Kronan reducera så väl Säfvedals 
härad, som andra Göteborg förunnade förmåner, detta för ekoms ge
nom en Konglig Resolution den 17 Augusti samma år, hvilken för
behöll Göteborg rätt att detsamma fortfarande disponera och åtnjuta, 
äfvensom att till vakthållning få begagna nämnda knektar, hvilkas 
antal, då Säfvedals härad i sammanhang med indelningsverkets ord
nande äfven fick sig visst rotetal åsatt, år 1691 nedsattes till 44, 
som räknades till Elfsborgs regemente och buro detta regementes 
uniform. Härtill kommer, att Göteborgs stad år 1772 genom aftal 
med rotehållarne för sagda rotar fått deras begifvande att, utom lega, 
lön och vissa andra soldaterna tillkommande förmåner, ersätta sta
den kostnaden för en del af soldaternas af staden ombesörjda be
klädnad.

Det är dessa upplysningar, rörande ifrågavarande förhållande, 
dess tillkomst och beskaffenhet, man af sagda handlingar kan inhemta, 
och uppenbart deraf är, att med den åt den nyanlagda staden Göte
borg af Kongl. Maj:t beviljade rättigheten att till vakthållning i sta
den få begagna 44 rotesoldater från Säfvedals härad, intet annat 
åsyftades, än att bereda staden en behöflig hjelp under dess barn
domsdagar. Intet särskildt besvär blef såsom ersättning derför sta
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den pålagdt, hvarken då eller sedermera, och sjelfva Säfvedals hä
rad, ehuru på sätt förut är näinndt åt staden förlänadt, skulle dock 
derigenom så litet blifva städs] ord med den rätt för staden, som sådan jord 
enligt lag medförde^ att dess återreducerande af reduktionskommissionen 
under Carl XI:s tid ifrågasattes, och häradet såsom sådant städse ut
gjort en domsaga under landsrätt, fastän dervid den specialitet egde 
rum, att till förbättring af justitie-borgmästarens i Göteborg lön, han 
tillika skulle förvalta häradshöfdinge-embetet i Säfvedal, hvilket för
hållande dock blifvit utan godtgörelse i nyare tider upphäfdt och för- 
ändradt.

För min del kan jag således ej finna, att från någon af anförda 
omständigheter något slags juridisk rätt för staden Göteborg till stän
digt åtnjutande af ifrågavarande vakthållning skulle kunna härledas. 
Funnes någon sådan, skulle redan sjelfva frågan om indragningens be
hörighet ligga utom Riksdagens kompetens, som icke medgifver, att 
Riksdagen må i något afseende befatta sig med juridiska rättigheters 
pröfning och afgörande, vare sig emellan Kronan och enskilda., eller 
emellan dessa inbördes: men finnes ej någon juridisk rätt för staden 
Göteborg att uti ifrågavarande afseende åberopa och styrka, kan ej 
heller rättsenlig! fråga om ersättning derför uppställas, eller förtjena 
afseende. Hela saken synes helt enkelt vara dén, att betydelsen af 
den nyanlagda staden Göteborg både såsom blifvande handelsstad 
och befästad gränsort fästade på densamma Kongl. Maj:ts särskilda 
uppmärksamhet, och att Han derför ansåg landets allmänna bästa 
påkalla, att bevilja densamma un er de första stadierna af dess till
varo och utveckling åtskilliga ekonomiska fördelar och koncessioner, 
och deribland äfven ifrågavarande hjelp till vakthållningen. Omstän
digheterna äro emellertid sedan dess förändrade. Göteborg har upp
hört att vara gränsort i den fordna meningen och befästad, men ut- 
yecklat sig till en ganska-betydande och förmögen handelsstad; och 
söm de skäl, hvilka föranledde koncessionen af den fordna, särskilda 
hjelpen, sålunda numera upphört att hafva någon inre nödvändighet 
och förbindelse med vården om Statens allmänna bästa, är det all
deles naturligt, att hjelpen utan ersättning bör indragas och förfalla. 
Det är ock sålunda Kongl. Maj:t i sin nådiga Proposition betraktat 
saken, och äfven Utskottet i sin tillstyrkan, ehuru det på samma 
gång förordat ersättning, utan närmare utredning af skäl derför. För 
min del har jag redan motiverat min åsigt derom, att allt slags er
sättning här, så vidt man af de tillgängliga utredningarne kan sluta, 
är oberättigad. Men som det likväl är tänkbart, att någon på hittills 
okänd omständighet grundad juridisk rätt af staden Göteborg för 
dess ersättningsanspråk kunde uppvisas och pröfningen deraf i sådant 
fäll skulle tillhöra domstol, der vänlig öfverenskommelse ej kunde 
träffas, så tillåter jag mig föreslå, att Utskottets hemställan må god
kännas, med tillägg i slutet af följande ord: “så vida staden dertill 
kan visa sig vara lagligen berättigad1'.

Grefve Lagerberg: Jag har af bränne talare här framför mig 
blifvit strängt apostroferad för att jag skulle vilja angripa lag och 
rätt. Detta har emellertid ej varit min mening, utan måste sådant
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hafva berott på en missuppfattning från de ärade talarnes sida. Jag 
bär blott sagt, att, för den händelse Göteborg bar i sina privilegier 
sig tillförsäkrad rättighet att få dessa 44 man från Säfvedals härad 
för att göra vakter i staden, så må denna gerna erhålla dem in na
tura och underhålla dem. Jag anser äfven, att, för den händelse Kongl. 
Maj:t skulle finna skäl att utbyta denna styrka mot i Göteborg för
lagda trupper, enär sådant för Statsverket kunde synas lämpligt, klokt 
och rätt, så borde Kongl. Maj:ts rättighet i detta hänseende ej vara 
inskränkt af omnämnda privilegium. Den enda nyhet, som bär under 
diskussionen blifvit anförd, är, att den person, som är Konungens Be
fallningshafvande i Göteborg, yttrat, att dessa 44 man voro afsedda 
för polisbevakningen i Göteborg samt att, om de blefve indragna, 
staden skulle nödgas att lega motsvarande antal manskap för denna 
tjenstgöring, eller betala mera. Men jag tror verkligen, att den store 
Konungen, då han till Göteborg anslog dessa rotar, ej tänkte blott 
på polisen derstädes, utan mest på stadens bevakning ur militärisk 
synpunkt; huru ett anslag till polisen kan hafva något sammanhang 
med dessa 44 knektar, kan jag ej fatta, utan tror jag fortfarande att, 
om denna rättighet är af privilegii natur och således ej kan beröfvas 
staden, så må staden åtnjuta dessa in natura utur der förlagde rege
mente, på sätt i Chefens för Landtförsvars-departementets underdåniga 
förslag finnes antydt, men ej i penningar. Jag har visst ingenting 
emot Herr Nordströms förslag, men jag tror, att det ginge lika bra 
om Riksdagen beslutade, att dessa rotar skulle indragas och att till 
vakthållning i stället användes 44 man af de i Göteborg förlagda 
trupper. Vilja de ej nöja sig dermed, så får staden klaga, ty lagen 
skall väl gälla i detta fall som i alla andra. Jag vill ej längre uppe
hålla Kammarens tid, utan ber endast att få förklara, att jag fort
sätter mitt förut gjorda yrkande.

Friherre Raab, Adam: Jag undrar alldeles icke på, tvärtom 
respekterar jag, att Göteborgs representanter med värma försvara en 
fördel, hvaraf staden är i åtnjutande. Men jag kan derföre ej säga, 
att jag känner mig öfvertygad, att de hafva rätten på sin sida. Går 
man nemligen till de motiver, som föranledde Gustaf II Adolf att be
vilja Göteborg denna förmån af 44 eller, såsom det till eu början 
var, 48 rotars vakthållning, så finner man, att detta skedde i anseende 
till den nyanlagda stadens oförmåga att sjelf bestrida denna vakt
hållning. Om ja<* nu frågade de värde talare, som representera Göte
borg, huruvida detta förhållande ännu är för handen, nemligen att 
denna stad ännu har mycket ringa tillgångar och icke förmår att be
strida vakthållningen, så är jag öfvertygad om, att de ej underläte 
att svara, att sådant ej längre vore fallet. Men hafva de motiver 
upphört, som föranledde detta stadgande, så måste äfven sjelfva stad-

fandet kunna upphöra. Man säger, det är ej derpå vi bygga, utan 
erpå att Carl XI i en knapp handvändning lät Göteborg få behålla 

dessa rotar. Det förekommer nemligen i Carl XI:s Resolution af den 
17 Augusti 1681 att staden i afseende på dess disposition af Säfve
dals härad förklarades fri från reduktion och vidare åtal. Vi veta
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likväl, att Carl XI, så sträng lian för öfrigt var, beviljade dock en 
och annan fördel, som kanske icke var så alldeles välbetänkt, t. ex. 
med afseende på pastorater, livilka skulle gå i arf inom vissa släg- 
ter, men jag tror, att hvad angår Åhus i Skåne, så har detta upphört; 
och jag undrar, huru det skulle se ut, om alla förmåner ännu vore 
bibehållna, som tillkommit på grund af envåldskonungens gracer. 
Jag tror således ej, att detta motiv är tillfyllestgörande för att fort
farande tillskynda Göteborg denna lilla obetydliga fördel. Det. är 
visserligen en förmån för hela landet, att städer blomstra, men jag 
tror och, att dessa, när de det göra, böra vara billiga och ej yrka 
på att få bibehålla sådana förmåner, som tillerkändes dem, då de 
ännu voro i sin begynnelse. Herr Nordström har föreslagit, att, om 
Utskottets förslag bifölles/det måtte ske med den inskränkning, att 
Göteborg skulle erhålla ersättning, endast så framt den dertill kunde 
visa sig berättigad. Må vara — jag vill ej motsätta mig detta, men 
jag tror, att vi med godt samvete kunna bifalla Kong! Maj:ts för
slag, så mycket heldre som vi hafva oss bekant, att Göteborg fått 
sig stora fördelar af Staten beviljade derigenom att de vallar, som 
förut funnits kring staden, blifvit till densamma öfverlåtna. För min 
del får jag med Grefve Lagerberg instämma uti det yrkande, att 
Kammaren, med afslag å Utskottets Betänkande, måtte bifalla Kongl. 
Maj:ts Proposition.

Herr Statsrådet von E h r enh eim: Vid uppgörande af det förslag 
till arméorganisation, som till en del blifvit för Riksdagen framlagdt, 
tåg det i sakens natur, att, då stora uppoffringar till följd af det
samma komme att påkallas, Kongl. Maj:t borde tillse, hvar några 
tillgångar funnes, som kunde återgå till Statsverket.

I afseende på Göteborgs stad förekom då, att de vilkor, hvarpå 
staden erhållit ifrågavarande rotar, ej vidare förefunnos, enär stadens 
läge i militäriskt afseende ej hade samma betydelse som förut; att 
vidare den nu gått långt framåt i blomstring och således icke längre 

,vore hvarken nyanlagd eller i behof af understöd; samt slutligen att 
en ytterligare fördel vunnes genom Kongl. Maj:ts i staden förlagda 
regementen, hvarigenom mer än tillräcklig ersättning torde kunna 
anses staden gifven för den vakthållning, som af rotarne skulle ut
göras. Det är af dessa skål, som den Kongl. Propositionen fått sin 
lydelse. Det är emellertid gifvet, att, om det oaktadt hos Kammaren 
skulle förefinnas någon tvekan, huruvida staden Göteborgs rättighe
ter genom ett bifall till Kongl. Maj:ts förslag skulle trädas för nära, 
detta är eu så vigtig konsideration, att det torde vara försigtigast af 
Kammaren att vid sitt blifvande beslut till densamma taga hänsyn.

Herr Tornerhjelm: Jag tror att den siste talaren, somgafsig
in på det juridiska gebitet, styrkte mången i den. öfvertygelsen, att 
Göteborg har ovilkorlig rättighet att få behålla sina 44 soldatrotar. 
Då fråga är om eganaerätten, så kan det väl icke vara rigtigt, att 
man först fråntager någon hans gods och sedan säger honom att, om 
han vill hafva sin egendom tillbaka, så får han processa derom. Det 
måste bero på en förvirring af rättsbegreppen, och det kan ovilkor-
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ligen för samhället medföra de största vådor, att emot eganderätten 
utkastas en sådan handske som här skett. För min del håller jag 
mig vid Gustaf II Adolfs bref, hvari det står, att Göteborg fick 
detta understöd till sin vakthållning. Deremot står der alldeles icke, 
att staden skulle få bibehålla dessa rotar endast så länge, som dess 
tillgångar voro små, utan de blefvo till Göteborg anslagna utan något 
sådant förbehåll. Om den näst siste talaren någon gång hade varit 
i små omständigheter, hvilket han lyckligtvis aldrig varit, och der
under hade fått ett testamente af någon gammal tant på den grund att 
han varit fattig, så skulle väl icke, om den ärade talaren sedermera 
blifvit rik, hans tant, eller om hon aflidit, hennes arfvingar kunna 
hafva rättighet att säga: “hit med penningarne igen, ty nu är ni ju rik“. 
Herrame finna, att detta vore ett argument, som ej hölle streck. De 
talare, som här klandrat Carl XI:s enrådighet, hafva glömt att ibland 
denne konungs utmärkande egenskaper äfven fanns den, att han var 
rättvis._ Det var derföre, som han, då han fann, att Göteborgs rät
tighet i detta hänseende hvilade på en både juridiskt och moraliskt 
rigtig grund, lät Göteborg oförkränkt få behålla densamma.

Hade den siste värde talaren, som här yttrat sig, sutit på sin 
folkvalda plats, så skulle jag ej fästat stor betydelse vid hans yttrande; 
men det var nu med verklig ledsnad, som jag från ministerbänken 
hörde uttryck sådana som: “våra tillgångar äro små och derföre böra 
vi se till, hvar^ några tillgångar finnes, som kunna dragas in till Stats
verket!" Ett sådant uttryck kan ej annat än väcka bedröfliga och sorg
liga känslor, ty det låter verkligen som ett “gif akt,11 .och innebär en 
antydan, att enhvar måste väpna sig till försvar för eganderättens 
helgd; men att ett sådant angrepp deremot skulle komma från det 
håll, det nu kom, var hvad jag minst af allt hade väntat. Efter hvad 
Militär-Utskottets ordförande här yttrat angående frågans juridiska 
ståndpunkt, tror jag, att vi ej behöfva tvista mycket derom, utan vill 
jag för min del blott tillägga, det jag ej anser att frågan här egentligen 
gäller Göteborg och dess 44 man, utan att här är fråga om eganderättens 
helgd samt huruvida man skall respektera de privilegier, som af fram
farna konungar blifvit meddelade åt en svensk stad, denna må nu heta 
Göteborg eller Trosa.

Herr Dickson, Charles: Jag anhåller att få instämma med 
Grefve Ehrenswärd uti de af' honom angifna motiver för tillstyrkande 
af bifall till Utskottets Utlåtande.

Jag har egentligen begärt ordet för att bemöta den talares yttrande, 
som betraktade frågan ur hufvudsakligen juridisk synpunkt. Jag kan 
nemligen ej neka, att det förvånade mig, då jag hörde ett sådant yr
kande komma från denne talare, som vi alltid här med nöje åhöra, ty 
jag kan ej finna annat än det af honom föreslagna tillägg till Utskot
tets förslag väl mycket påminner om det påstående, som i Andra Kam
maren framställdes angående skyldighet för de Skånska herregårds- 
egarne att bevisa sin rätt till sina gods. Jag vill lemna oafgjordt, 
huruvida Göteborgs stads rättighet i detta hänseende betyder mycket 
eller litet för staden. Men som detta är en vigtig principfråga, så
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Jag ber vidare att få erinra, att staden ej bestridt att lemna ifrån 
sig dessa rotar, såsom af stadsfullmägtiges i Göteborgs stad och ma
gistatens å pag. 64 i Herr Departements-chefens underdåniga anfö
rande intagna yttrande inhemtas; men att staden sagt, att den ej vill 
lemna ifrån sig denna rättighet utan ersättning, och det har staden 
måst säga, enär det ej varit staden värdigt att kasta ifrån sig denna 
ersättning. Men sedan det en gång blifvit erkändt, att staden är till 
ersättning berättigad, så tror jag, för min del, att en öfverenskom
melse om samma ersättning med största lätthet skall kunna åstad- 
kommas, utan att densamma kommer att blifva synnerligt stor. ra 
grund af hvad jag sålunda haft äran anföra, ber jag att fortfarande 
få yrka bifall till Utskottets förslag.

Herr Hallenborg: Då friherre Eaab i sin ifver att beröfva Gö
teborg de af Konung Gustaf Adolf gifna och af Carl XI respekterade 
privilegier, såsom stöd för en dylik åtgärd, åberopat det förhållande, 
att den af sistnämnde Konung åt en viss slägt gifna rättighet, att vara 
innehafvare af Åhus pastorat, skulle hafva upphört, så ber lag att ta 
upplysa att detta privilegium visserligen upphört, men att detta kom
mer sig deraf att den slägt som fått sig nämnda rättighet tillförsäkrad 
numera är utslocknad, och således kan ej det argumentet här hafva 
någon betydelse. Hvad sjelfva frågan beträffar, så kan det ej nog 
förvåna mig att en så enkel rättsfråga, som den, huruvida man skall 
ega rättighet att beröfva de privilegier, som en gång. blifvit gima, 
deras helgd, kunnat blifva föremål för en så långvarig diskussion. 
På samma grund som Kammaren beslutade att borttaga detta privi
legium, på samma grund kunde den ock besluta att borttaga, hvarje 
annat sådant såsom t. ex. jus patronatus. Men jag tror verkligen att 
Kammaren, om den detta gjorde, skulle gorå sig skyldig till en ganska 
våldsam åtgärd, som hvarken vore lämplig i och för sig eller ansto e 
denna Kammare. För min del får jag derföre yrka bifall till Utskot
tets förslag.

Grefve Mörner, Carl Göran: Det synes mig som om de Herrar,
Indika under diskussionen om denna punkt talat om nödvändigheten 
att visa aktning för eganderätten, måste hafva alltför flygtigt genom
läst Särskilda Utskottets Betänkande. I detta Betänkande omtalas 
nemligen, att Konung Gustaf Adolf, genom den 4 Juni 1621 utfärdade 
privilegier, gaf åt den då nyanlagda staden Göteborg Säfvedais härad 
och fögderi, så vidt häradet Kongl. Maj:t tillhörde, äfvensom att samma 
Konung i ett tre år senare utfärdadt memorial förklarade att, som 1 
Göteborg god vakt borde hållas, skulle 48 soldater från Säfvedais 
härad rotevis bestrida vakthållningen i staden, hvarvid de borde, i 
likhet med Kronans öfrige till vakthållning i staden kommenderade 
militärer, af staden lönas och underhallas. Detta var således endast 
en vanlig kommendering grundad på ett särskild, beslut, som var full
komligt oberoende af de förut meddelade privilegierna. Sedermera 
säges i samma Betänkande, att Konung Carl XI genom nådig Ke- 
solution af den 17 Augusti 1681 frikallade Göteborg från ifragasatt 
reduktion af den staden på nyssnämnda sätt tillerkända rätt med åt-
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seende å Säfvedals härad. Den rätt, som staden sålunda fick bibehålla, 
kan väl dock icke anses hafva innefattat äfven eganderätten öfver de 
ifrågavarande soldaterna; ty eganderätten till personer kan icke till
erkännas hvarken Göteborg eller någon annan svensk stad. Att Staten 
eger rätt att indraga dessa soldater, synes äfven Carl den XI hafva 
ansett, eftersom han vid indelningsverkets införande inskränkte solda
ternas antal från 48 till 44. Ur rent rättslig synpunkt är frågan för 
öfrigt mycket enkel. Den omständighet att Gustaf Adolf 1621 gaf 
staden Göteborg Säfvedals härad, för så vidt detsamma Kong!. Maj:t 
tillhörde, kan nemligen icke innebära, att staden jemväl skulle ega 
rätt till förmånen åt en institution, som då ännu icke fanns, nemligen 
indelningsverket inom detta härad. I annat fall skulle ju Göteborg 
kunna göra anspråk på alla soldater inom Säfvedals härad; men ett 
sådant anspråk har ej blifvit framstäldt och ej heller gerna kunnat 
framställas, enär dispositionsrätten öfver soldaterna omöjligen kan 
anses inbegripen i den rätt till häradet med alla dess land och per- 
tinentier, som genom Gustaf Adolfs privilegier blef staden tillerkänd, 
på sätt Herr Chefen för Landtförsvars-departementet omnämnt i sitt 
underdåniga anförande till Statsråds-protokollet. De Herrar, som så 
mycket frukta att “jus patronatus“ skall sättas i fara genom indrag
ning af de ifrågavarande soldatrotarne, kunna sålunda vara fullkom
ligt lugna för äfventyret af en sådan påföljd. För min del synes 
det mig vara alldeles klart, att, äfven om dessa rotar skulle indragas, 
så vore Göteborgs stad icke berättigad till den ringaste penninge- 
ersättning för den förlust som härigenom kunde tillskyndas staden. 
Det aldra högsta anspråk på godtgörelse, som staden med fog skulle 
kunna framställa, vore att för sin vakthållning erhålla andra soldater, 
likväl alltid under samma förbehåll som hittills, eller att staden skulle 
vara skyldig att aflöna och underhålla desamma. Jag får sålunda föreslå 
att punkten måtte antagas med den förändring, att, i stället för sista 
delen deraf, införes följande mening: dock under förbehåll att till 
vaktgöring i Göteborg en lika stor militärstyrka användes, hvilken af 
staden kommer att lönas och underhållas. Under sådana förhållanden 
har staden fått sin fulla rätt, utan att någon ersättning från Stats
verkets sida behöft ifrågakomma; och de af Kammarens ledamöter, 
som i denna sak sett en våda för eganderätten, böra, i händelse detta 
bemedlingsförslag antages, finna sina farhågor fullkomligt undanröjda.

Herr Nordström: Med uppmärksamhet bär jag åhört de afhöf- 
dingen i Göteborgs län gjorda försök att gifva skäl för staden Göte
borgs anspråk på ersättning för ifrågavarande vakthållning, om den 
blefve indragen, samt att vederlägga den deduktion, jag deremot i mitt 
första anförande uppställt; men långt ifrån att bevisa något till förmån 
för hans åsigt, skulle hvad han nu anfört, så vidt det kunde anses inne
fatta något nytt,, endast ytterligare styrka, att ifrågavarande åt staden 
beviljade hjelp i dess första tider icke var annat, än en ekonomisk 
koncession under omständigheter och förutsättningar, som numera all
deles upphört att exsistera. En under vissa omständigheter och för
hållanden af Kongl. Maj:t åt en person, inrättning, eller kommun be
viljad särskild ekonomisk hjelp innefattar i principen en administrativ
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åtgärd, som både kan och bör ändras cell återkallas, så snart det 
särskilda, som föranledde koncessionens beviljande, eller åtgärdens vid
tagande, upphört att finnas till. Dessutom om Kong]. Maj:t funne 
Statens val fordra, att bortkommendera hela Elfsborgs regemente till 
tjenstgöring på annan ort, eller, än mer, om hela roteringssverket an
tingen i allmänhet, eller specielt i Säfvedals härad, funnes höra indra
gas; månne ock då Göteborgs stad skulle ega anspråk på ersättning 
för de 44 rotarne? Ja, om dess rätt till denna hjelp kan visas vara 
juridisk; nej, om den endast innefattade en ekonomisk koncession under 
vissa omständigheter åt staden. Och finner jag mig genom bemälde 
ledamots anförande hafva fått icke mindre utan fastmer ökade skäl 
att vidblifva min vördsamma hemställan om det tillägg till Utskottets 
framställning, jag tillåtit mig föreslå.

Herr Statsrådet von Ehrenheim: En föregående talare har i
en så oerhörd grad missförstått mitt yttrande för en stund sedan, att 
jag, af skyldig aktning för Kammaren, anser mig icke kunna undgå 
att tillbakavisa den origtiga tolkning, som han gifvit åt mina ord. 
Den ifrågavarande talaren förmenade nemligen att jag skulle halva 
yttrat att, med afseende på de svårigheter, som mötte arméens om
organisation, Kongl. Maj:t var nödsakad att tillgripa alla lämpliga 
tillgångar, hvarhelst sådana funnos att tillgå. Något sådant bär jag 
icke sagt och ej heller kunnat säga. Hvad jag yttrade innebar endast 
att hvad som utan förnärmande af någons rätt kunde till Kronan 
återgå borde till densamma återkomma, så mycket mera som vinnandet 
af det stora mål, som nu är i fråga, i alla fall kräfde stora uppoffrin
gar från Statsverkets sida.

Friherre Cederström: Mig synes denna fråga vara i juridiskt
hänseende mycket enkel, åtminstone för så vidt den af Utskottet lem- 
nade redogörelse är exakt, och derom har jag ej skäl att tvifla. Gu
staf Adolf förklarade nemligen, under den 23 Februari 1624 att, som 
god vakt behöfde hållas i Göteborg, så skulle 48 soldater från Säfve- 
dals härad turvis bestrida vakthållningen derstädes, hvarvid desamma 
borde af staden lönas och underhållas. Således var det ej till sta
dens direkta fördel som denna anordning påbjöds, utan tvärtom till
skyndade den staden ett mehn genom åläggandet att bekosta solda- 
ternes underhåll. Gustaf Adolf kan sålunda genom sin ifrågavarande 
förklaring icke anses hafva meddelat staden något privilegium; han 
bestämde endast de vilkor, under indika Göteborg egde att disponera 
öfver dessa soldater för den vakthållning, hvaraf staden då var i be
hof. Nu vill det synas, som under tidernas lopp soldaterne kommit 
att användas för ett annat ändamål, än det, hvartill Gustaf Adolf 
ursprungligen ämnat desamma. De användas nemligen, på sätt Herr 
Landshöfdingen i Göteborgs län nyss upplyste, numera hufvudsakli
gen såsom polisvakt. Om staden härigenom drager någon synnerlig 
nytta af dessa soldater och sålunda skulle lida förlust genom deras 
indragning, så kan möjligen Staten hafva moralisk rätt att lemna 
någon ersättning för denna förlust, och jag vill derföre ej motsätta 
mig det förslag som Utskottet i detta hänseende afgifvit; men jag
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måste bestrida, att staden eger någon juridisk rätt, vare sig att för
vägra indragningen, eller att fordra ersättning för den förlust, som 
derigenom kan för staden uppstå.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad, yttrade Herr 
(trefven och Talmannen, att under densamma hade afgifvits följande 
yrkanden, nemligen: l:o) att punkten måtte af Kammaren bifallas; 
2:o) af Grefve Lagerberg, att punkten skulle antagas med uteslu
tande af den sista delen deraf, så lydande: “dock mot den ersättning 
till Göteborg, hvarom med staden kan öfverenskommas11; 3:o) af Herr 
Nordström, att Kammaren måtte bifalla punkten med följande, vid 
slutet fogade tillägg: “så vida staden dertill kan visa sig vara lagli
gen berättigad11; samt 4:o) af Grefve Mörn er, att punkten skulle an
tagas med den förändring, att i stället för sista delen deraf inför
des följande mening: “dock under förbehåll att till vaktgöring i Göte
borg en lika stor militärstyrka användes, hvilken af staden kommer 
att lönas och underhållas11.

Härefter framställde Herr Grefven och Talmannen proposition 
på bifall till punkten och, då dervid svarades många ja och nej i 
blandning, förklarade sig hafva funnit ja öfvervägande.

Sedan votering begärts samt Kammaren, uppå gjord framställ
ning, till kontraproposition vid voteringen antagit Herr Nordströms 
förslag, uppsattes, justerades och anslogs följande voteringspropo
sition :

Den, som bifaller 27:de punkten i 
tande N:o 1, röstar

Den det ej vill, röstar
Ja;

Nej;

Särskilda Utskottets Utlå-

Vinner Nej, bifaller Kammaren punkten med följande tillägg: 
“så vida staden dertill kan visa sig vara lagligen berättigad'1.

Omröstningen företogs, och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:

Ja — 41;
Nej — 54.

Herr Dickson, Charles: Jag ber att få anmäla reservation
emot det nu fattade beslutet, enär jag anser detsamma gifva stöd åt 
en synnerligen vådlig grundsats.

28:de punkten. 

Bifölls.
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29:de punkten.

Herr Statsrådet von Ehrenheim: I denna punkt har Kongl. 
Maj:t föreslagit att de i Axbergs, Hofsta, Kihls, Glanshammars och 
Ringkarleby socknar belägna 101 f mantal, hvilka blifvitfrån dem hit
tills åliggande tjenstbarheter till Dylta svafvelbruk befriade mot 
upphörande af åtnjuten frihet för ordinarie rotering, må, till kom
plettering af den för Nerikes regemente erforderliga nummerstyrka, 
få sig ålagdt att utgöra effektiv rotering under nyssnämnda rege
mente för det antal rotar, som i följd af roteringsförrättningar var
der bestämdt. Utskottet har visserligen ansett sig böra afstyrka bi
fall till detta förslag, men flertalet af denna Kammares ledamöter 
hafva reserverat sig mot detta Utskottets beslut, under erinran att 
Nerikes regemente för närvarande endast har 766 nummer, således 
ett betydligt ringare antal än något annat regemente i arméen, och 
att, äfven om, vid en blifvande förändrad organisation af arméen, ett 
antal nummer vid regementet skulle anses böra hållas vakanta, den 
fördel, som vakansafgifts erläggande i stället för uppsättande af sol
dat möjligen kan innebära, icke synes företrädesvis böra komma de 
rotar till godo, hvilka hittills varit från ordinarie rotering befriade, 
men enligt deras egen önskan fått sig sådan ålagd i utbyte mot en 
annan börda. På grund af de sålunda anförda skälen, hafva reser
vanterna hemställt att Kongl. Maj:ts ifrågavarande förslag måtte af 
Riksdagen bifallas, hvarom äfven jag anhåller.

Herr Nis ser: Under de långa och sakrika diskussioner, som 
redan egt rum med anledning af Särskilda Utskottets förslag, har 
jag hittills icke behöft begära ordet af det enkla skäl, att andra leda
möter bättre försvarat mina åsigter, än jag sjelf skulle hafva för
mått. Hvad åter beträffar den nu föredragna punkten, så befarar 
jag att stå ensam i den åsigt jag med afseende derå hyser, och detta 
har gifvit mig anledning att begära ordet, helst jag bär trott det 
vara min pligt, såsom ledamot af Utskottet, att åtminstone vid något 
tillfälle uttala mina åsigter angående de principer, som ligga till 
grund för Krigsministerns organisationsförslag och hvilka jemväl i 
denna punkt till en del framträda.

Till en början ber jag att i största korthet få erinra om skil- 
naden emellan äldre och nyare tiders krigföringssätt. De förän
drade vapnen hafva naturligtvis föranledt motsvarande förändringar 
i stridssättet. Under de tider, då stenslungan och kastspjutet ännu 
voro de förnämsta afståndsvapnen, måste man strida i stora massor, 
ett_ stridssätt hvaruppå den Grekiska falangen och den Romerska 
legionen gifva oss exempel. I våra tider åter, då hufvudvapnen ut
göras af refflade kanoner och bakladdningsgevär, måste naturligtvis 
stridssättet alltmera antaga karakteren af strid i spridd ordning och 
detta förändrade stridssätt medför en ökad fordran på ökadt befäl 
jemte intelligens och förstånd hos hvarje särskild man. För att detta 
vilkor skall kunna fyllas, förutsättes att arméerna måste vara sam
mansatta af andra elementer och på annat sätt, än som hittills skett. 
Vi hafva varit nog lyckliga att, rörande behofvet i detta afseende,
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hittills undgå de dyrköpta erfarenheter, som andra länder måst för- 
värfva med de största uppoffringar; men det är derföre icke mindre 
angeläget att vi söka tillgodogöra oss dessas erfarenheter, genom in- 
hettande af de lärdomar, som de andra ländernas exempel leninar 
oss En bland de vigtigaste af dessa lärdomar är tvifvelsutan den, 
att'ett talrikt och väl öfvadt befäl är nödvändigt för att gifva styrka 
åt nutidens arméer. Undersöka vi nummerförhållandet emellan beta! 
och trupp i de stora Europeiska ländernas arméer, så finna vi att 
detta förhållande är: i Preussen såsom 1: 7;\, i Frankrike såsom 1: 
6S och i Österrike såsom 1: 4. Truppernas öfningstid är dock i dessa 
länder vida längre, än som äfven i den nya organisationsplanen för 
Svenska arméen blifvit föreslaget; och då det icke är omöjligt att 
man skall vilja ännu ytterligare inskränka denna nu föreslagna öf
ningstid, så är det naturligtvis så mycket nödvändigare att ett till
räckligt befäl finnes. . .. „ .

För några dagar sedan afhandlade vi fragan, huruvida bevanngs- 
skyldigheten skulle vara obligatorisk eller icke. _ Jag tror att vi 
kommo till ett godt beslut, då vi uttalade den åsigt, att densamma 
borde vara obligatorisk. Ty detta är enda sättet att få en beväring, 
hemtad ur alla samhällsklasser, således äfven ur dem, hvilkas yng
lingar äro mera bildbara till befäl. Antaga vi nu, att ett befäl pa 
sex man är tillräckligt, äfvensom att, på sätt Krigsministern beräk
nat 4 klasser beväring lemna 68,000 man och de 3 första klas
serna ersättningstrupper till belopp af 56,000 man, så kan styrkan 
uppbringas till 124,000man, hvartill erfordras en befalspersonal af 20,000 
man i rundt tal. Detta behof har krigsministern icke heller förbi
sett ehuru han af rent ekonomiska skäl velat undvika de uppoffrin
gar’ som skulle vara förknippade med ett fullständigt fyllande af 
detsamma. Han yttrar nemligen, pag. 151: “Den stora tillökning i 
befälets antal, som genom antagande af en sådan grund skulle blifva 
en följd torde dock icke nu kunna ifragasättas i anseende till dermed 
förenade dryga kostnader; men da ett alltför fataligt befäl i betänk
lig grad nedsätter en armées krigsduglighet, är den gräns, hvarunder 
man i detta hänseende icke kan gå, snart funnen“. Denna sanning 
lärer icke kunna bestridas och den starkaste invändning jag har 
att göra mot Krigsministerns förslag är, att han icke tillräckligt be- 
hjertat densamma. Med den befolkning af 4 millioner och de grän
ser som Sverige eger, bör det icke vara oss svart att vid ett första 
angrepp försvara landet mot hvilken fiende som helst, äfven om han 
vore vår starkaste granne; men för att vi skola kunna uppsätta en i 
sådant afseende tillräcklig armé, är det nödigt att vi på förhand ega 
erforderlig tillgång på dugligt befäl och detta icke allenast for den 
stridsfärdig arméen utan äfven för ersättningstrupperna. Det är en 
lika vanlig som oriktig föreställning att dessa sednare trupper endast 
behöfva utgöras af soldater, då likväl erfarenheten lärer oss att i en 
stridande armé afgången bland befälet är jemförelsevis större än bland 
manskapet. I forna tider, då krigen räckte i åratal, kunde man hop
pas att vinna tillräcklig tid för befälets utbildning; men dessa för
hållanden äro numera förändrade. Krigen äro vanligen mycket .lorta 
— de afgöras oftast inom få månader och under sadana forhallan-
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den är det omöjligt att kunna i farans stund åstadkomma ett dugligt 
försvar, så vida man icke har ett sådant på förhand ordnadt. Det 
hade sålunda varit önskvärd! att frågan om tillökning i befälets an
tal icke hade _ undan skjutits, utan tvärtom tagits till utgångspunkt 
för hela organisationsplanen.

Betrakta vi endast den ekonomiska sidan af saken, så blir den 
störa frågan, huruvida vi hafva tillräckliga krafter att underhålla 
både den indelta arméen och en beväringsarmé. Jag tror för min 
del att detta icke är förhållandet. Men dermed vill jag likväl icke 
säga att den indelta arméen bör uppoffras. Tvärtom anser jag denna 
armé höra bibehållas, enär densamma, under förutsättning af en än
damålsenlig organisation, bör kunna uppfylla just det behof af be
fäl för den större arméen, hvarom jag nyss talat. Men detta förut
sätter att den indelta arméens manskap betraktas icke såsom simpla 
soldater utan såsom befälsämnen; ty i annat fall behöfves redan för 
den indelta arméen eu ytterligare' befälspersonal af omkring 3,000 
man. Jag tror sålunda att vi böra fästa oss vid den tanken att den 
indelta arméen hufvudsakligen bör hafva till uppgift att utgöra befäl 
åt beväringsarméen. Genom en sådan organisation undanrödjas svå
righeterna att anskaffa den befälsstyrka, som erfordras. Ty om vi 
antaga att den indelta arméens infanteri, vid beräkning af sjukvårds- 
soldater, skarpskyttar och frainsoldater m. m. utgör 20,000 man, så 
hafva vi här just det antal befäl, som oafvisligen behöfves. Utgår 
man från ett_ sådant åskådningssätt i afseende å den indelta arméens 
framtidsuppgift, så är det naturligtvis icke skäl att nu rekrytera de 
nummer, som äro vakanta, och det är åt sådan anledning, som lag, 
ehuru frågan om rekrytering särskild! af de nu ifrågavarande num- 
merne kan i och för _ sig vara. af ringa vigt, likväl i afseende derå 
velat uttala de principer, som jag anser böra läggas till grund för 
den blifvande omorganisation af vårt försvarsväsende.

Skulle denna organisationsplan af en eller annan anledning icke 
låta genomföra^ sig, så böra naturligtvis, i ändamål att göra den in
delta arméen så stark som möjligt, soldater uppsättas ej allenast för 
de nu ifrågavarande rotarne utan äfven för många andra rotar, som 
för närvarande äro anslagna till mer eller mindre oformliga ändamål, 
såsom till underhåll af musikanter och trumslagare med derå, hvilka 
icke öka eu armées effektiva stridsstyrka. Men så länge ännu något 
hopp finnes, att eu förbättrad organisation kan komma till stånd, så 
anser jag att man ej bör genom rekrytering af de nu vakanta nummerna 
lägga hinder i vägen för densamma, helst rekrytering af vakanta num
mer inom några månader kan verkställas, hvaremot det fordras åratal 
att blifva qvitt antagna och för det nya ändamålet odugliga solda
ter; och får jag af sådan anledning yrka bifall till Utskottets förslag.

Grefve Hamilton, Henning: Hen talare, som nu yrkade bi
fall till Utskottets förslag, framställde såsom stöd för detta sitt yr
kande åtskilliga sanningar, hvilkas riktighet ingen lärer bestrida; men 
jag tror mig icke säga något, som han skall vilja vederlägga, om jag 
yttrar, att det finnes andra sanningar, som han icke anfört, och hvilka 
möjligen kunna tjena såsom stöd för en motsatt åsigt. Det är eg^nt-
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ligen endast tvänne satser af det senare slaget, hvarom jag nu her 
att få erinra. Den första är, att den svenska arméen för närvarande 
består af den indelta och den värfvade arméen samt beväringen; den 
andra, att det åtminstone är stor anledning att befara, att det kom
mer att dröja temligen .länge, innan en förbättrad arméorganisation 
kan komma till stånd. Aro nu dessa tvänne sanningar erkända — och 
jag förmodar att den värde talaren icke vill bestrida dem — så föl
jer deraf att vi, i afvaktan på en blifvande omorganisation af landets 
försvarsväsende, måste tillse att arméen efter dess nuvarande orga- 
nisationsgrund så vidt- som möjligt uppfyller sitt ändamål. Nu är 
förhållandet med den provins, inom hvilken de ifrågavarande vakanta 
rotarne äro belägna, att densamma kan, i afseende å folkmängd, fullt 
jemföras med liera andra provinser, hvilkas indelta infanteri uppgår 
till 1,200 man, det vill säga till 4 ä 500 nummer mera, än Nerikes 
regemente. Då emellertid beväringsynglingarnes antal alltid står i 
temligen jemnt förhållande till de särskilda länens folkmängd, så följer 
deraf, att förhållandet emellan stam och b ev äring måste i Nerike 
vara ogynnsammare än i de flesta andra provinser. Af denna an
ledning och då det är angeläget att under de år, som sannolikt kom
ma att förflyta innan någon ny arméorganisation kan bringas till 
stånd, vår armé efter de för densamma nu gällande grunder må vara 
så väl organiserad som möjligt, anser jag för min del det vara nöd
vändigt att begagna de tillfällen, som nu stå till buds, för att i nå
gon män utjemna det nyss antydda missförhållandet mellan stam. och 
beväring. Det skulle visserligen kunna hända, att vid en blifvande 
allmän omorganisation af försvarsväsendet ett större eller mindre an
tal nummer vid hvarje regemente må kunna ställas på vakans. Härom 
är likväl icke nu tillfälle att yttra sig. Men äfven i händelse en dy
lik åtgärd skulle blifva möjlig, anser jag icke att den fördel, som 
vakansafgiCtens erläggande i stället för uppsättande af soldat möj
ligen kan innebära, bör företrädesvis komma de rotar till godo, hvilka 
hittills varit från ordinarie rotering befriade, men enligt deras egen 
önskan fått sig sådan ålagd i utbyte mot en annan börda. Af dessa 
skäl, som jag äfven i min reservation till en del anfört, anhåller jag 
om bifall till Kong!. Maj:ts Proposition i denna punkt.

Sedan öfverläggningen förklarats slutad samt Herr Grefven och 
Talmannen upptagit de derunder gjorda yrkanden å dels bifall till 
punkten och dels att Kammaren, med afslag derå, skulle bifalla Kongl. 
Maj:ts nådiga framställning i ämnet; gjordes först proposition på bi
fall till punkten, hvarvid svarades många ja och nej i blandning, samt 
sedermera proposition på afslag derå. och antagande af Kongl. Maj:ts 
framställning i ämnet, då svaren likaledes utföllo med många så val 
ja som nej; och förklarades ja nu hafva varit öfvervägande.

Votering begärdes p till följd hvaraf uppsattes och justerades föl
jande voteringsproposition:

Den, som bifaller 29:de punkten i Särskilda Utskottets Utlåtande 
N:o 1, röstar

J a;

Den 11 April, f. m.
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Den det ei vill, röstar
Nej;

Vinner Nej, afslår Kammaren Utskottets hemställan i denna 
punkt och bifaller Kongl. Maj:ts nådiga framställning i förenämnda 
hänseende.

Sedan voteringspropositionen blifvit anslagen, verkställdes om
röstningen; och befunnos vid dess slut rösterna hafva utfallit så
lunda:

Ja — 35;
Nej — 45.

Den vidare föredragningen af Utlåtandet uppsköts till eftermid
dagens sammanträde.

Herr Heder stjerna: Jag anhåller om ledighet från riksdags- 
göromålen under 14 dagar, räknade från den 19 i denna månad.

Denna anhållan bifölls.

Upplästes ett af Herr Malmsten inlemnadt memorial af följan
de lydelse:

Undertecknad anhåller om 12 dagars ledighet från riksdagsgöro- 
målen, räknadt från den 24 i innevarande April månad.

Stockholm den 17 April 1869.
C. J. Malmsten.

Jemväl härtill lemnade Kammaren sitt samtycke.

Anmäldes och bordlädes från nedannämnda Utskott inkomna Me
morial och Utlåtanden, nemligen från

Sammansatta Stats- och Banko-Utskottet.

N:o 2, angående vilkoren för det kreditiv, Riksgälds-kontoret 
från Riksbanken eger begagna;

Bevillning s- Utsko ttet.

N:o 14, med förslag till ännu icke afgjorda tullbestämmelser för 
vissa artiklar;

Sammansatta Banko- och Lag-Utskottet.

N:o 4, i anledning af väekt förslag om ändring i lagen för Rikets 
Ständers Bank af den 1 Mars 1830;
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N:o 5, i anledning af väckta motioner om ändring i lagstiftnin
gen rörande enskilda banker med rätt att utgifva egna banksedlar;

' Lag-Utskottet:

N:o 29, i anledning af väckt motion om antagande af ett utaf 
särskilde komiterade utarbetadt förslag till lag om inskrifning i fastig- 
hetsbok jemte de i sammanhang dermed uppgjorda förslag till för
fattningar ;

N:o 30, i anledning af väckt förslag åsyftande förändrade bestäm
melser i fråga om lagfart å fastighetsfång;

N:o 31, i anledning af väckt förslag angående tillägg i Kongl. 
Förordningen om inteckning i fast egendom den 13 Juli 1818;

N:o 32, i anledning af Första Kammarens återremiss af 8:de 
punkten i Utskottets Utlåtande N:o 20, i fråga om den kommunala 
rösträtten för enskilda banker;

N:o 33, i anledning af Andra Kammarens återremiss af lista och 
2:dra punkterna i Utskottets Utlåtande N:o 21, angående skyldighet 
att bygga och underhålla vägar och broar.

Den 17 April, f. m.

Kammaren åtskiljdes kl. J 3 e. m.

In fidem 
O. Brakil.



Den 17 April, e. in.

*
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Lördagen den 17 April 1869.
Kammaren sammanträdde kl. 6 e. m.

Justerades ett protokollsutdrag för sammanträdet å förmiddagen 
samt protokollet för den 3 dennes för- och eftermiddagen.

Fortsattes föredragningen af Särskilda Utskottets Utlåtande X;o 
1, i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga Proposition till Riksdagen, 
angående landtförsvarets organisation, samt i anledning af de inom 
Riksdagens båda Kamrar i samma ämne väckta motioner.

30:de 'punkten.

Friherre Sprengtporten: Då det är af stor vigt att på allt 
sätt underlätta en hastig mobilisering, kan jag ej annat än gilla den 
grundsats, hvarifrån Kongl. Maj:ts förslag i förevarande hänseende 
utgått, men jag kan dock ej underlåta att mot detaljbestämmelserna 
framställa några anmärkningar. Till en början torde jag få tillkänna
gifva, att, lika litet som jag vid en föregående riksdag kunde gilla 
den då föreslagna rotering af kommunalsoldater, lika litet kan jag 
nu godkänna att man för statsändamål skulle beskatta kommunen. 
Begreppet af gemensamhet i beskattning ligger alltför nära det af 
gemensamhet i egendom, att icke i tidernas längd en förblandning 
kan uppstå. Många anse måhända att denna anmärkning saknar ali 
betydelse, men, då jag i allmänhet håller strängt på principer, har 
jag ansett mig böra uttala den. I förslaget säges visserligen att hä- 
starne skola betalas af Staten, men otvifvelaktigt är att i många 
landskaper deras anskaffande kommer att medföra särskilda kostna
der, och den tunga, som derigenom kommer att drabba kommunerna, 
blir ganska ojemn. Inom vissa trakter, der kavalleri finnes, och der 
jordbruket bedrifves med hästar, blir det ganska lätt att anskaffa 
det erforderliga antalet trosshästar, hvaremot åter i andra trakter 
detta kan blifva ytterst svårt. Sjelfva anskaffningsbestyret blir också, 
särdeles i städerna, ganska besvärligt för kommunalstyrelsen. Taxa.-, 
ringsvärdet i Stockholm uppgår, som jag tror, till 167,000,000, och
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således skulle denna stad uppsätta 835 trosshästar, ett ganska be
tydligt antal, hvars anskaffande torde bli iorenadt med inånga svå
righeter. En annan bestämmelse i förslaget, som jag ej heller kan 
gilla, är den att säljarne sjelfva skulle bestämma priset på hästarna. 
Priset skulle nemligen bestämmas vid de årliga markegångssättnin- 
garne, och markegångs-deputerade utses ju af kommunerna.

Åtskilliga andra utvägar skulle kunna gifvas att förse Staten 
med dess behof af hästar och med bättre hästar än den på det af 
Kongl. Maj it föreslagna sätt skulle kunna erhålla. Enligt detta 
skulle visserligen Staten erhålla trosshästar om 9 qvarter 1 tums 
höjd, men inga artillerihästar. Ett ganska enkelt sätt vore om Sta
ten i stället derför genom öfverenskommelse med dem som hade göda 
hästar, enrollerade ett visst antal, t. ex. 1,000 om året mot en premie 
af 50 K:dr hästen. Kastanie skulle erhålla Kronans märke och skulle 
få användas så fort krig utbröte emot en på förhand beslutad billig 
ersättning. En annan utväg vore, om man, i stället för att lemna 
ett sådant premium, öfverenskom med hästegare, att dessa skulle mot 
en måttlig årlig afgift lemna hästar vid ett krigs utbrott. Då krig 
är en eventualitet, som är sä ytterligt aflägsen, skulle säkerligen 
denna afgift blifva ganska lag, t. ex. 10 Ridt-, och säkerligen skulle 
i synnerhet inom allmogens klass icke saknas personer, som skulle 
åtaga sig att på detta sätt tillhandahålla hästar. Jag vill nu icke 
ingå i några specialiteter: jag har icke framställt detta såsom ett 
positivt förslag, utan endast såsom en negativ bevisning att andra 
utvägar än den här föreslagna kunna finnas, att komma till det mål 
man eftersträfva!’, eller att vid en hastig mobilisering hafva tillgång 
på hästar. Härmed vill jag dock ingalunda’påstå att jag underkän
ner vigt eu af de skäl, som föranledt Kongl. Maj:ts förslag. Endast 
i förbigående vill jag erinra att förslaget innebär en slags reqvisition, 
men att sådan enligt 74 § Regeringsformen icke är medgifven annat 
än i vissa uttryckligen bestämda fall.

Grefve Mörner, Carl Göran: Både mot grunden för den här
föreslagna nya skyldigheten och mot sättet för dess utgörande an
håller jag att få framställa några anmärkningar. Hvad grunden an
går, så är här fråga om att ålägga kommunen skyldighet att efter 
fastighetsvärdet anskaffa hästar. För min del har jag icke fått klart 
för mig, om denna skyldighet skall åligga fastighetsegaren ensamt, 
eller kommunen i dess helhet och blott kommunerna emellan beräk
nas efter fastighetsvärdet; detta kan dock för närvarande vara mig 
temligen likgiltigt, det är nog att erinra att den kommun, inom hvil
ken fastighet är den enda beskattningsbara tillgång, blir i jemförelse 
med den kommun, der andra beskattningsbara föremål jemväl finnas, 
tyngre träffad af detta onus. Detta är icke. en småsak; enligt sam
mandraget öfver 1867 års bevillningstaxering utgjorde nämnda år 
värdet af jordbruks- och annan fastighet 2,187,227,984 R:dr och af 
beskattningsbar inkomst 125,301,909 R:dr. Sistnämnda summa mot
svarar ä 5 procent ett kapital af 2,506,038.180 R:dr. hvilket således 
.är större än hela fastighetsvärdet, men hela detta kapital skulle icke 
alls tagas i beräkning vid fördelningen af den nya skyldigheten utan

Den 17 April, e. m.
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den skulle endast träffa fastighetsvärdet. Det är den vanliga grundsat
sen: den som redan liar ett lass, på den kan man lägga litet till. 
Man bär kanske valt denna grund, af det skäl, att man trott fastig
hetsvärdet ega större stabilitet, men för att ådagalägga huru dermed 
förhåller sig, har jag gjort ett sammandrag af taxeringsuppgifterna 
allt. ifrån 1862 . eller . det år, då de nya grundsatserna i afseende å 
bevillningen började tillämpas, och deraf visar sig att fastighetsvär
det under åren 1862—1867 nedgått med icke mindre än 133,016,051 
R:dr, under det att den beskattningsbara inkomsten hållit sig nära 
nog vid samma belopp; den var 1862 122,744,344 R:dr och 1867, så
som redan är nämndt, 125,301,909 R:dr. Fastighetsvärdet är sålunda 
ingen säker norm, och vid sådant förhållande kan den föreslagna be
stämmelsen att de längder, som skulle upprättas öfver det hästantal 
hvarje kommun borde anskaffa, endast skulle förnyas hvart 10:de år, 
icke vara annat än olämplig; endast från 1866 till 1867 nedgick vär
det af jordbruksfastighet med 80,479,651 R:dr, och således skulle ju 
en förstnämnda år uppgjord fördelning icke vidare hvila på rättvis 
grund ens aret .derefter. Den föreslagna grunden för detta onus är 
derföre, enligt mitt förmenande, både otillförlitlig och ovigtig.

Hvad åter sättet för anskaffande af hästar angår, så synes man 
i afseende härå hysa större förtroende till ordförandena i rikets alla 
kommunalstämmor, än till det befäl som sedermera skall använda hä- 
starne, . Alla dessa ordförande skola ut och köpa hästar, och man 
tyckes inbilla sig att detta skall gå lättare och att konkurrensen skall 
blifva mindre, än om de personer, till hvilka hästarne sedermera skola 
lemnas, sj elfva fingo ombesörja deras anskaffande. Besväret för dessa 
ordförande blir verkligen ej. obetydligt — jag hörde i går en ordfö
rande, som räknade ut, att inom hans socken skulle han få anskaffa 
15 hästar, och detta är jn ej så litet — och, sedan de väl köpt hä
starne, löpa de fara att befälet kanske kasserar mer än hälften, och 
detta, ganska naturligt, ty i allmänhet lära väl dessa ordförande ej 
förstå sig på hästar. Ofta är presten ordförande i kommunalstämman 
och han kan ju vara en förträfflig prest och dugtig kommunalkarl, men 
alldeles oduglig såsom hästkännare. Då är det väl bättre att de, som 
skola använda hästarne och veta hurudana de vilja hafva dem, sj elfva 
inköpa dem. ^ Vidare skulle enligt förslaget ordförandena först inköpa 
hästar och således antingen utdebitera eller upplåna de dertill erfor
derliga medel. — ty icke skulle väl ordförandena sj elfva ligga i för
skott — derefter, lyfta ersättningsbeloppet och fördela det bland dem 
som först fått bidraga till hästarnes anskaffande, och slutligen, i hän
delse ersättningen skulle understiga hvad hästarne kostat, fördela bristen 
mellan kommunens skattskyldige efter fyrktal. Äfven detta synes 
mig i sanning hafva tycke af ett ganska opraktiskt, eller åtminstone ett 
ganska inveckladt förslag. Sedan emellertid hästarne väl blifvit anskaf
fade, så skola de icke hemtas inom kommunen, utan kommunalstämmo- 
ordförandena skola föra hästarne till den plats befälet behagar utsätta. 
Då flertalet af dem sannolikt icke äro hästhandlare, få de för detta 
ändamål skaffa sig en mängd stalldrängar, hvilka skola transportera 
hästarne huru många mil veta vi icke, ty det är icke sagdt att det 
skall vara inom samma län— till det ställe befälet bestämt.
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Då sålunda förslaget till sin grund är mindre riktigt, då dess ut
förande är förenadt med åtskilliga svårigheter och då slutligen, såsom 
en föregående talare erinrat, det icke bereder Staten någon säkerhet 
att erhålla goda hästar, kan jag ej finna skål att antaga denna nyhet, 
och får jag derföre anhålla om proposition på utslag å denna punkt.

Grefve Hamilton, Henning: Jag tror ej att, jag misstager mig, 
då jag påstår, att vid riksdagens början en allmän önskan var rådande, 
att något måtte göras för vårt försvarsväsende, hvithet vi alla ansågo 
otillfredsställande. Kongl. Maj:t hade i detta hänseende låtit uppgöra 
ett förslag, hvilket dock ej hunnit blifva så af Kongl. Maj:t pröfvadt, 
att det kunde underställas Riksdagens godkännande, men Kongl. Maj:t 
ansåg emellertid att något borde göras, för att afhjelpa de mest trän
gande behofven och har derföre föreslagit åtskilliga åtgärder, h vilka 
skulle befordra det åsyftade ändamålet, utan att ega något inflytande 
på sjelfva organisationsförslaget, hvilket vi beklagligtvis tillsvidare 
nödgats lemna åsido. Nu, då en bland dessa af Kongl. Maj:t före
slagna åtgärder kommer under öfverläggning, synes nitälskan för för
svaret hafva upplöst sig i ett bemödande att uppleta de olägenheter, 
som möjligen kunna vara med Kongl. Maj:ts förslag förenade. Kör 
min del anser jag, att Rikdagen har fullt giltiga skäl att bifalla Kongl. 
Maj:ts förevarande förslag i den form, Utskottet gifvit.at detsamma, 
och anhåller jag att i följd deraf få yttra några ord till besvarande 
af de anmärkningar, som af tvänne talare blifvit deremot framställda. 
Den förste talaren anmärkte att beskattning af kommunen för stats
ändamål vore en ny grundsats, hvilken icke borde tillämpas.. Här är 
icke fråga om en beskattning af kommunen såsom sådan, ty kommu
nen skall endast åtaga sig sj elfva anskaffningen af hästar, men skulle 
dervid någon kostnad, utöfver den betalning Staten lemnar, uppstå, 
skall denna kostnad fördelas å hvar och en skattskyldig etter fyratal 
och således efter samma grund som allmänna bevillningen. Majori
teten inom Utskottet fann Kongl. Maj:ts förslag i detta hänseende fullt 
tydligt, men en och annan ansåg, att man möjligen af l:a momentet 
kunde draga den slutsats, att endast fastighet segare skulle deltaga i 
berörda kostnad, och Utskottet tilläde derföre i sista momentet, att 
den skulle fördelas efter fyrktal. Samma talare anmärkte äfven, att 
säljarne sjelfva komma att sätta priset på sin vara, enär markegångs- 
prisen numera bestämmas af de skattskyldige sjelfva. Jag tror och 
hoppas, att icke någon skall finna skäl att uppjaga det pris, till hvil
ket Staten i farans stund skall köpa sina hästar, men om så skulle 
inträffa, så behöfver man så mycket mindre frukta för den nya beskatt
ningen, ty sättas markegångsprisen högt, uppstår ju ingen utgift för 
kommunen. Vidare erinrade samme talare, att Staten icke skulle kunna 
få dugliga hästar för sitt artilleri, i händelse hästarne skulle anskaffas 
af kommunen, men detta är ett uppenbart misstag. Afsigten här är 
att få tross-hästar, icke hästar för artilleriet, och de^ förra kan man 
finna inom landets alla olika delar. Han uttalade ock åtskilliga tankar 
om andra sätt att ordna denna fråga, men då lian ej framlade något be
stämdt förslag, bör jag ej mycket fästa mig vid denna del af hans yttrande. 
Jag vill blott säga att jag visserligen tror, att flera sätt skulle kunna
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uttänkas, och att i’ag icke anser alldeles omöjligt att ett bättre förslag, än 
det Kongl. Maj:t lemna!, kunde utfinnas, men vi hafva icke något så
dant utarbetadt och hvad vi med visshet veta är, att det är ound
gängligen nödvändigt att vid utbrottet af ett krig, som föres inom 
landet, kunna anskaffa trosshästar.

En annan talare har lästat sig vid sjelfva grunden för hästarnes 
anskaffande och pastatt att man icke endast bort fästa sig vid fastig- 
hets-taxeringsvärdet utan äfven taga i beräkning bevillningen på den 
rörliga förmögenheten. Detta vore rigtigt, om någon egentlig beskatt
ning vore föreslagen, men här är mera i fråga ett besvär, och då blir det 
ej af synnerlig vigt, om det beräknas efter den ena eller andra grun
den, ^ Någon skilnad kan väl uppstå, men i de ögonblick dåhästarne 
en gång skola anskaffas, lönar det ej att sila mygg, ty man får då 
ofta hålla till godo att svälja kameler. Han har ock talat om det 
besvär, som skulle komma att förorsakas kommunalstämmans ordfö
rande. Ja, det är verkligen hemskt att i farans stund, då fienden står 
inom landet, en enskild person skall vara nödsakad fara omkring en 
eller möjligen två dagar för att anskaffa hästar. Skulle man vid 
sådana tillfällen ej komma att drabbas af större olyckor, vore man i 
sanning att lyckönska. Alla de, Indika nu uppställa så många betänk
ligheter, betänka sannolikt icke att hela denna sak icke kommer i fråga, 
förr än eu en fiende anfaller oss; och att man då ser ställningen 
med helt andra ögon och med glädje uppoffrar sin tid för fädernes
landets skull. För att ännu mera förstora bördan af det ifrågava
rande besväret, har talaren föreställt sig. att kommunalstämmans 
ordförande vore pligtig att fora kastanie till hvilket ställe befälet 
behagade utsätta, samt att de för sådant ändamål skulle nödgas an
skaffa stalldrängar, och han tilläde, att det vore ändå väl om han 
finge lemna hästarne inom länet. Det är just detta, som förslaget 
innehåller, ty der säges uttryckligen i första momentet: “anskaffa och
på ort inom lånet---------- tillhandahålla fullt dugliga hästar11. Jag
vill icke upptaga Kammarens tid med att anföra allt hvad i denna 
fråga kunde sägas. Min öfvertygelse är, att i det ögonblick, då ett 
krig utbryter. det är^af vigt, att icke behöfva tänka på alla detaljer, 
och da en sa magtpaliggande fråga, som anskaffandet af erforderliga 
trosshästar, skulle genom här föreslagna medel vara på förhand ord
nad. kan jag ej annat än tillstyrka bifall till Utskottets hemställan.

Herr Statsrådet von Ehrenheim: Efter den föregående talarena 
yttrande har jag föga att tillägga, då han angifvit de hufvudsakliga skål, 
som tala för bifall till Kongl. Maj:ts förslag i denna punkt. Han har erin
rat derom, att vid krigsutbrott behöfvas medel till så många olika 
ändamål, att det kan vara allt skäl att söka få ett eller annat behof 
tillfredsstäldt på annat sätt än genom direkta statsinköp, äfvensom 
derom, att behofvet först uppstår vid inträffande krig, då det ligger 
i sakens natur, att hvar och en medborgare får underkasta sig hvarje
handa uppoffringar. För öfrigt har Kongl. Maj:t sökt gorå grunderna 
för detta förslag så billiga som möjligt; då, i händelse någon förlust 
genom anskaffningen af hästarne skulle uppstå, denna skulle, i likhet
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med hvarje annan kommunens gemensamma utgift, drabba hvarje dess 
medlem i förhållande till åsatt fyrktal. Uppoffringarne kunna icke 
heller blifva särdeles störa, då skilnaden emellan markegångspriset 
och det, hvarefter hästarne komma att af kommunen inköpas, efter 
all sannolikhet icke kan blifva betydlig. Det är väl sannt, att, då 
det antal hästar som skall anskaffas bestämmes efter fastighetsbe- 
villningen, . kommer någon större tunga att hvila på de kommuner, 
der bevillning för annan inkomst ej tinnes; men detta modifieras deraf, 
att icke endast jordbruksfastighet utan äfven annan fastighet ingår 
i beräkningen och att i allmänhet en större inkomst af rörelse är 
förenad med egande åt sådan fastighet. Besväret att fördela ersätt
ningen för de lemnade hästarne och göra den möjligen behöfliga ut
taxeringen af hvad som brister, kan väl ej heller blifva så be
tungande, att häri kan ligga något skäl för afslag, då utgifterna väl 
får bestridas af kommunens gemensamma tillgångar och erforderligt 
belopp uttaxeras i sammanhang med kommunens öfriga kommunal
utgifter.

Jag anhåller således om bifall till Kongl. Maj:ts förslag i denna 
punkt.

Grefve Mörner, Oscar: Jag betviflar visserligen icke, att ifrå
gavarande förslag tillkommit i största möjliga välmening och för att 
afhjelpa behof, som vederbörande ansett förefinnas. Jag måste 
derför beklaga, att det medel, man här tillgripit, är af den art, att 
jag icke tror, att detsamma tillämpadt skulle komma att öka sympa
tierna för indelningsverket. Då som vi veta indelningsverket redan 
öfverklagas —. om äfven, i många hänseenden, utan skäl — hvad 
skall man då inom landet säga, när man får höra att till detta gamla 
onus är fråga om att lägga ett nytt, eller skyldigheten att anskaffa 
hästar. Till tröst har man visserligen sagt, att, då fäderneslandet 
hotas. af krig, får ingen undandraga sig alla möjliga uppoffringar; 
men just derför att jag hoppas och tror, att vid ett sådant tillfälle 
det, som behöfves, skall frivilligt erbjudas, vill jag icke, att man skall 
göra stadganden, som skulle väcka afvoghet mot alla förändringar, 
som kunde förbättra vårt försvarsväsende. Hvad menas dessutom 
med uttrycket “krig"? Man säger visserligen, att det endast skulle 
vara försvarskrig; men hvar står det skrifvet?

Här är ingenting, som hindrar, att dessa trosshästar kunde re
qvirera» äfven för ett anfallskrig, och då torde kanske uppoffringar 
icke göras utan knot. Jag vet icke heller, om dessa trosshästar 
skulle komma att fylla det behof, för hvilket de afses. De skulle 
samlas på olika ställen öfver hela landet, och det kan då blifva gan
ska långa vägar att föra dem till de punkter, de behöfvas och ar
méen kan härigenom ganska länge blifva i saknad af dem. Dessutom 
finnes i Sverige något, som icke finnes i andra länder, och som gör 
behofvet af trosshästar mindre, nemligen krono skjutsen. Vill man att 
vi skola hafva qvar kronoskjutsen och dock på nu föreslaget sätt 
anskaffa hästar? Man får ej heller glömma säteriernas redan befint
liga skyldighet att i krigstid anskaffa hästar. Jag frågar, huru det 
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skall gå för sig att fullgöra denna skyldighet att anskaffa hästar vid 
tillfällen, då de, som finnas, efter all anledning komma att mer än 
vanligt tagas i anspråk för fullgörande af kronoskjutsskyldigheten? 
En annan omständighet, som gjort mig mycket tveksam, är försla
get att extra roteringens hästar ej mera skulle utgå in natura utan 
i stället lösas med penningar. Jag har redan hört af personer, hvilka 
hafva egendom, som icke är underkastad extra rotering, att detta för
slag afsåge att förskaffa dem en tunga och bereda den priviligierade 
jorden en fördel. Jag sade dem då, att värdet på hästarne skulle 
bestämmas vid markegångssättningen och att det kunde blifva ganska 
högt. Jag fick härpå till svar, att innehafvarne af den privilegierade 
jorden skulle nog veta att ställa till så, att de vinna och vi förlo
ra. Jag tror naturligtvis icke att så kommer att tillgå; men jag vill 
påpeka, att denna opinion finnes, att den kommer att vidare spridas, 
och äfven det kan vara en omständighet, som är värd att tagas i 
betraktande. Jag vill dessutom fästa eder uppmärksamhet på, ir.ine 
Herrar, att på extra roteringen äro satta 2,500 hästar. Det är dock 
icke så obetydligt antal och de lätta transportmedel, hvilka kom- 
munalhästarne skulle befordra kunna väl också extra roteringshästar- 
ne befordra. Vi hafva dertill, som jag förut nämnt, kronoskjutsen och 
jag undrar då, om vår armée är så blottställd på hästar, att man 
måste tillgripa den åtgärd, som här är föreslagen.

Jag instämmer i Friherre Sprengtportens åsigt, att man icke bör 
belasta kommunen med utgifter för direkta statsändamål. I dag är 
fråga om hästar, eu annan dag kan det blifva fråga om något annat. 
Dessutom kan väl icke vara så angeläget, att denna fråga blir af
gjord. Då den dertill sammanhänger med Kongl. Maj:ts organisa
tionsplan för arméen, angående hvilken denna Riksdag icke fattat nå
got bestämdt beslut utan endast uttalat principer, så torde, i fall Kong!. 
Maj:t vidblifver förslaget angående trosshästars anskaffande, det kunna 
framläggas vid en kommande riksdag bättre och i lyckligare form 
och kanske opinionen till dess vänd! sig. Jag kan således icke inse 
något skäl, hvarför man icke skulle kunna med allt lugn afslå denna 
punkt och sätta den lika väl som många andra på besinning.

Jag anhåller om afslag på punkten.

Herr jMontgomery-Cederhjelm: Anskaffningen af hästar
vid ett krigsutbrott är visserligen en högst vigtig och ofta ganska 
kinkig sak. Jag ville dock här erinra om Fredrik den Stores kända 
yttrande, att för att föra krig fordras tre saker: den första är pen
ningar, den andra är penningar och den tredje är penningar. Det är 
också det enda rätta sättet att vid krigets utbrott för penningar an
skaffa de behof, som icke kunnat på förhand besörjas och h vilkas 
oumbärlighet först genom kriget uppstått. Att gå till väga på sätt, 
som här är föreslaget, anser jag icke lända till fördel hvarken för 
Kongl. Maj:t eller krigsadministrationen och än mindre för de kom
muner, som skulle anskaffa hästarne. För krigsadministrationen sy
nes det mig vara fördelaktigare att få med penningar köpa det antal 
hästar, som behöfvas och på de ställen der de lämpligast kunna kö
pas, i stället för att vara underkastad de omgångar och olägenheter,
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som detta förslag skulle medföra. Således från krigsadministrationens 
synpunkt är den föreslagna anordningen icke lämplig, och att belasta 
kommunerna och deras ordförande med detta extra besvär synes 
hafva lika litet skäl för sig. Man har vädjat till de patriotiska 
känslorna och yttrat, att i krig vore man skyldig att göra hvilka 
offer som helst för fäderneslandet. Jag delar fullkomligt denna åsigt; 
men man får spara med vädjandet till patriotismen tills det verkli
gen behöfves och då det äfven säkerligen skall hafva åsyftad ver
kan. Onödigtvis bör man ej plåga folk med dylika förslag, som detta, 
hvaraf nyttan minst sagdt kan vara omtvistad.

Jag yrkar afslag på denna punkt.

Friherre Beck-Friis: För min del kan jag icke finna annat än 
att förslaget i denna punkt är lika orättvist som opraktiskt. Orätt
vist är det derföre, att den utgift, som genom dessa kommunalhästars 
anskaffning drabbar de skattskyldige, utfaller olika i olika kommu
ner, beroende derpå huruvida andra beskattningsbara föremål än fa
stighet förekomma i kommunen, och vidare derför, att, då det i vissa 
trakter, såsom till exempel Skåne, kan vara ganska lätt att anskaffa 
dessa hästar, så kunna i andra trakter dylika knappt stå att erhålla, 
åtminstone till orimligt höga priser. Opraktiskt anser jag förslaget 
vara derför, att sättet att genom kommunalstämmornas ordförande 
låta uppköpa hästarne väl är det mest. opraktiska, man kan tänka 
sig. Ty icke kan man begära att vid valet till ordförande skall ta
gas i betraktande, att den, som dertill utses, är hästkarl. Vidare bör 
man betänka, hvilka trakasserier vid tillämpningen af detta förslag 
skulle kunna uppstå, i följd deraf att de inköpta hästarne kasseras 
af militärbefälet. Huru skall väl kommunens ordförande göra? Skall 
han taga kommunen till råds vid hvarje hästköp, eller skall han binda 
den möjligen genom en kassation uppstående förlusten vid sig.

Att det för Kronan skulle blifva någon vinst att gå till väga på 
sätt, som här är föreslaget, tror jag icke heller, ty man kan vara 
fullt förvissad om, att vid de årliga markegångssättningarne priset 
på dessa hästar kommer att sättas så högt, att icke blott hästens 
värde utan äfven dessa trakasserier komma med i beräkningen. Nå
gon vinst uppstår således icke efter mitt förmenande för Kronan.

Punkten är dessutom ytterst sväfvande och otydlig. Der står 
att hästarne skola anskaffas “vid inträffande krig", hvilket torde 
vara liktydigt med att kriget skall hafva utbrutit, innan denna skyl
dighet inträder; men, mine Herrar, när kriget utbrutit, kan det till
äfventyrs vara för sent att aflemna dessa hästar och rustningarne 
böra väl göras före kriget. Det heter vidare, att inom viss stadgad 
tid skall ersättning för hästarne lemnas kommunerna af Kronan. 
Hvem skall bestämma denna tid? Kanske Kronan sjelf får göra det 
efter sitt behag; dermed torde åtminstone icke kommunerna blifva 
särdeles belåtna.

Jag får på dessa grunder anhålla om afslag på punkten.

Herr H axe Hus: Att det vid ett krigsutbrott är af största vigt 
att hafva tillräckligt antal hästar att tillgå, torde ingen kunna för
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neka, lika litet som att det ofta är med största svårighet förenadt 
att vid ett dylikt tillfälle kunna i hast anskaffa dessa oundgängliga 
vilkor för en armées mobilisering. Jag tycker för min del, att för
slaget i denna punkt på ett ganska lyckligt sätt löst, svårigheten 
derigenom, att det bestämmer, att och hvar man kan få ett visst an
tal hästar. I Europas större länder på kontinenten, der det är lätt 
att från det ena landet till det andra förskaffa hästar, kan det må
hända vara med mindre våda förenadt att icke hafva någon på för
hand beredd tillgång på hästar, emedan sådana kunna lättare der, 
om behof uppstår, genom köp anskaffas; men äfven der är hästan
skaffningen ansedd som en af krigsstyrelsens svåraste uppgifter. I 
Sverige åter skulle efter all sannolikhet vid underrättelsen om krig 
priset å hästar stegras oerhördt, isynnerhet om Staten uppträdde som 
köpare. Kommunerna böra deremot kunna för bättre pris anskaffa 
dem och det är äfven en anledning, hvarför man framställt detta för
slag. Vid bestämmande af grunderna, efter hvilka hästarne skulle 
utgå, har man icke annat att välja på än efter fastighet eller bevill
ning. Tager man bevillningen, så skulle i städer, der icke så stort 
antal hästar finnas som på landet, det blifva snart sagd!, omöjligt 
att erhålla hästar till behöflig! antal. Man tog derför fastigheten till 
grund.

Jag erkänner, att denna nya börda kan ses med mindre blida 
ögon; men jag ber få erinra, att den är lånad från länder, der värne- 
pligten är tillämpad. 1 Preussen gäller den bestämmelsen, att i hän
delse af krigsutbrott hvar och en är skyldig att lemna sin häst mot 
en afgift af 150 Thaler. Denna skyldighet gäller hela riket och är 
således att anse som en allmän utskrifning af hästar vid sidan af 
den allmänna utskrifningen af folk. Således fordras här ganska ringa 
i jemförelse med i Preussen. Under sista kriget behöfde, märkvär
digt nog. denna åtgärd icke tillgripas i Preussen. Men man hade 
der, som kändt är, så lång tid förut beredt sig på kriget, att man 
förut inköpt tillräckligt antal hästar och derför icke behöfde begagna 
sig af denna utväg. Det är dessutom något helt annat i de länder, 
der det finnes stora permanenta arméer och der till och med trossen 
står färdig under freden. Hos oss deremot, der så icke är händel
sen, nödgas man vid ett krigsutbrott anskaffa ett stort antal hästar, 
hvilket är så mycket svårare, som vi sakna andra länders rika till
gångar på dessa djur. Det är således af så mycket större vigt för 
oss att veta. hvar man vid ett krigsutbrott kar“att påräkna ett visst 
antal hästar och då detta är afsigten med förslaget i denna punkt, 
kan jag icke annat än på det varmaste tillstyrka bifall till den
samma.

Friherre Stjelkblad: (fenast då jag tog del af Chefens för
Landtförsvars-departementet organisationsförslag, anslog det mig i 
många rigtningar; men bland det. som på mig gjorde det mest be
hagliga intryck, var att jag för första gången fide se ett mobilise- 
ringsförslag för vår armé och dervid särskildt fann ett sätt angif
va, _ huru Herr Krigsministern ville'i farans stund åstadkomma en så 
vigtig artikel som hästar. Måste man, för att åstadkomma en mobili
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sering, göra stora preparationer, må,ste man då tänka på allt och der
ibland äfven på den angelägna frågan om beredande af transportme
del, måste man för detta ändamål anställa hästuppköp i stor skala 
etc., så ligger det ju i öppen dag,..att man .icke kan undgå att i för
tid tillkännagifva sina afsigter. Är deremot allt detta förut organi- 
seradt, så behöfver jag först i sista stunden tänka derpå och behöf- 
ver ej långt derförinnan röja mina afsigter. Man har gjort anmärk
ning dervid, att hästar skulle köpas öfver hela landet, då de blott 
behöfvas på ett ställe. Jag kan ej tro annat än att det är hvar och 
en här bekant, att trossfordonen äro förvarade i trossbodarne, som 
äro belägna öfver hela landet. Behöfver jag således arméen på ett 
ställe, så behöfver jag med detsamma dessa trossfordon dittranspor- 
terade och då är ju enklast att för detta ändamål köpa hästar i grann
skapet af trossbodarne. Äfven i detta afseende är förslaget således 
särdeles välbetänkt, ja, jag upprepar det, förslaget har i denna del 
gjort ett mycket angenämt intryck på mig, jag har funnit något stort, 
något genialiskt deri.

Nu finner jag emellertid till min störa förundran detta förslag 
här emottagas på ett helt annat sätt än jag väntat, jag hör, att det 
skulle medföra en ökad beskattning, gifva upphof åt ett nytt onus, 
vara opraktiskt, ja orättvist. Men, mine Herrar, icke kan man val 
anse denna skyldighet vara en beskattning, då man får kontant^ be
talning för de hästar, som lemnas? Och skulle, såsom ju är ifråga
satt, någon förlust uppstå, låtom oss se efter, huru stor den skulle 
blifva. En häst, 9 qvarter 2 tum hög och 9 år gammal,, kan väl icke 
anses värd mera än 250R:dr. Om jag nu antager att min förlust på 
denna häst blefve 33 proc. af inköpspriset, så är ju det ganska myc
ket. Hvad gorå då 33 proc, af 250 R:dr, fördeladt på ett fastighets
värde af 200,000 R:dr? Jo, 40 öre på tusendet, och det kan väl icke 
kallas någon stor uppoffring för den trygghet man har, att arméen 
kan när som helst mobiliseras. Veten I, mine Herrar, hvad det vill 
säga att uppköpa 10,000 hästar i Sverige? De måste uppköpas i 
några fä provinser och stiga derigenom kanske 100 procent i pris. 
Att deremot för en egendom af 200,000 R:dr taxeringsvärde, der det 
i allmänhet finnes minst 30 hästar, lemna en dylik och få dess värde 
ersatt, kan väl ej kallas betungande. Man har sagt, att det skulle 
blifva högst besvärligt för ordföranden i kommunalstämman att upp
köpa bästa]1. Jag tror dock ej, att han härmed behöfver taga befatt
ning, utan är det nog att han sammankallar en stämma, der det till- 
kännagifves att för en häst, levererad på det eller det stället, betalas ett 
visst pris, och jag är öfvertygad, att man då skall få så många hästar, 
man behöfver. Slutligen bär man sagt, att för arméens mobilisering 
kunde man använda kronoskjuts, hvilken inrättning ej finnes i Tysk
land. Det är sannt, att kronoskjuts ej finnes i Tyskland, men så
som vi nyss hört i Preussen reqvirera]- man i krig hästar så många 
man behöfver, och den kronoskjuts, som hos oss exsisterar, är icke 
egnad att fylla det behof, som bär är i fråga.

Lifligt öfvertygad om detta förslags förträfflighet och förvissad 
att det hvilar på en ytterst billig grund, anhåller jag om bifall till 
Utskottets Betänkande i denna punkt.
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Herr af Klint: Många anmärkningar har jag hört göras mot 
Regeringen och nog komma ännu många dylika att göras, men icke 
trodde jag att jag på detta rum skulle få höra anmärkningar fram
ställas mot Regeringen derföre, att den i tid velat vidtaga åtgärder 
i och för arméens mobilisering. Dock har sådana nu framkommit och 
jäg kan icke annat än på det högsta beklaga att. då man ständigt 
för på tungan att man vill att försvaret förstärkes, man likväl mot
arbetar allt, äfven det minsta, som kan bidraga till en sådan för
stärkning.

Jag ber att få i allo instämma uti hvad Utskottets ordförande 
har i frågan anfört och jag skulle icke hafva besvärat Kammaren 
med att taga ordet, derest icke ett par anmärkningar, som blifvit 
gjorda mot Utskottets förslag, borde besvaras. Man har sagt “att 
Krigsministern skulle hafva lättare att få hästar uppköpta än kommu
nalstämmans ordförande'1. För att krigsstyrelsen skall kunna köpa 
hästar, fordras- emellertid att den har penningar i det ögonblick, då 
hästar behöfvas, men det är just derföre att man tänkt sig såsom 
möjligt, ja, nästan såsom säkert, att man i ett ögonblick af krig har 
ondt om penningar, som man ansett sig böra på förhand organisera 
allt så, att man icke då behöfver genast kontant betala hästarne. 
Man säger visserligen att markegångspriset på hästar skall komma 
att sättas mycket högt. Detta är visst möjligt, men derpå böra åt
minstone icke kommunerna komma att lida; aldrig skall dock priset 
sättas så högt, att det icke blir högre, om styrelsen sjelf måste upp
köpa hästarna.

Man säger vidare — detta har redan blifvit af en Utskottsleda- 
mot upptaget till besvarande, men jag kan icke underlåta att jem
väl upptaga det — att “man kan begagna kronoskjuts". Yet man 
då hvad man säger, då man vill att trossen skall transporteras 
på det sättet under fiendens eld? Den som har det ringaste be
grepp härom kan omöjligen, i fall han vore kronoskjutsgifvare, 
yrka att kronoskjuts med ombyte på hvar mil bör användas. Det 
får den värde talaren ursäkta att jag icke tror att han noga satt sig 
in i hvad han härmed menat.

Det säges att “man kan uppskjuta detta, till dess frågan om ar
méens organisation förekommer." _ Detta hör dock icke dit, ty huru
dan organisationen än blir, om vi också icke få annat än vi nu ega, 
så måste vi likväl, för att kunna röra arméen, hafva tross. Att an
skaffa hästar till densammas transporterande är således af behofvet 
påkalladt, äfven om vi icke få någon ny organisation af arméen. 
Jag tror derföre _ att det vore välbetänkt, om Kammaren behagade 
bifalla Kongl. Maj ds förslag med det tillägg Utskottet här gjort.

_ Grefve Mörner, Carl Göran: Det är just derföre att Kongl. 
Maj:t i tid framlagt förslaget och att vi äro lagstiftare och ej i det 
predikament att fienden står inom landets gränser, som jag tror, det 
vi äro både behörige och pligtige att granska förslaget och un
dersöka om det är sådant att, om någon olycka inträffar, det 
skall motsvara sitt ändamål. Det är detta jag tar mig friheten be
tvifla. Jag tror icke att det ändamålsenligaste sättet att skaffa tross
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hästar åt arméen, blir att köpa upp dem i alla landsorter, då man 
har fienden på en enda punkt. Det sades af en talare, att i Preussen 
hästar tagas vid krigstiilfällen för arméens räkning, hvarhelst man 
behagar och betalas med ett bestämdt pris. Nåväl, det är då åtmin
stone en vida mera praktisk anordning, ty då tager man hästarne på 
de orter, der man behöfver begagna dem. Enligt detta förslag åter 
skulle man få föra hästarne kanske ända upp ifrån Jemtland nertill 
Stockholm, innan de kunde begagnas. Om hästarne endast tagas der 
de behöfvas, så förstår hvar och en, som lemnar sin häst under så
dana förhållanden, hvarföre han gör det, att det nemligen skev för 
att den skall komma fäderneslandet till hjelp. Annat är förhållandet 
om det sker för att komma befälhafvarens beqvämlighet till hjelp, 
och det är detta som sker, när man påstår, att, på reqvisition af be
fälhafvare^ kommunalstämmans ordförande skall sättas i verksamhet 
för att köpa hästar. — Det förefaller mig, som skulle de, hvilka gorå 
reqvisitionen och veta hurudana hästar de skola hafva, ^ lika väl här 
kunde gå i författning om detta uppköp. Det är icke för roskull jag 
i 30 år varit rusthållare; jag vet sålunda allt för väl hvad det vill 
säga att presentera en häst till approbation af vederbörande befäl 
och att få den antagen. Rättigheten att kassera hästen måste natur
ligtvis äfven i det här ifrågavarande fallet förbehållas befälhafvaren, 
hvarigenom betydliga förluster kunna förorsakas dem, som skola an
skaffa hästarne. De hästar, som skola uppköpas genom kommunal
stämmans ordförandes försorg, måste ju finnas tillgängliga inom lan
det, och då vet jag ej hvarför icke lika gerna befälhafvaren kunde 
köpa hästarne, som kommunalstämmans ordförande. Kanske skulle 
man dock kunna spåra någon fördel med den föreslagna anordningen 
deri, att kommunerna få förskottera de för hästuppköpet erforderliga 
medel. Men jag får säga, att, skulle den egentliga fördelen ligga 
deri, det synes mig mindre ändamålsenligt att för en sådan fördel 
rent af skänka bort i: del af det antal hästar, som man önskar er
hålla. Det är 10,900 hästar, som, om man beräknar efter 1867 års 
beviliningstaxering, skulle, i händelse af krig, kunna anskaffas genom 
det föreslagna arrangera entet, och de extra rotehästarne" utgöra för 
närvarande 2,500. Hvarför skola icke dessa utgå, när man genom 
kontrakt förbundit sig att lemna dem? Jag tackar alldeles icke för 
den saken att blifva befriad derifrån, då i stället ett sådant onus 
som detta pålägges öfriga samhällsmedlemmar, Det finnes redan, 
som sagdt, eu femtedel af det behMiga hästantalet, uppsatt genom 
den extra roteringen, men detta anser man sig kunna försaka utan 
vidare omständigheter. Att nu saga,, att denna skyldighet att utgöra 
extra rotering skall kontant betalas, för att betalningen sedermera 
på åtskilliga omvägar må komma någon kommun till hända, är möj
ligen mycket bra och kanske skulle vi framdeles derom kunna öfver- 
tygas, men ännu hav dock icke jag kunnat komma till en sådan öf
vertygelse.

Det gjordes af en annan talare en fråga, om man visste hvad aet 
ville såga att köpa 10,000 hästar. Ja, om de 10,000 hästarne äro så 
svåra att få uppköpta för dem, hvilkas yrke det är att förstå sig på 
hästar, hvad skall det icke då vara för svårighet för kommunals tära-
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momus ordförande att samla denna mängd af hästar. De kunna 
icke tagas pa andra ställen, än just precis der de finnas tillgängliga 
äfven för omgå köpare.
tT. hemställer för mm del att Kammaren måtte, med afslag å
Utskottets hemställan i denna punkt, förklara att Riksdagen icke flin- 
mt sig nu böra bifalla hvad Kongl. Maj:t i detta hänseende föreslagit.

Frijfre Sprengtporten: Så framt icke detta Betänkande
vore afton dt af manga djupt gående reservationer, som vidröra si elfva 
grunden för det förslag, som nu är i fråga, reservationer, Indika lag 
tör mm del tror vant påkallade af så väl inre som yttre förhållan- 
den, som gorå förslaget för närvarande mindre antagligt, så skulle 
jag, som under de två dagar, hvarunder Betänkandet behandlats, iakt
tagit den fullkomligaste tystnad i afseende på alla hittills föredragna 
punkter, tilläfventyrs anses förbunden att framställa en slags ursägt 
för det jag i en enda punkt funnit mig påkallad att föreslå en rät- 
teise; men vid det förhållandet att många anmärkningar, som legat 
långt djupare än mina, blifvit framställda af högaktade talare, tror 
jag mig äfven hafva varit i min goda rätt i hvad jag anfört.

„ Uet af Herr Krigsministern framställda organisationsförslag tiar 
manga och störa förtjenster, som jag gör mig ett nöje af att erkänna, 
ehuruväl jag icke kunnat biträda defi förslag till anskaffande af 
hastar vid en förestående mobilisering af arméen, som förordats. Jag 
är derför en värn talare tacksam och förbunden för de faktiska upp- 
lysningar, han lemnat oss. om förhållandena i Preussen, der man i 
allmänhet går praktiskt till väga och rakt på målet. Sålunda har 
han uppgiiyit, _ att hvar och en, som har hästar, är förbunden att i 
händelse af krig mot nöjaktig ersättning ställa dem till Regeringens 
disposition. Detta ar en grundsats, som jag gillar och om talaren 
kunde gorå den gällande här, skulle jag straxt öfvergå på hans sida; 
men pa det sätt detta förslag blifvit framstäldt måste jag vidblifva 
mm åsigt och får sålunda instämma i den begäran, som af Herr 
Grefve Mörner blifvit gjord.

Dcm 17 April. e. in.

Grefve Mörner, Oscar: Det må förlåtas mig, om ja-gicke har 
reda pa allt hvad som behöfs i krig. .Jag har dock läst historien 
och deraf inhemta t åtskilligt om våra krig; tyvärr synes man på sed- 
napA1'~®r0lcke hafva vant i saknad af rörelsemedel. Hvarken 1741 

i74? afens k,ng eller de sednare under åren 1808 och 1809, Indika 
vallat sa störa olyckor, saknade Svenska arméen medel att röra sig 
ty armeen skulle icke hafva kunnat retirera så fort, om de icke haft 
medel att föra trossen med sig. Kanske hade det varit en lycka för 
hela Sverige, om. så icke varit förhållandet, hvarigenom man tvun
gits att slåss i stället för att retirera. Emellertid tillstår lag att, 
da man lar till sm disposition omkring 3,000 hästar genom extra ro- 
termg, jag trodde att det återstående behofvet skulle kunna fyllas 

uppköp före krigets utbrott. Mycket mera än sålunda kunde 
erhallas tror lag icke heller att arméen skulle komma att behöfva 
or sina sa kallade taktiska rörelser, då den har att tillgå krono

skjuts, hvilken jag anser vara lämpligast att använda inom Jandet.
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Om jag i mina omdömen misstagit mig, så skyller jag på Utskottet, 
ty Utskottets pligt är, då det talar till en riksförsamling, att icke 
tro att det endast talar till militärer, eller att tro att vi icke militä
rer skola af oss sjelfva begripa och förstå de militäriska förhållan
dena. Jag hade kunnat fordra, då Utskottets ledamöter utgöras af i 
krigsangelägenheter kunnige män, och en fråga, som de anse vigtig, 
varit föremål för deras behandling, att de hade framlagt sina skal 
med den klarhet, att de kunde öfvertyga och verkligen upplysa alla, 
och att de icke endast efter en mängd tomma ord skulle sagt, att be- 
hofvet är påtagligt, att hästar lätt kunna uppköpas af den och den 
o. s. v. Jag fritager mig således från allt klander om dessa mina 
anmärkningar, strida emot militäriska reglor och krigsförhållanden. 
År förhållandet verkligen sådant att vi behöfva trosshästar, så vill 
jag icke sätta mig emot, att de åtgärder vidtagas, som behöfvas, men 
då återstår att tillse, om den nu föreslagna methoden är den bästa. 
Jag har hört uppgifvas att i andra länder andra methoder skola an
vändas ; och torde frågan icke förlora någonting derpå att man, förrän 
beslutet fattas, ser sig om litet bättre.

Jag erkänner att det ligger en stor förtjenst i det af krigsmini
stern utarbetade, för Riksdagen framlagda förslaget, men att det icke 
är ofelbart har Utskottet tydligen ådagalagt, då det i så många om
ständigheter kasserat detsamma. På grund häraf må det förlåtas 
mig, om också jag vågat göra en anmärkning. Då saken dessutom 
icke på något sätt brådskar, ty jag hoppas vi icke skola få krig före 
nästa riksdag, så kunna vi ju gerna få tid att besinna oss på saken. 
Skulle åter krig dessförinnan inträffa, då hjelper det sannerligen icke 
att vi antaga detta, som blott skulle vara ett antagande af en prin
cip, på grund hvaraf ändå intet kunde ordnas imder detta året rö
rande trosshästarne när fäderneslandet behöfver dem. Men i det skede 
frågan nu är och då det icke är så brådtom med att fatta beslut, 
att icke uppskof dermed kan beviljas, förenar jag mig i den anhål
lan, som af Grefve Carl Göran Mörner blifvit gjord.

Friherre Raab, Adam: Ehuru jag är ledsen att behöfva träda 
upp med åsigter, som äro diametralt motsatta dem, som uttalats af 
den siste värde talaren, hvilken jag gör mig en heder af att många 
gånger hafva understödt i hans fosterländska förslag, måste jag lik
väl förklara att jag icke kan fatta hvarken hans eller Grefve Carl 
Göran Mörners missnöje med detta förslag, hvilket jag anser vara 
ett af de bästa, som kommit från Regering och Utskott.

Den äldre Grefve Mörner sade att, om man finge fundera på sa
ken, så skulle man möjligen bli öfvertygad om dess förträfflighet. 
Jag skulle önska att kunna uppehålla frågan så länge för Herr Grof
ven, att han finge tillfälle till några närmare funderingar, och skulle 
vara ganska lycklig, om jag kunde öfvertyga honom att detta verk
ligen är ett ganska godt förslag. Den yngre Grefven, alltid foster
ländsk och varm, då det gäller fäderneslandets intresse, har sagt, att 
han icke skulle vilja motsätta sig förslaget, om methoden verkligen vore 
den bästa, men fäste tillika uppmärksamheten derpå att förfaringssättet 
i andra länder vore annorlunda. Om vi gå till Preussen — det sättet
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der gäller har blifvit förordadt af andra talare — och taga efter hvad 
der brukas, så skulle vi komma att utskrifva de behöflig^ hästarne 
hvarhelst de funnes att tillgå. Men hvad blir följden deraf. Jo, man 
utskrifver hästar i den landsort, der de behöfvas, och tar sålunda från 
jordbrukaren alla de dugliga hästar han har. Helt annat är här i 
fråga. Här är nemligen i fråga att fördela på kommunerna i allmänhet 
skyldigheten att leverera hästar, så att icke någon skall bli skyldig 
att lemna flera sådana, än att han med de återstående kan sköta sitt 
jordbruk, sin näring. Just deruti ligger förtjensten, att skyldigheten 
fördelas på hela landet. Denna fördelning är jemväl värderik ur eu 
annan synpunkt. Om så skulle hända, att krig skulle utbrista och 
fienden t. ex. skulle rigta sina anfall på Stockholm eller Carlskrona, 
så behöfvas naturligtvis icke alla de 10,000 hästarne vid de hotade 
punkterna utan man kan på hvilken ort soin helst der det behöfves 
anskaffa hästar i ett ganska stort antal, och deri ligger äfven en stor 
fördel, som detta förslag delar, om än i icke fullt så hög grad, med 
det Preussiska systemet, framför hvilket det dessutom i ett annat hän
seende eger ett stort företräde, så till vida som det, enligt hvad jag 
nyss nämnde, gör afseende vid jordbrukarnes eller de andra närings- 
idkarnes behof att få behålla de hästar, som för bedrifvandet af deras, 
näring äro behöfliga. Ty då fråga icke är om annat än att uppsätta 
en häst för hvar 200,000 R:dr af fastighetsvärdet, är det icke sanno
likt att jordbrukaren derigenom skall bli urståndsatt att lugnt sköta 
sitt jordbruk.

Grefve Mörner den äldre har sagt att man, genom antagande af 
detta förslag, skulle efterskänka den extra roteringens skyldighet att 
anskaffa hästar. Jag ber om förlåtelse, men meningen är icke att man 
skulle efterskänka denna skyldighet, utan meningen är att de extra 
roterade skola betala sina hästar kontant, och således hafva samma 
onus som förut. Skilnaden kommer att bestå deri att man, enligt för
slaget, i krigets > ögonblick hade hästar på den punkt der man behöfde 
dem, och af de penningar, som inflöto af den extra roteringen, kunde 
godtgöra, hvad man måste betala för de hästar man begagnade, i stället 
för att man nu kanske icke skulle hafva någon nytta alls af de extra 
roteringshästarne, derföre att de icke voro tillgängliga i de trakter, 
der de behöfdes.

Jag kaja icke finna att detta förslag innebär någon verklig börda. 
Tänker man efter att det endast här är fråga om att utge en häst 
för hvarje egendom, som blifvit taxerad till 200,000 R:dr, så kan man 
icke gerna påstå, att detta för eu sådan gårds eggre kan vara någon 
olägenhet. Jag vet väl att här i denna Kammare finnas många, som 
hafva egendomar, värda 4, 5 ä 6 gånger mera, men de hafva då också 
hästar i proportion derefter. På en egendom af 200,000 R:dr måtte man 
väl, i händelse fäderneslandet är i fara, kunna för ögonblicket afstå en 
häst, helst, då man derför får ersättning Skulle möjligen någon skil
nad i pris kunna uppstå derigenom, att detta vid förefallande behof 
för ögonblicket uppdrefs, så kan denna icke blifva betydlig. Hvar 
skulle jag dessutom kunna vänta mig större uppofringar, när det gäller 
fäderneslandets försvar och skydd, än då jag vänder mig till de stora
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godsegarne i denna Kammare. Det kan således icke annat än förvåna 
mig att någon här satt sig emot detta förslag.

Här är icke fråga om att få vackra hästar, Indika, enligt hvad 
man här antydt, skulle kunna passa till ridhästar eller artillerihästar, 
utan här är frågan om att få trosshästar, Indika icke äro af den rara 
sort, att icke sådana kunna fås hvar som helst, och troligen är man 
icke heller vid ett ögonblick, då de behöfvas, så granntyckt, som när 
fråga är om uppvisning af hästar under fredstid vid våra kavalleri
regementen.

Jag får säga att denna idé är särdeles god och det slog mig verk
ligen med förvåning, när jag i Utskottets Betänkande såg en reserva
tion deremot, men aldrig hade jag dock väntat att förslaget skulle 
möta något motstånd inom denna Kammare. Jag yrkar bifall till 
denna punkt.

Herr Wijkander: De anmärkningar mot Utskottets förslag, 
hvilka af åtskilliga bland Utskottets ledamöter redan blifvit veder
lagda och sådant oaktadt ånyo blifvit af åtskilliga talare framställda 
torde få räknas mig till ursägt, både för att jag begärt ordet och för 
att jag äfven måhända kommer att upprepa åtskilligt, hvad i ämnet 
redan blifvit yttradt.

Man har talat om olämpligheten att uppköpa hästar i alla möj
liga delar af landet vid ett tillfälle, då en fiende sannolikt befinner 
sig samlad på endast en punkt inom detsamma. Härvid är dock att 
märka, att i vårt land ligga arméens särskilda afdelningar förlagda 
just inom “alla möjliga delar“ af detsamma, och att, då fienden in
fäller, det gäller att så fort som möjligt få dessa öfver hela landets 
yta spridda afdelningar sammandragna på ett ställe, med ammunition 
och tross. Alla åtgärder, som kunna på något sätt befrämja denna 
hastighet, böra derföre, så vidt möjligt är, vidtagas; och till dessa hörer 
framför allt att inom hvarje truppafdelnings förläggningsort hålla dis
ponibla ett så stort antal hästar som behofvet krafvel’. Man talar om, att 
det skulle vara bättre, om Staten uppköpte dessa hästar, än om kommu
nerna tillhandahålla dem; men man glömmer dervid, att en dylik upp
handling fordrar tid och oerhörda penninge-summor, samt icke kan ske 
utan att fienden derom får kännedom, och således före krigets utbrott 
vidtagen kan för en svagare stat medföra politiska vådor, samt att 
förslagets största förtjenst just ligger deruti, att det möjliggör att det 
erforderliga antalet hästar tillhandahålles för arméen inom landets 
särskilda delar, utan att någon tid behöfver spillas, eller fiendens upp
märksamhet i otid väckas genom utlysande af hästmarknader eller 
andra mer eller mindre tunga eller betungande åtgärders vidtagande 
för hästarnes anskaffande.

Till något klagomål å kommunernas eller dess innevånares sida 
bör detta förslag icke kunna föranleda. Den, som i ett sådant ögon
blick kan, men icke vill, tillhandahålla en häst för arméens räkning, 
har en sorglig uppfattning af sina pligter mot fäderneslandet. Det 
är endast efter mer än 50 års fred och under fullkomligt Digna för
hållanden, som betänkligheter torde kunna både finnas, och framställas 
mot ett förslag i den riktning* soip det nu föreliggande, men det är
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äfven under tider af ostördt lugn, som lagstifningen kan och bör söka 
ordna dylika förhållanden så, att i farans ögonblick allt må kunna gå 
utan våldsamma åtgärder. Huru har man nemligen förut i vårt land 
sökt reda sig vid dylika tillfällen? Jo, man har först uppbådat krono
skjuts och sedan behållit hästarne flera dagar, ja veckor, till dess be- 
hofvet genom ny kronoskjuts eller på annat sätt kunnat fyllas. Be- 
hofvet för arméen af trosshästar och trossfordon är oafvisligt och nöd
vändighetens lag gäller vid dylika tillfällen öfver alla andra lagar.

Det är också en af den Preussiska armé-organisationens stora 
grundtankar, att det vid ett fredsbrott är tillåtet att mot visst af 
Staten bestämdt pris utskrifva allt, hvad för krigets utförande behöf- 
vesp det var derföre denna armé år 1866 kunde åstadkomma denna 
hastiga mobilisering, hvari utan tvifvel förnämsta orsaken till dess 
framgång återfinnes.

Vidare har här blitvit anfördt, att man bär extra roteringshästar 
att tillgå. Dessa lämpa sig dock icke för ifrågavarande ändamål, ty 
de kunna ej, i det ögonblick behofvet påkallar, vara till hands. De 
äro. nemligen icke. förlagda öfverallt inom landet, utan till större delen 
i vissa mera bördiga delar af detsamma, der adelns egendomar voro 
belägna, .och hela provinser finnas, der inga extra roteringshästar äro 
att tillgå. Det praktiska i förslaget ligger just deruti, att, då upp- 
brottsordres komma till de särskilda korpserna, trosshästar till erforder
ligt antal genast finnas vid hvarje trossbod, hvarje förråd, der for
don och tross förvaras. Ingen del af arméen skulle då behöfva lemna sin 
tross efter sig, utan kunna framskaffa den med största lätthet, huru
dan^ kommunikations-medlena i öfrigt äro; och endast så kan en hastig 
mobilisering åstadkommas Visserligen vill jag ej bestrida, att det 
Preussiska sättet är ännu mera praktiskt, nemligen att man reqvirera!’ 
hästen, hvar den finnes; och kunde detta förfaringssätt här genomföras, 
så vore det.onekligen bäst. Men jag befarar, att sj elfva grundlagen här
för lägger hinder i vägen. Den 74:de paragrafen i Regeringsformen, den
na olyckliga paragraf, som tillkommit såsom ett misstroendevotum mot 
Regeringen, till följd af. olyckliga krig, torde vid ett tillfälle, sådant 
som detta, väl vara förtjent af att uppläsas inför Svenska folkets re
presentanter. Den lyder sålunda: “Konungen äge ej makt att fordra nå
gon annan Gärd, till utförande af ett uppkommet krig, än det samman
skott af födande varor, som uti en landsort kan blifva erforderligt till 
krigsfolks underhållande under tåg eller marche, när de särskilda orter, 
der detta tåg sker, icke förmå trupperna med nödigt uppehälle förse". Af 
stadgandena i denna paragraf kunna, förutom andra, dragas två konklu
sioner; den första, att grundlagen förbjuder Konungen att upptaga någon 
“gård" af hästar, och den andra, att någon gärd eller reqvisition, af hvad 
beskaffenhet som helst, ej kan lagligen ifrågasättas under aktiv fejd med 
fienden, ty det “sammanskott", paragrafen talar om “af födande varor" 
får till krigsfolkets underhållande uppbäras endast “under tåg eller 
marche". Denna paragraf tyckes icke förutsätta möjligheten af att ett 
krig. kunde komma att föras inom landets egna gränser, och att ett 
oafvisligt behof kunde uppstå att under krigets fortgång anskaffa lifs
medel inom orten, der det fördes. Den Svenska lagstiftningen tyckes 
tvärtom förutsätta att äfven på de orter, der kriget flammar, fredens
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lugna och för betryggande af individens rätt afsedda former kunna 
iakttagas, den känner intet “krigs- eller belägrings-tillstånd". Gifve 
Gud, /-att den Svenska medborgaren aldrig får erfara bördoima af ett 
dylikt “tillstånd", när det af en segrande fiende påbjudes!

Man har slutligen talat om, att förslaget skulle lägga en börda

6å landet och förorsaka besvär för kommunalstyrelsens ordförande.
[är kan dock icke bli fråga om någon börda eller något besvär, tv 

det gäller blott att anvisa en häst i eget eller någon annans stall och 
göra upp priset derför, som af Staten sednare godtgöres, så framt 
det icke är högre, än det bör vara.

Endast en våda synes mig förslaget kunna innebära, nemligen 
den, att arméen kunde erhålla odugliga eller dåliga hästar, men jag 
fruktar icke denna våda! När kriget står för dörren, när konungen 
kallar folket till vapen, när fadern till afsked omfamnar en älskad 
son, som skyndar till sin fana, att offra sitt lif för allt som menniska)! 
skattar högst här i lifvet, då tager man nog äfven villigt sin bästa 
häst ur stallet! Säkert finnes icke någon i denna Kammare, som har 
en så dålig tanke om Svenska folket, att han tilltror det att vid ett sådant 
tillfälle vilja undandraga sig, eller söka kringgå sina pligter mot fäder
neslandet! Jag åtminstone tror det icke och derföre tillstyrker Jag 
af varmaste öfvertygelse om förslagets lämplighet och dess praktiska 
fosterländska betydelse, bifall till detsamma.

Grefve Sparre, Eric: Jag kan föga dölja, _hvilket verkligen
pinsamt intryck jag erfarit af den här förda diskussionen. Om 
Första Kammaren vill inom Representationen intaga den ställning, 
som densamma med rätta tillkommer, så bör den aldra minst i fråga 
om en så liten uppoffring som den ifrågavarande undandraga fäder
neslandet i ett kritiskt ögonblick sin tjenst.

Här har yttrats att, i fall kriget stode för dörren, så skulle af 
patriotism hvar och eu gerna lemna sin häst till arméens disposition. 
Nåväl, ligger det något allvar häri, så låtom oss visa detta, genom 
att på förhand åtaga oss denna förpligtelse, tv, “att lofva" är visser
ligen bra, men “att hålla" är bättre. Om vi beräkna att för arméens 
mobilisering åtgå 10,000 hästar, och att priset vid ett krigsutbrott 
hastigt springer upp, så att man kanske icke får någon häst under 
500 R:dr, så skulle, derest man förut icke sörjt för hästanskaffningen, 
kostnaden för de direkta hästuppköpen belöpa sig till 5 millioner riks
daler; och hvar taga dessa penningar ifrån i ett fattigt land, som i ett 
ögonblick måste anstränga alla sina krafter för att åstadkomma allt, 
hvad i öfrigt erfordras för krigshärens utrustning. Det Preussiska 
systemet kan visserligen hafva sina fördelar, men det är bestämdt 
icke tillämpligt hos oss. Man säger, att åtskilliga andra methoder 
äfven skulle kunnaa användas för att vinna det afsedda resul
tatet; men uppgifven då hvari dessa methoder skulle bestå; framläggen 
bestämda förslag, hvilkas beskaffenhet kan blifva föremål för gransk
ning. Så länge detta icke skett, synes det mig icke vara skäl att 
förkasta det här föreliggande förslaget, med åberopande af några 
lumpna skål, som alltför mycket tyckas häntyda på de obotfärdigas
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förhinder. För min del åtminstone vill jag utan tvekan bifalla, hvad 
här blifvit föreslaget.

Herr Hazelius: Het är naturligtvis en gifven sak, att de, som 
ej gjort krigskonsten till sitt studium, ej kunna fullt och rigtigt upp
fatta alla militärisk a ^ frågor; och de måste derföre vid bildandet af 
sitt omdöme i viss mån låta leda sig af dem, som med saken äro mera 
förtrogne. Jag får bekänna att på detta sätt gå vi militärer till väga, 
då betänkande^ komma från Lag-Utskottet eller andra Utskott rörande 
ämnen som vi ej förstå. Vi söka då tillgodogöra oss andras sakkun
skap och drista ej att i dessa ämnen obetänksamt framställa några 
påståenden, som vi sedermera ej kunna försvara.

Den fråga, som nu är å bane. är dock icke af rent militärisk be
skaffenhet, utan snarare af kameral natur; och hvar och en, som vill 
sätta sig in i frågan, bör ej hafva svårt för att deri erhålla klarhet. 
Dertill behö-fves endast en enkel multiplikation. Först söker man få 
reda på, hvad eu ration väger, och vidare huru många lispund på ett 
parlass kan forslas. Sedan man derefter gjort klart'för sig för huru 
lång tid proviant erfordras, så blir det lätt att få utrönt antalet af 
hästar, som behöfvas för att transportera dessa förnödenheter. Hvad 
som behof ver i fält transporteras i våra trakter är, förutom ammuni
tion, födo-ämnen för manskapet, ty förhållandet är ej här såsom på 
kontinenten, der mat finnes hvarhefst vi framgå, utan maten måste med 
häst och åkdon framföras jemte arméen, hvilken måste hafva sin föda 
lika väl som sin armering.

Här har blifvit yttradt, att, om vid krigstillfälle det göres arméen be
hof att erhålla något, som saknas, man kan taga det hvarhelst det finnes, 
och att denna regel låter tillämpa sig äfven i afseende å hästar. Det 
är väl sannt, att man stundom nödgas på detta sätt gå till väga, men 
om det kan låta försvara sig att gorå så under krigstid, så bör' man 
väl ej under fredliga tider föreskrifva ett sådant förfaringssätt, utan 
söka ordna saken efter mera lagliga grunder. År 1814, då arméen 
skulle rycka in i Norge, saknades trosshästar och ett antal hästar 
rekvirerades, utan att dervid tillkännagafs för hvad ändamål de skulle 
användas. Många hundra hästar med fordon inställdes vid högqvar- 
teret, man pålassade dem trossen och nödgade körsvennerna följa med 
in i Norge. Naturligtvis sprungo dessa sin kos ifrån hästar och fordon, 
så snart det började smälla och soldater måste användas till körare. 
Om ett sådant åtgörande kan ursäktas under krigstid, så kan det åt
minstone ej försvaras att man under fredstid bestämmer det såsom 
regel.

Fn talare har yttrat, att det skulle betyda mindre, om man nu 
ej fattade något beslut i saken, emedan under detta år troligen något 
krig ej kommer att uppblossa. Det är denna olyckliga föreställning 
som gör, att något ej uträttas för vårt förs vars väs ende och att vi i 
nödens stund måhända komma att stå utan medel till försvar. Men 
ändå bedröfligare är det, såsom eu annan talare har yttrat, att inom 
denna Kammare en så enkel och så nödvändig sak, som den ifråga
varande, skall röna ett så starkt motstånd. Förslaget skulle icke vara 
praktiskt, anföres såsom skäl af en talare, hvilken förordat det Preus
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siska systemet. Nåväl, detta system kan nog äfven här tillämpas, ty 
jag betviflar icke,'att det Svenska folket, som måste släppa sina söner 
ut i kriget, är mindre ömtåligt om hästarne än om barnen. Rege
ringen har dock icke velat tillförbinda det Svenska folket en sådan 
ovilkorlig pligt, utan har sökt att på ett mera billigt och lagenligt 
sätt ordna dessa förhållanden; och just deri ligger en af systemets 
fördelar. Den andra fördelen är den, , att systemet medför visshet om, 
hvar jag skall finna hvarje häst, som behöfves vid arméens mobili
sering.

Då vi i så många andra delar afslagit Kongl. Maj:ts Proposition, 
så synes det mig som om vi åtminstone i denna punkt, der ett förslag 
så billigt och så ändamålsenligt blifvit framstäldt, borde gå Regerin- 
ringens önskningar till mötes; och hemställer jag derföre vördsamt, 
att Kammaren ville bifalla den nu föredragna punkten.

Många ledamöter hördes nu ropa på proposition.

Friherre Sprengtporten: Det var endast med anledning af 
Friherre Raabs anförande, deri han uttalade sin förvåning öfver, att 
de större jordegarne inom denna Kammare yttrat sig emot förslaget, 
som jag begärt ordet, för att göra nämnde talare uppmärksam der
på, att den omständigheten, att jag är jordegare, ej haft ringaste in
flytande på min uppfattning af denna fråga. Jag har yttrat mig emot 
förslaget, derföre att jag ansåg detsamma opraktiskt, icke motsvarande 
ändamålet och förthy ej böra antagas.

De anmärkningar, jag i praktiskt afseende framställt emot för
slaget, hafva icke under diskussionen blifvit vederlagda, och jag vill 
endast, i öfverensstämmelse med hvad jag förut yttrat, erinra, att 
Stockholms kommun, inom hvilken taxeringsvärdet uppgår till 167 
millioner riksdaler, skulle komma att i krigstid få anskaffa 835 tross
hästar. Jag anser att endast denna omständighet bevisar, huru oprak
tiskt förslaget är.

Hvad det Preussiska systemet beträffar, hvilket jag för min del 
vill gifva företräde framför det ifrågavarande, har en talare yttrat, 
att, då man kan lemna enda sonen i en familj för att gå ut i kriget, 
kan man äfven afstå en häst för arméens räkning. Denna grundsats 
är nog rigtig, men dess tillämpning i detta förslag torde ej leda till 
det resultat man förmodar. Det Preussiska systemet har deremot det 
företrädet att vara fullt praktiskt verkställbar^ Friherre Raab yttrade, 
att det skulle vara ett rent våld att tillegna sig och utöfva en sådan 
rättighet, som sistnämnda system medgifver. Jag vill i anledning 
häraf fästa uppmärksamheten derpå, att ett är att proklamera en rät
tighet, och ett cmnat att begagna sig deraf, och att, om lagen är sträng, 
den icke vid tillämpningen behöfver göras strängare än erforderligt är. 
Jag kan icke föreställa mig annat, än att man i Preussen går med 
den största hofsamhet till väga, och ej tillämpar föreskriften vid
sträcktare än nödvändigheten ovilkorligen kräfver.

Jag vill nu icke vidare yttra mig i denna sak. Jag anser Herr 
Krigsministerns förslag i dess helhet vara i flera afseenden förtjenst- 
fullt; och hade jag trott att det kunnat leda till något praktiskt re
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sultat, så skulle jag icke dragit i betänkande att skänka det mitt bifall 
i_ dess väsendtligaste delar. Nu är derom icke fråga, utan bär före
ligger eu från det hela lösryckt detalj, med afseende hvarå jag är af 
alldeles olika tanke med dem, som understödt Utskottets förslag, något 
som dock icke hindrar mig att lika varmt som någon ifra för befor
drande af vårt lands försvar.

Grefve Mörner, Carl Göran: Stränga äro de anmärkningar, 
hvilka rigtats emot dem, som vågat uppträda emot Utskottets förslag, 
men det är en representants pligt att få hålla till godo med sådant, 
och han kan dock med lugn bära det, då han vet, att han följer sin 
öfvertygelse, och är förvissad att de åsigter, han hyser, ej kunna lända 
fäderneslandet till skada; och med ännu större lugn kan han bära det, 
då han är öfvertygad, att genomförandet af hans åsigt skall från fä
derneslandet verkligen afvärja en fara.

Ur alla de olika synpunkter, jag betraktat förslaget, har det icke 
lyckats mig att finna någon enda dermed, förenad fördel. En talare 
på motsatta sidan yttrade, att förslaget skulle vara så särdeles ända
målsenligt, derföre att det möjliggjorde en snabb mobilisering af arméen, 
utan att fienden behöfde få någon reda derpå. Låtom oss då se till, 
huru härmed rätteligen hänger ihop. De ifrågavarande trosshästarne 
få ej uppbådas förr än vid inträffande krig, och skola, då ett sådant 
är i fråga, Landshöfdinge-embetena i alla orter utfärda sina kungö
relser och vederbörande militär-chefer vidtaga sina åtgärder för hä- 
starnes uppbringande och samlande. Nan sådant kallas att bevara 
en hemlighet, då vet jag sannerligen ej hvad det vill säga att publi
cera något. Jag kan icke finna, att förslaget kommer att bereda för
del för någon annan än möjligtvis för regements-cheferna. Om, såsom 
en talare antydde, fråga är att transportera tross från den ena mötes
platsen till den andra, så kan det ganska väl ske med kronoskjuts. 
Det hav skett så förr både i krig och fred.

En annan talare yttrade, att uppköpandet af ifrågavarande hästar 
skulle kosta omkring 5 millioner Rall' och således taga ett ganska 
djupt tag i våra fickor. Jag vill dock ej tro, att priset på en tross
häst under nu ifrågasatta förhållanden kommer att stegras så mycket, 
att utgiften kommer att uppgå till detta enorma belopp. Men om me
ningen är att taga ur vissa personers fickor under tomma löften om 
ersättning — såsom den värde talaren tycktes tänka sig saken, då 
han så bj ert framhöll kostnaden för inköp af hästar emot detta förslag 
— tror jag icke att Representationen handlade rätt, om den utfär
dade sådana lagar.

Jag vill nu ej upprepa alla de skal, på grund hvaraf jag anser 
förslaget bristfälligt. De äro redan förut andragna; och då de icke 
lyckats att tillvinna sig stor uppmärksamhet, får jag nöja mig med 
att hafva dem förvarade i protokollet, såsom motiverande den röst. 
jag i denna fråga kommer att afgifva.

Ropen på proposition förnyades.
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.,. JfrP*err® yon Schwerin: Eu hvar, som är något bekant med
militär iska iörhallanden, vet mer än val, hvilka svårigheter äro för
enade med en hastig mobilisering af en armé, då fienden står hotande 
vid giänsen. Man nödgas då tyvärr att, med tillämpning af det 
gamla ordspråket, som vi hörde en talare för några dagar sedan an
föra: mter arma silent leges“," förskaffa sig hvad man behöfver, hvar
est det kan åtkommas och, lemnande rättsgrunden å sido, resonne- 
lar man endast så: detta behöfves för arméen, alltså måste man sätta 

^ Desittnmg deraf. Genom ifrågavarande förslag göres emellertid 
6 i. 1 visst feil) sätta lagligheten i stället för godtycket,
och hvar och.en, som vid valet deremellan lemnar företrädet åt det 
torra alternativet, bör derföre icke heller tveka att bifalla Utskottets 
förslag.

• Her„r. Byusewitz: Då det är en allmänt erkänd sak, att stora 
brister förefinnas i vart försvarsväsende, och vi alla äro benägna för 
att afhjelpa dessa, så vill jag fråga, om det kali vara rätt att i ett 
principbetänkande sadant som detta tillkännagifva, att man ingenting 
vill göra utan undandraga sig allt, hvad som i sjelfva verket likväl 
är en skyldighet. Det minsta man kan göra är väl att för betalning 
tillhandahålla nagra trosshästar för arméens behof, då verklig fara 
är å färde, och får jag för min del bifalla Utskottets hemställan.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad, yttrade Herr 
(trefven och Talmannen, att under densamma hade yrkats dels bifall 
till Utskottets i förevarande punkt gjorda hemställan; dels af Grefve 
Mörner, .Carl Göran, att Kammaren, med afslag å Utskottets 
framställning, måtte förklara, att Riksdagen funnit sig icke nu böra 
bifalla hvad Kong!. Maj:t i denna punkt föreslagit; och dels slutli
gen, att Utskottets merberörda hemställan skulle af Kammaren 
afslås.

Härefter framställde Herr Grefven och Talmannen proposition 
på bifall till punkten och, då dervid svarades talrika och starka ja, 
blandade med åtskilliga nej, förklarade sig hafva funnit ja öfver
vägande.

3tota punkten.

Bifölls.

32:dra punkten.

Friherre S.tael von Holstein: Då det på förmiddagen var
fråga om åtskilliga båtsmansrotars öfverförande till infanteriet, för
klarade Utskottet, att sådant ej kunde ske, utan rotehållarnes med
gifvande. Här vill man åter rotera till infanteri de afsutna kavalleri
regementena, utan att ämna iakttaga en sådan formalitet. För min 
del anser jag ej detta vara rätt, ty de kontrakt, som en gång med
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rusthållarne blifvit upprättade, böra väl lända till efterrättelse, till 
dess genom ömsesidigt samtycke deri kan åstadkommas en förändring. 
Vilja de ej ingå på vakanskontraktens förlängning, så må de få sitta 
upp och blifva kavalleri. Det är deras rätt, men de hafva ingen 
skyldighet att lemna ifrån sig sina rustnings- och augmentsräntor och 
underkasta sig infanterirotering. För min del yrkar jag derföre af- 
slag å Utskottets hemställan i denna punkt.

Sedan öfverläggningen förklarats slutad samt Herr (trefven och 
Talmannen upptagit det gjorda yrkandet om afslag å punkten, fram
ställde Herr Grefven och Talmannen proposition på punkten anta
gande och, då dervid svarades talrika ja jemte ett eller annat nej, 
förklarade sig hafva funnit ja öfvervägande.

33:dje och 34:de punkterna.

Biföllos.

35:te punkten.

Lades till handlingarne.

36:te punkten.

Bifölls.

37:de punkten.

Grefve Posse: Denna punkt är den vigtigaste i hela Betän
kandet, ty den afser ingenting mer och ingenting mindre än en full
ständig omändring af vår nuvarande armé organisation. Vid sådant 
förhållande måste man i första rummet tillse, hurudan denna organi
sation är, för att derigenom komma till insigt om någon förändring 
behöfves. Skulle frågan rätt behandlas, borde den betraktas ur mili
tärisk, politisk och ekonomisk synpunkt. Den sistnämnda torde dock 
vara den vigtigaste, ty, äfven om man framlade förslag till en armé
organisation af utmärktaste beskaffenhet i militäriskt hänseende, men 
öfverstigande våra tillgångar, så skulle vi ej kunna använda den. 
Det är derföre ur ekonomisk synpunkt som jag önskar att under 
några ögonblick få skärskåda vår arméorganisation. Jag framställer 
då till mig sjelf den frågan: är vårt försvarsväsende dyrt eller hafva 
vi det för godt pris? Denna fråga kan icke besvaras annat än genom 
en jemförelse — man kan icke säga att en sak är absolut dyr eller 
icke dyr — och jag vill då jemföra vår arméorganisation med för- 
svarsväsendet i det land, hvars armé anses vara den bästa, med det 
Fransyska. Men, då man skall göra en jemförelse, måste man hafva 
klart för sig från hvilken synpunkt man skall utgå; hittills har så
dant skett med hänseende till de olika ländernas folkmängd, men mig 
vill det synas som om det rigtiga vore, att utgå från förhållandet 
mellan ländernas fastighetsvärde. Det är nemligen tydligt, att, om
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man skall bedöma, huruvida en utgift är stor eller liten för en per
son, så beror detta på huruvida denna person är fattig eller icke. 
Sveriges fastighetsvärde känna vi af officiela uppgifter; Frankrikes 
har jag försökt att skaffa mig kännedom om, och, ehuru detta varit 
förenadt med ganska stora svårigheter, bär jag likväl lyckats att i 
detta afseende erhålla autentika - uppgifter. Härvid tillåter jag mig 
förklara att jag nu ej ämnar uppgifva en enda siffra, som jag ej kan 
ögonblickligen styrka med handlingar, som nu ligga framför mig, och 
härpå lägger jag mycken vigt, ty det är ej svårt att i statistiken 
komma med siffror, det svåra är att komma med »arma siffror. En
ligt en af Fransyska ministeriet för allmänna arbeten utgifven bok 
uppgår Franska jordens taxeringsvärde till 83,000,000,000 francs eller
62.000. 000.000 R:dr Svenskt Rand; Svenska jordens taxeringsvärde är
2.187.000. 000 R:dr. Kostnaden för Frankrikes försvarsväsende uppgår, 
enligt Almanack de Grotha, till 285,000,000 R:dr. Vår Svenska krigs
budget antager jag till 16,000,000 R:dr, och jag har kommit till denna 
siffra på följande sätt: ordinarie krigsbudgeten utgör 10,800,000 R:dr, 
kostnaden för indelningsverket (enligt Herr Krigsministerns egen be
räkning) 3,225,000 R:dr, pensionsväsendet 275,000 R:dr, och slutligen 
boställena 1,700,000 R:dr. Boställena äro visserligen af Herr Krigs
ministern beräknade till ett värde af 1,600,000 R:dr, men denna sum
ma är uppenbart för låg — till bevis derpå kan vara tillräckligt 
nämna att boställena vid Elfsborgs regemente äro beräknade till en
dast 13,000 R:dr — och jag har derföre ansett mig böra kunna öka 
siffran med 100,000 R:dr. Vill jag nu få veta huru mycket vårt för
svarsväsende till lands borde kosta, om vi skulle för vår armé ut
gifva lika mycket som Frankrike för sin, så finna vi detta genom 
följande enkla analogi: 62,000,000,000 R:dr (Frankrikes fasta egendom)
: 2,170,000,000 R:dr (Sveriges fasta egendom) = 285,000,000 (Fransyska 
krigsbudgeten): > . Begagna vi nu vanligt Regula de Tri, för att få 
reda på värdet af x , så finna vi att detta utgör omkring 10,000,000 
R:dr, hvilket således är den siffra, hvartill vår krigsbudget borde 
uppgå för att vara lika med Frankrikes. Nu utgör den 16 millioner, 
således icke mindre än 6 millioner mera. Detta är en siffra som icke 
kan vederläggas, och om hvars rigtighet hvar och en kan öfvertyga 
sig. Då det nu är allmänt bekant att Frankrike har så stor krigs
budget, att detta land nära nog dignar under bördan, torde det vara 
tydligt, att, när vi hafva proportionsvis 6 millioner större budget, 
tyngden deraf i närvarande stund är sådan, att vi ej kunna bära den, 
och för min del tror jag att rätta orsaken till landets närvarande 
ställning, till industriens lägervall, till jordbrukets betryck, är att söka 
just i detta förhållande. Här ges ut den ena skriften efter den andra 
angående vår ekonomiska ställning, och man uppgifver de mest olika 
orsaker till densamma, men vill man hålla sig till dessa enkla siffror, 
skall man komma till den rätta anledningen, och den är: att vi för 
improduktiva ändamål, för vår armé, få utgifva en summa så stor att 
den proportionsvis med 6 millioner öfverstiger hvad som betalas af 
det rika Frankrike.

Nu är en annan fråga: hafva vi för denna summa erhållit en ut
märkt armé? Frankrike har en utmärkt armé; hafva äfven vi en ut
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märkt armé? Jag skulle vilja svara ja, men här ligger framför mig 
ett dokument som svarar nej, och då detta är officielt —det är nem
ligen Herr Krigsministerns anförande till Statsråds-protokollet — må
ste jag väl sätta tro till detsamma. Herr Krigsministern föreslår 
nemligen i detsamma en ny arméorganisation med en vida större 
krigsstyrka än den nuvarande, och framläggandet af detta förslag 
innebär ju nödvändigt att vår närvarande arméorganisation icke är 
sådan, att vi kunna vara belåtna med densamma, utan att vi behöfva 
ett bättre försvar. Då blir frågan, om vi icke skulle kunna för den 
summa vi redan erlägga erhålla ett utmärkt försvar, och äfven för 
att besvara denna fråga, måste vi göra en jemförelse. Man säger 
allmänt att, om vi skulle få en god armé, skulle detta blifva så dyr
bart att det alldeles öfverstege våra tillgångar. Nåväl, vi skola se 
efter huru dermed förhåller sig. Ingen kan väl disputera att icke 
den armé, hvilken vann segrarna vid Nachod och Königgrätz, är en 
armé, med hvilken man kan vara fullt tillfredsställd, och att vi såle
des borde vara nöjda, om vi erhölle eu sådan armé som den Nord
tyska. Hvad kostar då denna armé. Jag har varit i tillfälle er
hålla fullkomligt autentika uppgifter härom, och enligt dessa kostar 
denna armé fullt rustad, fullt färdig att rycka i fält, 66,400,000 Tha- 
ler, eller 177,000,000 riksdaler. Arméen utgör, enligt Herr Krigsmini
sterns uträkning, en million soldater, och dividerar man nu kostnaden 
med 10, så kommer man till det resultat, att en armé af 100,000 man 
efter Preussiska systemet, fullt beväpnad och fullt rustad, kan erhål
las för en kostnad af 17,700,000 R:dr. Yår krigsbudget är, såsom jag 
nyss nämnde, 16,000,000 R:dr, och således skulle man med ett tillägg 
i krigsbudgeten af 1,700,000 R:dr kunna erhålla en armé af 100,000 
man; och ville vi icke öka budgeten, skulle vi för den nuvarande 
hafva en armé af 90,000 man, och denna fullt beväpnad och försedd 
med befäl. I sådant fäll måste vi dock underkasta oss de uppoffrin
gar, som äro förenade med det Preussiska systemet, — som bekant 
äro af Preussiska arméen alltid 300,000 man förlagda i garnison och 
återstoden tjenstgör dels såsom landtvärn dels såsom reserv — och 
vi finge således införa en garnisonstjenstgöring i tre år. Härpå torde 
dock ingen vilja ingå och jag önskar det ej heller; jag har framställt 
detta exempel endast såsom ett bevis på möjligheten att inom grän
serna af den summa vårt försvarsverk nu kostar erhålla eu armé af 
bästa beskaffenhet. Om vi åter ville använda det Preussiska syste
met endast i vissa delar, och läto den armé, som skulle erhållas efter 
detta system, icke exercera längre än vår nuvarande indelta armé, så 
skulle resultatet blifva följande: Från 360 exercisdagar för 30,000 
man dragas 320 exercisdagar ä 50 öre per man i portionskostnad, 
livilket efter 15,000 R:dr per dag gör 4,800,000 R:dr. Den förra 
summan 17,700,000 R:dr skulle således minskas med 4,800,000, och vi 
skulle sålunda för eu summa, som med 3,000,000 Rall' understiger den 
nuvarande budgeten, få eu armé, som vore lika mycket exercerad som 
vår indelta armé, och som dessutom vore, hvad vår armé icke är, 
fullt beväpnad och försedd med befäl. Jag har framställt detta, icke 
för att yrka vare sig på den ena organisationen eller den andra, utan 
blott för att med siffror ådagalägga att, om vi minskade vår budget
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med 3,000,000 K,:dr, skulle vi kunna erhålla en armé, lika väl exer
cerad, men bättre beväpnad och med mera befäl än den vi hafva, och 
att vi skulle kunna erhålla den bästa armé, om vi ökade kostnaderna 
med 1,700,000 R:dr. För min de! hyllar jag, som sagdt, hvarken det 
ena eller andra alternativet, utan skulle vilja organisera arméen på 
ett annat sätt, men då här nu icke är fråga om något bestämdt för
slag, vill jag ej derom yttra mig.

Mot den här föreslagna skrifvelsen har jag icke någon annan an
märkning att framställa, än att der icke finnes uttryckt att i den nya 
arméorganisationen bör finnas stam. Detta anser dock jag ound
gängligen nödvändigt, men som jag ej är beredd att formulera något 
bestämdt yrkande, får jag anhålla till de Herrar, hvilka dela mina 
åsigter, att de måtte föreslå en skrifvelse af för öfrigt lika innehåll 
med den af Utskottet förordade, men med tillägg, att i den organisa
tion af landtförsvaret, som Kongl. Maj:t skulle framlägga, måtte fin
nas stam, och vill jag då till en sådan skrifvelse gifva min röst.

Herr Montgomery-Cederhjelm: Utan att kunna följa clen
föregående talaren i alla de sifferuppgifter han meddelade, torde jag 
endast, med anledning af hans påstående att en af hufvudorsakerna 
till vårt närvarande ekonomiska betryck skulle ligga i de stora kost
naderna för försvarsväsendet, få erinra om en sats, hvars rigtighet 
äfven han måste erkänna, den nemligen, att utgifterna för försvaret 
alltid drabbar hårdare en liten stat än en stor, och att således, äfven 
om vår arméstyrka vore proportionsvis lika med Frankrikes, kostna
den blir kännbarare för oss. Detta är en så allmängiltig grundsats, 
att den icke behöfver vidare omordas; den gäller äfven hvad vidkom
mer den jemförelse han anställt mellan vårt försvars väs ende och det 
Preussiska. Deremot torde jag få fästa uppmärksamheten derå, att 
Herr Krigsministern i sitt anförande till Statsråds-protokollet fram
lagt åtskilliga siffror angående förhållandet mellan vårt land och an
dra stater, hvilka så väl med afseende å folkmängden som den styrka 
de behöfva använda till sitt försvar äro med oss närmast jemförliga, 
såsom Danmark och Belgien, och att det af' dessa siffror, hvilka jag 
nu ej behöfver upprepa (de återfinnas å sista sidan af nämnda anfö
rande), visar sig, att, om den nya organisationsplanen genomfördes, 
vårt försvar ändock skulle blifva billigare än hvad dessa stater ut
gifva för en armé, som är mindre än den vi skulle erhålla. Dessa 
siffror torde måhända förtjena något afseende, och det är kanske rät
tare att jemföra oss med dessa länder än med Preussen.

Hvad indelningsverket angår, är jag öfvertygad att detta så väl 
i ekonomiskt som i militäriskt hänseende eger de största förtjenst^!-, 
och fastän jag i det sistnämnda afseendet icke vågar tillmäta mig 
någon egentlig sakkännedom, har jag likväl stöd för denna min åsigt, 
och ett ganska starkt stöd, nemligen historiens vittnesbörd. Finska 
arméen var, likasom den Svenska, grundad på indelningsverket; det 
Finska indelningsverket var alldeles lika det Svenska, och hvad en 
sådan armé kunde utföra, det visade 1808—1809 års krig, livliket är 
bland de ärofullaste historien omnämner. Jag hyser den största akt
ning för det ädla Finska folket, men jag kan dock icke tro, att den
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Svenska nationen är i krigiska dygder, i mod, i förmåga att bära 
försakelser underlägsen den Finska, och hvad den Finska indelta ar
méen kunde uträtta 1808, bör man väl äfven kunna tilltro den Sven
ska. Men, fastän jag hyser denna tanke om indelningsverket, har 
jag dock inga betänkligheter mot den här föreslagna skrifvelsen. Det 
är nemligen otvifvelaktigt att genom Representationen går eu önskan, 
att få se ett förslag om aflösning af indelningsverket; jag vill icke 
granska motiverna för en sådan önskan, men den finnes, och man 
tror att en arméorganisation, byggd på en annan grund, skulle blifva 
billigare. Enligt min öfvertygelse skulle emellertid en närmare Ut
redning endast visa, att hvarje förslag, bygdt på allmän värnepligt 
— så vida nemligen värnepligten blefve sådan att man erhölle ett 
verkligt försvar — skulle blifva vida dyrare än vår nuvarande armé
organisation. Jag hyser derföre icke någon farhåga för en sådan 
utredning, och jag yrkar således bifall till den föreslagna skrifvelsen, 
dock med den ändring i redaktionen att den erhölle följande lydelse:

att Riksdagen ville hos Kongl. Maj:t i underdånighet anhålla om 
utarbetande af ett förslag till så väl indelningsverkets aflösning som 
organisation af landtförsvaret, byggd på grundsatserna af af stamtrupp 
och allmän värnpligt.

Herr Storckenfelt: Jag ber att få uttala mig på en gång rö
rande frågorna om beväringens och arméens organisation; att denna 
framställning blifver mindre systematisk och med stora hopp, derför 
finner jag undskyllan, dels deraf att den på detta sätt blifver kortare, 
dels deri att Utskottets egen uppställning ej af mig rätt väl kunnat 
fattas såsom systematisk. Jag åsyftar ej någon detaljgranskning af 
Betänkandet, ej några förslag, det är allenast en opinion jag utta
lar, mera allmän än denna Kammare tror. En röst har höjt sig för 
proposition derå att de 60 dagarne för beväringsexercis skulle blifva 
minimum utan någon maximibestämmelse. Visserligen blef detta en 
ropandes röst i öknen — men det var vackert ändå att höra, och 
mycket raskt dessutom — var det statsmannalikt desslikes, så vardt 
allt godt.

En annan patriot har förkastat de 60 dagarne derföre att de voro 
alldeles otillräckliga att göra oss till Preussare eller något ditåt —• 
också detta var mycket rätt, väckte också anklang från mången plats 
härinne. Dessa talare anse alldeles otillräckligt att under B å 4 år 
fyrdubbla det onus landet hittills vidkänts i fråga om tiden för be
väringens exercis — samt att fördubbla tiden för dess qvarstående i 
tjenst — de äro väl också att anse såsom patrioter af första klassen. 
Komma så de som sagt: varen nöjda med dessa 60 dagar! ty det är 
det högsta möjliga som af nationen kan åstadkommas — hvad der
utöfver fordras är orimligt och omöjligt; låtom oss taga allt hvad 
som finnes men icke mer — detta är då en smula praktiskt, om ock 
icke fullt så patriotiskt.

Här står nu en stackars prosaisk landtman, en af dem som skall 
vara soldat, en, hvars alla afkomlingar af manliga könet och alla 
tjenare skola vara soldater och som dessutom skall uppställa solda
ter för byn; på mig skola säkert alla dessa högstämda patrioter ned-
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blicka med ömkan, då jag erkänner mig till den grad opatriotisk, att 
jag icke ens vill uttaga allt hvad som linnes, ännu mindre något der
utöfver, att jag till och med heldre vill se landet utan en enda yrkes
soldat, men välmående, folkrikt och hvarenda man beväpnad för att 
dräpa den fiende, som beträder vår jord, än att se det utarmadt åt 
en öfvertalig stående armé, hvilken dertill, sedan den väl kommit till 
stånd, lätteligen kan af allierade magter blifva, för deras strider, an
vänd långt utom våra gränser. _ s

I tvänne år har jag sett stämningen oafbrutet lika lifvad och 
högstämd i denna fråga. “Hvarje man ur kuse*, heter det alltjemt, 
och jag fruktar sannerligen att det går dertill, ty bringa vi denna 
lagstiftning till stånd, så lära nog många hus i landet komma att stå 
tomma — den blifver ett ofelbart befrämjande af emigrationen — och 
hvarföre ej öfvergifva ett land,-der hvarje man, de tio bästa aren af 
sin lefnad, är bunden vid skyldigheten att som soldat strida hvarhelst 
i verlden der det kan falla dessa stridslystne magtegande in att låta 
honom do? ett land, hvarest hälften af allt det, som till statsinkom
ster kan sammanskrapas, användes till det mest improduktiva af alla 
kända improduktiva ändamål, nemligen arméen till lands och vatten, 
— då det finnes land, hvarest dessa olyckor icke äro för handen?

Sedan min förhoppning att denna heroiska stämning skulle hinna 
afsvalna, innan organisationsförslaget blef framlagdt, nu slagit fel, så 
förtröstar jag uppå att ett eller annat år skall härefter förflyta, innan 
det återkommer, på det att dessa våra mönster må hinna blifva upp
ätna af sina arméer och uppgöra sina statsbankrutter, hvaraf en all
män afväpning torde få förväntas — ty soldater utan sold hörer till 
det ovanliga — då Sverige väl icke torde komma att ensamt sta i
harnesk. . o

Jag väntar mig ock att vi då se efter om vi, med vara hotelser, 
ej hunnit åstadkomma att folk i landet icke finnes qvar att göra nå
gon armé utaf, ej någon beväring att exercera.

Såsom tillämpning af förestående betraktelser vill. jag. hafva till- 
käunagifvit, att jag skall tillbakavisa hvarje arméorganisationsförslag, 
som grundar sig på högre kostnader än de närvarande, samt hvarje 
sådant som ej betydligt understiger dem, med Indika vi blifvit så ut
armade som vi äro.

Herr Björnstjerna: Den talare, som öppnade öfverläggningen
rörande denna fråga, har med den hastighet rört sig med en mängd 
siffror, att det varit svårt att följa honom; att kontrollera hans upp
gifter har naturligtvis varit omöjligt. Jag tror således icke det är 
skäl att uppehålla sig, hvarken vid de kalkyler, han framlagt för att 
visa, att den beräkning, som blifvit gjord öfver kostnaderna för den 
indelta arméen, skulle vara för låg, eller vid den beräkning, han gjort 
öfver Frankrikes förmåga att bära vissa bördor. Mera angeläget äi 
att tillse, huruvida vårt land är, som han påstått, så oskäligt tryckt 
af bördor för ,vårt krigsväsende. Den jemförelse, han framställt mel
lan Frankrikes rikedom och dess krigsbördor på ena sidan samt vara 
tillgångar och våra utgifter för försvarsverket å den andra, slå^ vis
serligen illa ut för vårt land; men han har dervid icke tagit i be
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traktande hvad en sednare talare framhöll, och som varit framhållet 
manga gånger, eller att ett mindre land, för att hålla sin armé, nöd
vändigt maste drabbas af större utgifter i förhållande till sin folk-

°Ch Sma rTrT ä“ ett stölTe land. Men förhållandet torde 
gestalta sig annorlunda, da man jemför kostnaden för arméen med 
statsbudgeten i sin helhet, och tager man denna utgångspunkt, torde 
man finna, att var armé icke är så dyr i jemförelse med den Franska 
Han har derefter öfvergått till kostnaden för Preussiska arméen, och 
beiaknat hvad en armé, organiserad som nämnda armé, skulle kosta 
vart land, samt deraf dragit den slutsats, att vi skulle kunna upp
satta eu armé pa dessa grunder. Denna slutsats är fullkomligt rig-

w-11! V1j)?.®luta oss f<'"- en dylik organisation af vår armé 
maste vi betänka följderna deraf. Han har visserligen framhållit att 
• euss.aren ™der vissa år af sm värnepligtstid är skyldig att ligga 
i garnison; men trodde att denna skyldighet möjligen skulle krmnaÄeTtt8 tlU-6n k°rtare tid- Men just pSå denna omsS
cli^het. ellei den langvariga garmsonstjenstgöringen, hvilar, enligt min 
åsigt möjligheten för Preussen att kunna utbilda sin armé att
framställdfSofi18’ tf“ den, visat, sig vara: och den af talaren 

.mstalfcid förmodan, att man härstädes skulle till relativt billigare
pis kunna halla eu armé efter Preussiskt mönster, genom att blott
inskränka dess ofnmgstid t. ex. till tre års rekryttjenstgöring i den
utsträckning, som eger rum vid indelta arméen, låter TcKrena

la? rät TaWur ' mSte sökap hos en armé> som skall ställas i fält talarens uppgift, att man genom tre års rekryttiensteö-
SstHMgU Eu asSdk°Ta händig soldatbildning är fll- 
aeles onktig. Fn sådan öfning komme icke att öfverstiga eller åtminstone icke att betydligt öfverstiga hvad, som i verkligen nu af
Säter åäilaftw
tf]}42iaSrssoldatan mkallas nemligen första året 
under SÄJ efter hvars slut hans rekrytbildning fortsattes 
här 62 dagar S^^der 20 dagars regementsmöte, Vi hafva således 
nni b2 dagai. höljande aret undergår han åter 42 dagars rekrytmöte

104 da^rS rekrytdaning anser man 
onom duglig att insattas i bataljonen. Han kan naturligtvis dess- 

formnan eu och annan gång inflickas deri; men först efter den öfning
fullbildad soldat’T* * stånd att utföra allt- som afenluiiDildad soldat kan fordras. Nu beror näst härefter möiligheten fördeimå UJttrdäe armé’ ft kUlma anS6'S något tillfredsstäliLSe öfvad, 
deipa, att denna, armé har en ganska lång tjenstetid Skulle den in
skrankas såsom den Preussiska arméens, Skulle det vara omöjligt att 
bibringa den med dess korta öfningstider tillräcklig färdighet och 
fasthet. Da nemligen nu Preussiska arméen under de 7 första fasta 
tjenstearen är underkastad så betydliga öfningar, och dessa öfningar 
af erfarne man anses af behofvet påkallade, kali man vara viss på * 
£ “J® hdlel hos (!-s tl(len för dem skulle kunna i någon väsendt- 

Tf cS’ ?Ch °m1man ock vin kos oss Svenskar inrymma euför mvckef1 Def krigS^rkek fr n. dock icke härpå förtrösta aut
or mycket. Det ai nog sannt, att vissa folkslag finnas, som af na

turen aro mera kngsdugliga än andra, men icke får man på denna



grund tillmäta de förra en sådan öfverlägsenhet mot de sednare. 
Derför synes mig, att, skulle man öfvergå till ett system för vårt 
försvar, grundadt endast på beväring eller utskrifning, man må nu 
kalla det hvad man vill, så måste man gifva dessa trupper en öfning, 
nära öfverensstämmande med den, som Preussiska soldaterna erhålla, 
så vida man verkligen vill hafva den fullbildade armé, man afser. 
Men den värde talaren har förbisett, att, om man vill beträda den 
bana han ifrågasatt, så följa deraf en mängd utgifter, hvilka icke 
finnas upptagna i Preussiska arméens krigsbudget för år 1868, hvil
ken han lagt till grund för sina uppgifter. Dessa utgifter, hvilka 
Preussen så småningom iklädt sig, synas icke af budgeten emedan de 
redan äro betäckta. Dessa utgifter bestå i uppförandet af störa ka
serner för att deri förlägga de trupper, som äro inkallade till öfning.

Det är alla bekant, att grunden till Preussiska arméens nuva
rande organisation lades efter 1813—1814 årens krig. Det Preussiska 
folket både då för sina ögon de stora och betänkliga olyckor, som 
nyss öfvergått landet, och varnadt häraf måste det tillgripa ett verk
samt medel för att vid dylika fall värna sitt land. Det underkastade 
sig då alla möjliga uppoffringar och har sedermera med sällspord 
enighet fortfarande underkastat sig dem. Måhända hade detta icke 
skett, så vida Preussen icke varit styrdt efter grundsatser, hvilka — 
man må i öfrigt bedöma dem huru man vill — dock visat sig egnade 
att alltmera befästa Preussens magt och inflytande, ej blott inom 
Tyskland, utan inom Europa. Visserligen har efter nyssnämnda tid 
någon utvidgning af systemet blifvit gjord; men den var af omstän
digheterna förestafvad. Den klandrades på många ställen; men man 
har sedan funnit, huru klokt det var att bringa den till stånd.

Den stora kostnad, som, efter hvad jag nyss nämnde, skulle er
fordras för byggande af kaserner, kunde visserligen icke komma i 
fråga att på en gång utgå; men äfven fördelad på flera år blefve den 
högst kännbar. Men det finnes en ännu större kostnad och tunga, 
som denna organisation medför, och det är den ökade arbetskraft, som 
härigenom dragés från näringarne. En armé hos oss, bildad efter 
Preussiskt mönster, skulle uppgå till 119,000 man, hvaraf 71,000 man 
fälttrupper, 25,000 man ersättningstrupper, och 23,000 man besättnin
gar. ofningarne för denna armé skulle borttaga icke mindre än 12 
millioner dagsverken om året. Jemför man detta med hvad, som nu 
är förhållandet med den närvarande organisationen, skall man finna, 
att vi i detta fall nu uppoffra ganska ringa. Men hvarför kunna vi 
uppoffra detta ringa? Jo, derigenom att vi ega en stamtrupp, som 
åtager sig den tyngsta bördan af försvaret, och denna stamtrupp det 
är den indelta arméen, som mången anser vara en så svår börda för 
landet att underhålla, utan att betänka att just derigenom att den 
är skyldig att öfva sig längre tid, att noggrannare inhemta, hvad som 
genom öfning kan inhemtas, bär den en tunga, som eljest skulle delas 
af flera. Sedermera inträder beväringen i arméens leder. Den öf- 
ningstid af 30 dagar, som man åt den anslagit, är visserligen långt 
ifrån tillräcklig, men dess värde skulle i hög grad ökas, om det 
kunde komma derhän, att beväringsynglingen icke inträdde i sin be- 
väringspligt förrän ett år sednare, ty det är något märkvärdigt att
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sa den skilnad i utveckling både i intellektuel och kroppsligt hän
seende, som inträdt, då de blifvit ett år äldre. Vill man öfvergå på 
ett system, sådant som Preussens, vill man ikläda sig dermed följande 
besvär och uppoffringar, så anser jag detta vara ett ganska godt sy
stem. Men vill man påyrka antagandet af detta system och derefter 
börja att jemka med öfnings- och tjenstetid, då faller allt sönder och 
blir icke af något värde. Jag har härmed trött mig någorlunda hafva 
visat, att det är skäl att vara noga betänkt, innan man öfvergifver 
den grund, på hvilken vårt nuvarande försvar hvilar. Man har ön
skat en ny utredning, och den förste talaren har velat att i den af honom 
föreslagna underdåniga skrifvelsen skulle intagas, att arméen äfven 
skulle utgöras af stam. Detta torde vara öfverflödigt att tillägga, ty 
det var vid 1867 års riksdag tydligt uttryckt i den af Särskilda Ut
skottet föreslagna underdåniga skrifvelsen, att Svenska arméen bör 
bestå af stam, innefattande befäl och trupp, samt af beväring, och 
detta blef äfven Riksdagens beslut. Då man gjort så vidlyftiga och 
noggranna undersökningar och beräkningar, som Chefen för Landt- 
försvars-departementet verkställt för utarbetandet af sitt organisations- 
förslag, är det i sanning nedslående att åter börja samma arbete. 
Chefen för Landtförsvars-departementet har i hufvudsakliga delar 
grundat sitt organisationsförslag på de åsigter, som sednast Landt- 
försvarskomitén och det Särskilda Utskottet för frågor rörande för
svarsverkets ordnande vid 1867 års riksdag uttalat. På dessa grun
der har han framlagt ett organisationsförslag, hvilket, om det än 
af Riksdagen ej blir antaget, dock alltid måste qvarstå som ett upp
lysande och värdefullt arbete. Kan man komma till en bättre armé- 
organisation^ än den närvarande, vore särdeles lyckligt; men jag be- 
tviflar att man närmar sig detta mål genom att ständigt begära nya 
undersökningar. Vill man noga pröfva det, som redan blifvit under
sökt, vill man noga öfverväga hvad dervid kan vara skäl att ändra, 
torde deraf i alla fall qvarstå så värdefulla sanningar, att man derpå 
med all trygghet kan bygga landets försvar.

Grefve Hamilfon, Henning: Den förste talaren meddelade oss 
åtskilliga sifferuppgifter, hvilkas riktighet han ville bekräfta dermed, 
att han hade dem bredvid sig på stolen. Han hade icke behöft an
föra detta som en säkerhet för siffrornas riktighet, då jag tager för 
afgjordt, att han icke anfört dem, om lian icke hade officiela uppgif
ter att stödja sig på. Jag vill icke heller ingå i granskning af dessa 
siffror; men jag måste upprepa offentligt hvad jag. förut enskildt sagt 
talaren, eller att dessa siffror, enligt min tanke, icke bevisa någon
ting. Den värde talaren har först framdragit Frankrike och byggt 
sin jemförelse mellan detta land och Sverige på värdet af hvardera 
landets fasta egendom, dock under erkännande, att, hvad Frankrike 
beträffar, det varit något svårt att erhålla detta värde, och att det 
val kunde hända, att något misstag dervid lag insmugit sig. Men lika 
godt —• jag antager, att äfven denna siffra är riktig och vill blott 
erinra, att den värde talaren sjelf fästat uppmärksamhet på att i denna 
jemförelse ligga betydliga ofullständigheter, ty han började med att 
tala om nationalförmögenheten, och gjorde likväl sin jemförelse en-
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däst efter fasta egendomsvärdet, hvilket väl ingalunda kan vara rik
tigt, då klart är, att, om man jemför Sverige med 2 sådana länder 
som Frankrike och Preussen, tiar den rörliga förmögenheten ett stort 
inflytande på deras relativa förmåga att bära en börda. Så länge 
icke en jemförelse, hvari äfven denna omständighet är observerad, 
blir upprättad, kan man ej komma till någon bevisning i det syfte, 
talaren önskar. Men utom denna omständighet måste man äfven taga 
i betraktande, att Frankrike icke kommit till sitt nuvarande försvar 
utan betydligt större uppoffringar än de af talaren anförda, eller att 
detta trycker landet med eu vida större börda än som synes af 
armébudgeten; men som derför icke griper mindre djupt i folkets 
fickor. Vi måste nemligen ihågkomma, att Frankrike har en stats
skuld af 9 milliarder, som visserligen till en del uppkommit genom 
krig, men hvaraf dock en stor del är nedlagd i kaserner och andra 
materiel behof för försvaret. Exemplet från Frankrike synes mig 
sålunda så ofullständigt genomfördt, att derpå ingen bevisning kan 
grundas. Hvad förhållandena i Preussen angår, har redan af en ta
lare anförts åtskilliga omständigheter, Indika böra tagas i betraktan
de; men jag tror, att man kan ännu mera betona förhållandet med 
dessa improduktivt använda dagsverken, hvilka af den sednare tala
ren uppgåfvos, om jag hörde rätt, till 12 millioner. De gå dock till 
vida mer, och det är lätt beräknadt. Den Preussiska arméen har 
nemligen 300,000 man i ständig tjenstgöring och derjemte öfvas i all
mänhet taget 150,000 man i 45 dagar årligen. Detta är minimum, ty 
vissa år sammandragas ännu betydligare stridskrafter, så att antalet 
af de dagsverken, som inom Preussiska arméen förspillas, understun
dom uppgår till 120 millioner och minst till 96 millioner per år. Nu 
är. det icke blott värdet af dessa 96 millioner dagsverken, som bör 
tilläggas kostnaden för annéen, som utgör 177 millioner R:dr, utan 
man måste äfven ihågkomma den ofantliga nationalförlust, som upp
står derigenom, att dennes arbetskraft hvital’, och att den använd på 
annat sätt oupphörligt skulle alstra ny förmögenhet, under det att 
deremot de personer, som nu tillbringa sin tid improduktivt, icke blott 
göra detta, utan äfven måste af Staten födas. Då man tänker sig det 
Preussiska systemet infördt hos oss, måste man äfven taga i betrak
tande en annan omständighet, nemligen att landets möd ernäring, jord
bruket, endast kan under en kort del af året ombesörjas, och det just 
under en tid, då trupperna skulle öfvas, så att ett sådant system, till- 
lämpadt på Sverige, skulle för oss blifva ännu mera betungande än 
för Preussen. Dessutom är jag öfvertygad, att det Svenska folket 
har föga lust att blifva ett garnisoneradt och exercerande folk, utan 
vill så mycket som möjligt blifva ett arbetande folk, och att således 
det mål, man bör ställa för sig, är att åt stammen gifva så fullstän
dig öfning, att åt de stora massorna, som vid behof skola fylla dess 
leder, ett minimum af öfning må vara tillräckligt. Detta är, enligt 
min åsigt, det problem, som måste lösas. För att icke nu uppehålla 
Kammaren längre med detaljer i afseende å siffror, hvilka man kan 
använda på så många sätt, vill jag öfvergå till sjelfva den förelig
gande frågan. Utskottet har i denna punkt tillstyrkt, “att Riksdagen 
ville hos Kongl. Maj:t i underdånighet anhålla om utarbetande och
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framställande af ett förslag till så väl indelningsverkets aflösning so m 
organisation af landtförsvaret, byggd på grundsatserna af allmän 
värnepligt och rättvis fördelning af de bördor, som landets försvar 
kräfver“. Mot detta förslag har jag tagit mig friheten att i min re
servation framställa ett annat af den lydelse, “att Riksdagen måtte, 
med afslag å Utskottets Utlåtande i 37:de punkten, förklara Friherre 
Stael v. Holsteins samt Herrar Sven Nilssons, C. A. Larssons och 
Bjerkanders motioner för närvarande icke till någon åtgärd föranle
da". Skälet, hvarför jag icke kunnat biträda Utskottets förslag om 
en underdånig anhållan hos Kongl. Maj:t om framläggandet af ett 
förslag, grundadt på allmän värnepligt, är den mening, som jag nyss 
uttalat, eller att ett sådant system vore på vårt land otillämpligt, och 
synes det mig dessutom mindre passande, att, då Riksdagen för knappt 
2 år sedan hos Kongl. Maj:t anhållit om framläggandet af ett orga- 
nisationsförslag på andra grunder och ett på dessa begärda grander 
af Chefen för Landtförsvars-departementet utarbetadt förslag föreligger, 
utan att det kunnat af Riksdagen pröfvas, nu besvära Kongl. Maj it 
med anhållan om ett förslag, hyllande på en grund, som Riksdagen 
så nyligen funnit icke vara tillfredsställande. Ett förslag hyllande 
blott på beväring anser jag vara olämpligt, och Grefve Posses för
slag vill jag icke biträda derför, att samma sak redan förut är begärd.

I mitt förslag till proposition har jag icke alls vidrört frågan om 
indelningsverkets aflösning, då jag anser denna fråga icke direkt på
kallas af motionerna, ehuru den blifvit i förbigående vidrörd, dag 
skulle derför gerna se ett bifall till min proposition; men måste i af
seende på indelningsverket säga, att man må derom tro, hvad man 
vill, man må till detsamma hafva största förtroende, ja, jag kan nä
stan säga största kärlek, så är å andra sidan obestridligt, att en agi
tation mot detsamma inträdt, som man icke kan nedtysta på annat 
sätt, än att man gör klart hvad som genom en aflösning kunde vin
nas, eller med andra ord hvad indelningsverket verkligen är värdt. 
Om man deråt kunde gifva en lämplig form, skulle jag således icke 
tveka att lemna mitt bifall till en underdånig skrifvelse, som, utan att 
inverka på Kongl. Maj:ts organisationsplaner, innehölle anhållan om 
eu framställning, som kunde för Riksdagen utreda indelningsverkets 
verkliga värde.

Herr Hazelius: Den förste talaren yttrade, att man i första
rummet borde undersöka, huruvida man hade lätt att försvara Sve
rige. Men detta är icke den första frågan, utan den första frågan är 
den, om vi vilja vara sjelfständiga. Det kostar mera att vara sjelf
ständig än att icke vara det, och vill man ej vara sjelfständig, så 
blifva utgifterna för försvarsverket visserligen vida mindre. Flera ta
lare hafva i dag här upprepat den gamla satsen, att en liten nation 
måste för sitt försvar göra större uppoffringar i förhållande till folk
mängd och krafter än en stor och rik. Första gången jag under denna 
riksdag hade äran bemöta den förste värde talaren, gjorde jag ho
nom uppmärksam på denna omständighet, genom ett bevis till honom 
sjelf, ett argumentum ad philosophise doctorem. Jag frågade honom 
då, om han ej ansåge, att, i förhållande till hvad hvar och en egde,
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det kostade hans torpare mera att kläda sig än det kostade dennes 
husbonde. Detta är så klart som 2x2 = 4; det är ett axiom.

Rörande statistiska siffror är det en gammal grundsats, att de 
äro mycket farliga och fordra sträng granskning', ty i statistiken är 
den ena enheten ej alltid lika stor med den andra. Jag vill blott 
göra anmärkning vid några af talaren framställda siffror och derifrån 
dragna resultater. Han yttrade att Frankrikes fastighetsvärde eller 
dess nationalförmögenhet belöper sig till 83,000 millioner och Sveri
ges till 2,087 millioner; men då Frankrikes folkmängd blott är 10 
gånger större än vår, så visar sig häraf, att nationalförmögenheten i 
nämnda land är jemförelsevis 4 gånger större än hos oss, hvilket 
måste alstra vida större lätthet för nämnda land att bära sina bör
dor. Vi måste äfven bära dem, som blifvit oss pålagda och härom 
får ej uppstå tvifvel. Den andre talaren uppdrog en hemsk skildring 
af vårt fäderneslands ställning, huru det dignade under bördor af alla 
slag. Men jag frågar Eder, rnine Herrar, äro vi då så verkligen utan 
tillgångar, när vi hafva råd att förtära 12 millioner kannor brän
vin, röka upp 70 millioner cigarrer, och jag minnes ej hur många 
millioner skålpund tobak och snus. En nation, som bär nog tillgån
gar för att tillåta sig dessa öfverflödsartiklar, har ej rätt att klaga, 
då det är fråga om utgifter för sin sjelfständighet. Då det är fråga 
om att bygga en jernväg eller gifva en middag, då kan man fråga, 
har jag råd härtill; men det går ej an, då fråga är om att värna vår 
sjelfständighet. Jag vill antaga som riktig den jemförelse, som ta
laren gjorde mellan en armé efter Nordtyskt mönster och vår nuva
rande armé i anseende å kostnaden, ehuru jag på grund af andra 
uppgifter beräknat kostnaden för den förra något större. Men anta
gom att Nordtyska krigsbudgeten uppgår till 177 millioner R:dr. För 
denna summa hålles der en armé af 300,000 man på fredsfot och en 
million på krigsfot. Sveriges armé, som på fredsfot är npdel deraf 
eller 30,000 man, och på krigsfot också T'n:del af den nordtyska, eller 
100,000 man skulle efter samma förhållande kosta 17,100,000 R:dr. 
Svenska landtförsvarets nuvarande kostnad är i runda summor:

Indelta trupperna mellan mötestiderna .... 3,250,000 „
Indelta boställen.................................................. 1,500,000 „
Detta utgör............................................................  15,550,000 „

Med tillägg af de 2.J millioner, som krigsministerns nya förslag äskar, 
skulle uppkomma 18 millioner, eller ungefärligen samma summa som 
vår krigsfot å 100,000 man skulle kosta om det Nordtyska syste
met hos oss infördes. Men om kostnaden för arméens underhåll således 
blefve densamma, så återstår den stora frågan, om Svenska tolket vill un
derkasta sig alla med detta system förenade uppoffringar i använda öf- 
ningsdagar. Jag vill ej trötta med angifvandet af grunderna till mina be
räkningar, men Kammaren behagade fästa samma tro till de siffror jag 
nu vill framlägga, som till dem af andra talare framställda. Årliga 
öfningsdagarnes antal inom Nordtyska arméen gå i medeltal till 117 
millioner. Då den Nordtyska folkmängden, 30 millioner, är 71 gån
ger större än våra 4 millioner, så skulle således öfningsdagarnes an-

Ordinarie budgeten 
Extra statsregleringen

9.500.000 R:dr
1.300.000 „
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tal, i fall detta system här tillämpades, uppgå till omkring 15 A mil
lioner. De uppgå nu till 3,800,000 dagar. De skulle således ökas 41 
gånger så många som nu, hvilken ökning naturligtvis skulle, drabba 
beväringens öfning, enär hela systemet är ett beväringssystem. Är 
det troligt, att vi skulle underkasta oss så betydligt ökade öfnings- 
åligganden? Skulle vi väl vilja skicka in våra två eller tre bevä- 
ringsklasser, jag säger icke till 3 års, såsom i Nordtyska förbundet, 
utan endast till 6 månaders garnisonstjenstgöring? Är det troligt, 
är det antagligt, att vi skulle underkasta oss det, då det var med så 
mycken svårighet förenadt att få beväringens öfningar utsträckta från 
15 till 30 dagar, och med det motstånd, det säkerligen kommer att, 
möta att få öka dem till blott 60 dagar efter den nu oss föreliggande 
beväringslag? Det torde derföre vara mer än svårt att få det Preus
siska systemet hos oss antaget; men kan det ske, så får jag för min 
del förklara, att jag i grundsats icke har något deremot. Jag har 
allt från mina yngre år — jag är den Svenska militär, som skrifvit 
mest till indelningsverkets förmån, och äfven såsom lärare har jag 
yttrat mig i denna riktning — älskat denna inrättning; jag har äl
skat henne såsom eu vän, men icke som en älskarinna, ty jag inser 
hennes fel och brister både i ekonomiskt, militäriskt och politiskt hän
seende. I ekonomiskt hänseende derigenom, att indelningsverket ut
gör en ojemn börda och att den indelta soldaten kostar utan att an
vändas, hvilken kostnad icke synes i budgeten. Ur militärisk syn
punkt har indelningsverket det emot sig, att soldatens tjenstetid är 
för lång, att han ej får tillräcklig öfning, och att Staten knappt kan 
säga, att den rår om vår indelta trupp, utan att det är rust-och rote- 
hållarne, som kunna sägas göra det, hvarför Konungen ej har fria 
händer uti dess användande, utan måste alltid taga rust- och rothål- 
larne i betraktande, så snart truppen skall användas. Från politisk 
sida sedt, har indelningsverket den olägenhet, att en stående trupp 
underhåller det begrepp hos nationen, att denna trupp är den egent
liga krigsstyrkan, och att man har svårt att göra klart för sig, att den 
indelta truppen endast är en stamtrupp. Jag upprepar allt detta, för 
att visa, att jag ser saken med oväld och inser bristerna lika väl, 
som den förste talaren; men man måste här som vid allt jemföra för
delar och brister, och gör man det, så tror jag man skall finna, att 
fördelarne af indelningsverket äro öfvervägande, att det är en inrätt
ning, som har sin rot i bygderna cell rot i sederna, och att den in
delta soldaten är, som vår store historieskrifvare uttrycker sig, ett
praktexemplar af den Svenska bonden. Man säger, att den indelta 
arméen icke är lämplig för offensiva företag, för anfallskrig. Jag kan 
d neka härtill, och landtförsvarskomitéen har också yttrat, att, om 
Sverige vore en offensiv stat och fråga vore att göra Svenska arméen 
till ett redskap för att ega en afgörande röst i Europas råd och in
gripa i alla dess stora frågor, så skulle helt andra krafter, af vida 
större mått och helt andra organisationer, då vara af nöden. Jag 
kan således icke neka, att indelningsverket är såsom regel byggd på 
försvarskrig; och ett anfallskrig utgör för oss ett undantag. Obe
stridligt är att den indelta soldaten, fästad vid sin härd som lian är
och något mindre rörlig, med en viss motvilja i allmänhet lemnar
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hemmet; men att det finnes ganska vackra och lysande bevis på mot
satsen, det tager jag mig friheten styrka med en liten berättelse från 
1848 års tillämnade krig. Den till Danmark då afsedda hjelpen var 
icke populär inom vårt land, och måhända minst i Skåne. Der fanns 
då på Södra Skånska Infanteriregementet en soldat mellan 50 och 60 
år gammal, som var särdeles missnöjd öfver, att hans kompanichef 
icke tagit med honom på listan öfver dem, som skulle gå till Dan
mark. Han klagade visserligen ej öppet häröfver; men kompaniche
fen, som såg hans surmulna ansigte, bad regementschefen säga den 
gamle några tröstande ord. Regementschefen upplyste honom då, att 
han måste stadna hemma derför, att han var äldre, och att han ej 
skulle tro att det var de bästa, som skulle gå ut, och de sämsta som 
skulle stadna qvar, utan att tvärtom det fordrades pålitliga soldater 
hemma. Han svarade härpå ingenting, men såg fortfarande missnöjd 
ut, hvilket gaf regementschefen anledning att fråga honom, är du då så 
angelägen att hjelpa Danskarne? Svaret blef: “Jag ger fan i Dan- 
skarne; men jag vill följa med kamraterna". Knektandan kan yttra 
sig i vida mera poetiska och hänförande ordalag; men svårligen kan 
den tillkännagifva en mera verklig soldat. Jag tror således visser
ligen, att den indelta soldaten egentligen vore lämplig för ett för
svarskrig, men är öfvertygad, att, om han också stundom med en 
viss obenägenhet skulle gå från hemorten, skall dock icke, då han en 
gång är kommen ut, någon hemlängtan försvaga hans militäriska dug
lighet.

Rörande indelta soldatens kostnad, vill jag här till Herrarnes 
snart öfvergående förskräckelse blott visa, att jag är försedd med ut
förliga tabeller, som i alla möjliga riktningar kunna lemna upplysnin
gar i dessa frågor. Jag har här jemförelseuppgifter mellan 17 olika 
stater, som visa procentförhållandena emellan folkmängden, statsin
komster, statsutgifter, arméens styrka, hvarje innevånares skatt till 
så. väl de allmänna utgifterna som till försvarsverket, hvarje soldats 
kostnad m. m., och det är således icke af brist på materialier, som 
jag underlåter att bemöta den förste talaren på sifferfältet. Jag vill 
blott i ett afseende göra en liten jemförelse. Enligt en uträkning, 

Generalstabens Statistiska afdelning, betalar Nordtyska för-jord0*1 oj
bundets invånare till landtförsvaret 

Österrike .... 
Frankrike ....
Italien..................
Ryssland ....
Holland..................
Belgien och Danmarl
Norge..................
Schweiz..................
Sverige

R:dr
67. 
37.
03. 
59. 

5: 83. 
5: 30. 
2: 58. 
2: 90. 
3: 75.

Endast innevåname i Norge och Schweiz betala således mindre 
än Sverige till sitt landtförsvar.

Dessa uppgifter öfverensstämma med de utländska tabeller, jag 
här håller i handen, enligt Indika, bland 17 stater, kostar i floriner: 

en engelsk soldat . . . 1,050,
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en holländsk soldat . , . .' 560,
» fransysk „ .... 358,
„ nordtysk „ .... 337,
„ italiensk „ .... 317,
„ dansk „ .... 308,

rysk _ „ .... 230,
„ österrikisk „ .... 226,
» norsk „ .... 160,
„ svensk „ .... 154.

En svensk således den minste af alla 17, och j:del afen engelsk, 
samt mindre än ^ af de fleste. Chefen för Landtförsvars-departementet 
har i sitt förslag- beräknat en indelt soldats underhåll mellan mötes
tiderna till 121 R:dr.

Man säger, att de indelta trupperna äro för dyra; men då kost
naden för hvar man belöper sig endast till 121 R:dr, kan väl detta 
icke kallas dyrt. Jag medger att man betalar detta endast derför, 
att soldaten skall vara beredd att när soin helst träda under fanor
na ; men att. hafva en stamtrupp för detta pris kan icke klagas öfver.

Hvad . sjelfva . frågan angår, så får jag säga, att i grundsats har 
jag ingenting att invända mot den föreslagna skrifvelsen, då jag an
ser det vore särdeles väl, om man från Regeringen erhölle en utred- 
ning, som visade hvad en armé, grundad på allmän värnepligt, skulle 
kosta, hvilken uppgift likväl äfven finnes i landtförsvarskomitéens be
tänkande, som meddeladesjjsista ståndsriksdagen. Men, mine Herrar, 
i närvarande ögonblick hvila!- ett förslag, mer och mindre kändt, mer 
och mindre af Riksdagen gilladt, men om hvilket Konungen yttrat, 
att han gillar dess grunder. Detta förslag är ännu icke i sin helhet 
pröfvadt af Riksdagen, och jag hemställer, om vid sådant förhållande 
det skulle vara grannlaga att afgifva en skrifvelse, deruti man begär 
ett förslag, bygdt på helt andra grunder. Jag kan icke tillstyrka 
något sådant, utan instämmer i den mening, hvaruti samtlige leda
möter från denna Kammare inom Utskottet förenat sig, eller att lemna 
de gjorda motionerna utan afseende.

Friherre von Schwerin: Fostrad, som jag är, i den djupaste 
vördnad för indelningsverket och för det stora gagn, som denna in
stitution tillskyndat fäderneslandet, kan jag likväl icke förbise, att 
förändrade tidsförhållanden nödvändiggöra en förändrad anordning af 
vårt försvarsväsende. De politiska vindar, som i närvarande stund 
blåsa öfver Europa, äro tillräckligt hotande, för att mana hvarje stat, 
som vill värna sin sjelfständighet, att i tid söka förskaffa sig det 
starkaste försvar, som är möjligt att åstadkomma; och att vår nu
varande arméorganisation i detta hänseende är långt ifrån tillfreds
ställande, det torde väl icke kunna döljas. Vår fosterländska stolthet 

må stiga högt vid minnet af det sätt, hvarpå vår indelta armé häf- 
dat Sveriges militära ära, både under 1808—1809 årens fälttåg, och 
under tidigare krig. .Men dessa minnen fä ej förblända oss vid be
dömandet af denna institutions lämplighet för den tid, hvari vi nu 
lefva. Indelningsverket må hafva varit än så förträffligt för den tid,
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hvarunder det skapades, så kan det likväl behöfva ändras för att 
motsvara en. annan tids fordringar. Yi böra sålunda icke förbise att 
denna organisation är förknippad med många fel, bland b vilka ett af 
de största torde vara att den indelta arméens befäl, som i allmänhet 
äro till hälften landtbrukare, och till hälften militärer, till följd af 
denna dubbla verksamhet, blifva hvarken det ena eller det andrå, och 
åtminstone icke kunna åt sitt. egentliga yrke egna mera än en del af 
sin tid och sina krafter. Krigsvetenskapen har dock numera vunnit 
den utveckling, att dess studium väl behöfver en odelad uppmärk
samhet, så vida en fulländad utbildning i militäryrket skall kunna 
ernås.

Man har visserligen sagt, att indelningsverket ur statsekonomisk 
synpunkt medför den vinst att soldaterna kunna egna större delen 
af sina krafter åt jordens skötande. Men man bär förgätit den för
lust, som äfvenledes ur statsekonomisk synpunkt uppstår till följd af 
det sätt, hvarpå den indelta arméens boställen för närvarande skötas. 
Större delen af dessa boställen äro nemligen brukade eller utarren
derade med vida mindre vinst både för samhället och för innehaf- 
varne, än som skulle kunna hemtas af dessa boställen, derest de
samma vore enskildt egendom. Det finnes till exempel äfven i de 
bördigaste trakter af riket boställen med 4 ä 500 tunnland öppen jord, 
hvilkas afkastning i medeltal uppgår till föga mera än 10 B,:dr per 
tunnland. Om dessa boställen voro enskild egendom, eller om de ut
arrenderades, på .längre tid, till exempel på 30 år, så skulle de lätte
ligen kunna inbringa ända till 25 R:dr per tunnland.

Man har också sagt att genom den föreslagna nya organisationen 
skulle ett större antal dagsverken ryckas ifrån det produktiva arbe
tet, och att derigenom sålunda skulle uppkomma en indirekt förlust 
för samhället. Detta är visserligen sannt; men äfven militärerne 
kunna ju betraktas som Statens embetsman, och de dagsverken, som 
de i denna egenskap förrätta, böra väl anses ega något värde, på 
grund af. det gagn som det allmänna deraf hemtar.

Möjligen skulle det vara skäl att låta upprätta en kalkyl öfver 
de kostnader, som indelningsverket för närvarande medför för landet, 
deri äfven inbegripet den förlust, som uppstår genom det sätt, hvarpå 
boställena skötas. En sådan uträkning borde lätteligen kunna 
göras, och den skulle blifva till väsendtligt gagn såsom en ledning 
vid bedömandet af organisationsfrågan. Jag får derföre föreslå: att 
Riksdagen måtte hos Kongl. Maj:t anhålla, att Kongl. Maj:t, efter 
verkställd utredning af indelningsverkets närvarande kostnad för lan
det och öfvervägande af en möjlig aflösning af detsamma, ville till 
Riksdagen aflåta nådig Proposition om fullkomlig reorganisation af 
Sveriges försvarsverk, antingen med eller utan bibehållande af in
delta arméen såsom stamtrupp.

Friherre Stael von Holstein: I den motion, som jag i detta 
ämne väckte vid riksdagens början, anhöll jag att det Särskilda Ut
skottet måtte taga under öfvervägande det af Majoren m. m. Stjern - 
svärd vid 1847—1848 års riksdag framlagda organisationsförslae- 
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och deröfver afgifva utlåtande i sammanhang med det, som komme 
att afgifvas i anledning af Kongl. Maj:ts nådiga Proposition om landt- 
försvarets ordnande. Denna anhållan har Utskottet naturligtvis icke 
kunnat uppfylla, eftersom det Kongl. organisationsförslaget icke i 
dess helhet varit föremål för Utskottets pröfning; men då Utskottet 
i denna punkt hemställt att Riksdagen måtte hos Kongl. Maj:t an
hålla om utarbetande af ett förslag till landtförsvarets omorganisa
tion, byggd på just de tvänne grundsatser, som genomgå jemväl Major 
Stjernsvärds förslag, eller allmän värnepligt och rättvis fördelning af 
de bördor, som landets försvar krafvel', hvartill jemväl hörer indel
ningsverkets aflösning, så får jag för min del yrka bifall till denna 
Utskottets hemställan.

Grefve Posse: Jag anser mig böra med några ord svara på de
anmärkningar, som blifvit gjorda mot mitt förra yttrande. Den ta
lare, som uppträdde näst efter mig, förmenade att, om man jemförde 
Frankrikes militärbudget med dess samtliga statsutgifter, skulle man 
finna att förhållandet dem emellan ej ställde sig för oss så ogynn
samt, som jag uppgifva, och han tillrådde mig derföre att göra när
mare undersökningar i detta hänsende. Detta är jag i tillfälle att 
genast upplysa om, ty Almanack de Gotha ligger framför mig och i 
den står att Frankrikes militärbudget utgör 375 millioner och dess hela 
utgiftsbudget 2,128,000,000 francs. Frankrikes utgifter för militärvä
sendet uppgå sålunda endast till omkring en sjettedel af dess samt
liga statsutgifter. Den Svenska utgiftsbudgeten slutar med 42 mil
lioner, hvartill bör läggas 5 millioner för indelningsverk och bostäl
len, hvaraf 16 millioner, eller mera än en tredjedel utgå förförsvars- 
väsendet. Yi hafva sålunda i proportion dubbelt så stor militärbud
get som Frankrike. Detta förhållande är ännu ofördelaktigare än 
hvad jag uppgaf, då jag förra gången hade ordet och anställde jemn- 
förelse med taxeringsvärdena.

Vidare har samme talare anmärkt olämpligheten af att här i lan
det införa det Preussiska militärsystemet. Jag får med anledning 
deraf erinra att jag icke förordat detta systems införande. Jag har 
endast framhållit detsamma såsom ett bevis att en fullständig och 
väl beväpnad armé kan erhållas för samma summa, hvartill vår krigs
budget för närvarande uppgår, ehuru vår armé i denna stund är långt 
ifrån hvad den borde vara.

Hvad beträffar den tillökning i dagsverken, som skulle uppstå 
genom indelningsverkets utbytande mot en mera tidsenlig organisa
tion, så är det naturligt att, om indelningsverket kostar mindre dags
verken, så måste också den indelta arméen vara i förhållande dertill 
mindre uppöfvad. Hvad man må säga om våra indelta karlar, så 
äro de dock ej några trollkarlar, och de kunna icke utan öfning vinna 
nödig utbildning. Hvad beträffar denne ledamots yttrande, att det 
skulle kosta så mycket att bygga kaserner, så är jag i tillfälle att 
här ur Preussiska militärstaten visa att i densamma äro upptagna icke 
mindre än 19,000,000 R:dr till inqvartering, nybyggnader af kaserner, 
reparation ni. m. Det torde sålunda vara klart att denne talarens 
argumentation förfaller.
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Hvad beträffa)- flen värde ledamot från Södermanland, som yttrade 
att min jemförelse emellan Frankrikes och Sveriges förmögenhet var 
i så matto ofullständig, att jag förgätit inberäkna den lösa förmögen
heten, så är jag honom tack skyldig för denna påminnelse. Hvar och 
en, som känner Frankrike, vet nemligen att dess lösa förmögenhet är 
så omätligt stor, att, om man vid den af mig gjorda jemförelsen tager 
hänsyn jemväl till denna del af de begge nationernas materiella rike
dom, så blir Frankrikes öfvervigt ännu mera påfallande. Vidare har 
samme ledamot fästat uppmäiFsamheten på Frankrikes stora national
skuld. Vi böra likväl ihågkomma att denna skuld till större delen 
är inländsk, då deremot vår statsskuld nästan uteslutande är utländsk, 
hvaraf följer att de årliga räntorna å vår statsskuld gå ur landet 
och derigenom oupphörligen minska vårt produktiva cirkulationska
pital. Jag tror sålunda att båda dessa bevisningsgrunder voro sär
deles olyckligt valda, eftersom de äro egnade att ådagalägga just mot
satsen af hvad den värde ledamoten ville bevisa.

Jag anhåller att få förena mig i det af Hem Montgomery-Ceder- 
hjelm väckta förslag.

Friherre Stjelkblad: Såsom Herrarne behagade finna af en
anteckning i slutet af Betänkandet, har jag icke varit i Utskottet när
varande vid behandlingen af denna punkt. Hade jag varit närvarande 
skulle jag med all säkerhet deremot hafva reserverat mig, likväl icke 
derför att Utskottet i första delen af denna punkt ifrågasatt indel
ningsverkets aflösning. Jag kunde så mycket mindre hafva reserverat 
mig emot denna del af förslaget, som jag redan vid 1867 års riksdag 
var ledamot af det Utskott, som då framlade ett förslag till ny armé
organisation, _ grundad just på indelningsverkets aflösning; och jag be
känner att jag ännu står på samma punkt som då, i det jag fortfa
rande anser att det skulle vara lyckligt, om indelningsverket kunde 
på lämpligt sätt aflösas.

Det är spunt att indelningsverket kostar mycket penningar, men 
så besynnerligt det än låter, så anser jag detta vara bra, enär indel
ningsverket, enligt min uppfattning, är en Statens tillhörighet. Det 
är ett offer, som våra fäder nedlagt på fosterlandets altare och som 
den närvarande generationen icke eger rätt att tillegna sig för andra 
ändamål. _ Staten bör sålunda taga väl vara på denna dyrbara egen
dom och icke tillåta att densamma förskingras. Af detta skäl skulle 
jag också inom Utskottet på det bestämdaste hafva motsatt mig alla 
förslag, som haft till syftemål att bereda lindringar i indelningsverket. 
Men å andra sidan inser jag att med det störa kapital, som ligger i 
indelningsverket, lian, om' detsamma aflöses till tulla värdet, mycket 
uträttas. Likaledes finner jag att indelningsverket, i dess nuvarande 
form, icke lemnar _ Staten allt det gagn, som deraf skulle kunna hem- 
tas. _ Det, är nemligen omöjligt att åt en armé gifva erforderlig styrka, 
så vida icke densamma står omedelbart under Kronan, och detta gör 
icke vår indelta armé, ty Kronan eger icke rätt att besluta om de 
indelte soldaternas antagande, aflöning och afskoflande. Icke heller 
kunna vi hoppas att rote- och rusthållare skola medgifva Kronan 
denna rätt. Både inom Utskottet och genom enskilda samtal har jag
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funnit att de strängt hålla på sin rätt att sjelf va få rekrytera. På 
denna väg, nemligen att genom indelningsverket bereda Staten en 
friare disposition öfver den indelta arméen, kunna vi sålunda aldrig 
komma till det mål, hvartill jag anser att vi böra sträfva. Den enda 
utväg som återstår, är följaktligen aflösning, men_ aflösning till fulla 
värdet. Lyckas man på detta sätt erhålla en årlig inkomst, motsva
rande hvad indelningsverket nu kostar, så vore det besynnerligt, om 
icke denna inkomst skulle blifva fullt tillräcklig för underhållandet 
af en stam, ej allenast lika god med den nuvarande, utan vida bättre, 
enär denna stam kan bildas på det sätt, som man finner lämpligast. 
Den kan nemligen antingen värfvas, såsom redan nu tillgår i några 
provinser. Soldaten erhåller då sin bestämda lön och är en fri sam
hällsmedlem under de tider då han icke öfvas. Eller också kan man 
uppsätta en stam af sådana värnepligtige, som vilja underkasta sig'en 
längre öfiiings- ocli tjenstetid, diet finnes med ett ord, under den 
nyssnämnda förutsättningen, många sätt att ordna försvaret, och då 
en sådan möjlighet finnes,' synes det mig att man ej bör försumma 
att deraf begagna sig. Redan år 1867 framställde jag dessa åsigter, och 
skulle gerna se att desamma måtte läggas till grund för ett blifvande 
organisationsförslag. Jag tror att det icke skulle vara obefogad! om 
Riksdagen jemväl nu anhöll hos Regeringen om afgifvande af alter
nativa förslag, antingen till lindringar uti, eller aflösning af indelnings
verket. Det förslag, som nu föreligger utarbetadt af Herr Krigsmini
stern innebär ju icke något hinder för framställande af en sådan be
gäran. Detta förslag passar tvärtom mycket väl i stycke med det nya 
förslag som skulle begäras. Hvad som saknas är endast en uträk- 
ning å de kostnader, som indelningsverket medför och den summa, 
som borde erläggas för dess aflösning, Kan sedermera någon öfver
enskommelse med rote- och rusthållarne icke åvägabringas^ så hafva 
vi ju alltid qvar vår indelta armé, som vi i sådant fall måste söka 
att utveckla till högsta möjliga fulländning. .

Med anledning af hvad jag nu haft äran yttra, skulle jag kunna 
sluta mig till Herr Montgomery-Cederbjelms förslag, så vida icke det
samma innehöll en på sätt och vis ny begäran. Men den begäran, 
som lag anser Riksdagen böra framställa, är icke ny, utan innebär 
blott en fortsättning af den begäran, som gjordes redan 1867. Jag- 
anhåller derföre att Kammaren måtte, med afslag å Utskottets hem
ställan för sin del besluta, att Riksdagen skall i underdånig skrifvelse 
hos Kong! Maj:t anhålla om utarbetande af ett förslag till indelnings- 
verkets upphörande mot en ersättning till Statsverket, motsvarande 
värdet af rust- och rotehållare nu åliggande besvär, och detsamma till 
Riksdagen öfverlemna, samtidigt med det förslag till landtförsvarets 
organisation, hvilket Riksdagen med anledning af dess år 18b7 fram
ställda underdåniga anhållan liar att förvänta.

Grefve von Plåten: Jag skulle anse såsom bevis på bristande
grannlagenhet, om jag, sedan denna fråga blifvit så sakrikt och utför
ligt behandlad af ledamöter i Kammaren med öfvervägande militär- 
insigter, skulle egentligen sysselsätta mig med den militära delen af 
frågan, och så är icke heller min mening. Jag vill strängt halla mig
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till deri fråga, som Utskottet i 37:de paragrafen af sitt Betänkande fram
ställt ock som nu är under öfverläggning. Deri begäres en utredning 
om indelningsverkets aflösning, och då jag ännu aldrig funnit en god sak 
förlora på att upplysas, kan jag icke annat än förorda bifall härtill 
i hufvudsak, om än jag önskar att detta uttryckes på annat sätt än 
ordalagen i framställningen nu uttala, och jag gör detta så mycket 
heldre som, ehuru tacksam jag visserligen är för de upplysningar, som 
här under diskussionen blifvit lemnade och hvilka åtminstone visa att 
många af denna Kammares ledamöter ega insigter, tillräckliga att be
döma de olika organisationerna af Europas olika arméer, jag likväl, 
med all aktning för värdet af dessa omdömen, måste erkänna, att jag 
icke kan räkna mig till antalet af dem, som, endast på grund härutaf, 
skulle kunna känna sig beredde att fatta beslut rörande bästa sättet 
för den vigtiga frågas lösning. Antingen måste de upplysningar, som 
här blifvit lemnade, sakna tillämpning på vara förhållanden, och då 
vinner min åsigt ökad styrka derigenom att man icke kunnat fram
ställa något förslag, som är bättre, eller också är man viss på att 
kunna få något bättre i stället, och då vet jag ingen, som icke gerna 
går ifrån en öfvertygelse, en känsla kan jag gerna säga hvad mig sjelf 
angår, äfven om denna öfvertygelse, denna känsla, är så stark,. som 
flen kärlek jag hyser till indelningsverket, men hvilken kärlek visser
ligen icke gör mig blind för de olägenheter, som vidlåda detsamma. 
Men en sådan öfvertygelse synes icke öfverallt vara fullständigt utbil
dad, och man tyckes sväfva i ovisshet om hvad som bör sättas i stället, 
äfven om man är benägen att borttaga indelningsverket, och det är 
på grund häraf jag anser en utredning böra ske. Man har sagt att 
en sådan utredning skulle vålla styrelsen besvär, men, med den er
farenhet jag varit i tillfälle att inhemta, tror jag att styrelsen gerna 
åtager sig ett sådant besvär, och jag har hittills alltid trött det vara 
en styrelses skyldighet att lemna alla de upplysningar, som Repre
sentationen önskar. Jag medger att härigenom kostnader sannolikt 
komma att uppstå, men då en sådan utredning sker på grund af Re
presentationens önskan, torde det väl vara skäl att landet får vid
kännas de ökade kostnader, som deraf kunna blifva en följd.

Slutligen har man sagt, att en sådan utredning skulle fördröja 
frågans lösning. Tager man i betraktande den utgång, armé-frågan 
i sin helhet fått vid denna riksdag, hvilken utgång jag för min del 
beklagar, tror jag likväl att en hastig lösning af densamma icke kan 
vara att hoppas, och att denna lösning icke kan vinnas, utan att be
segra de betänkligheter som alltid möta vid afgörande af. så vigtiga 
frågor; ty, mine Herrar, jag säger upprigtigt, att jag anser ingen fråga 
kunna bli föremål för Representationens öfverläggningar, som så in
griper i en mängd olika rigtningar i nationens både känsla och för
stånd, ja, jag påstår till och med, att inom intet annat land en fråga 
kan uppstå af så genomgripande vigt och vidtomfattande beskaffenhet 
som frågan om indelningsverket för den Svenska nationen, och att 
vänta den hastigt löst, skulle vara detsamma som att fä den illa löst. 
Om nu verkligen ett sådant arbete skulle taga någon tid,— hvilken jag 
dock, då så många förarbeten i denna rigtning blifvit gjorda, antar 
icke behöfver blifva så lång, — men detta arbete deremot är af stor vigt
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för frågans slutliga lösning, hvarförutan vi höra ihågkomma att 
vi, oaktadt den rastlösa möda som Chefen för Landtförsvars
departementet nedlagt på utarbetandet af sitt organisationsförslag. 
ännu icke _ ens hunnit få en idé om frågan i sin helhet, — så synes 
mig att vi, intilldess förslaget i sin helhet blir färdigt, kunna erhålla de 
upplysningar, hvarom nu är fråga, utan att hafva uppehållit — saken 
i det hela.

Jag har här hört uppläsas åtskilliga förslag, och de hafva stärkt 
mig i den öfvertygelse, som jag förut haft och hvilken af hållit mig att 
sjelf framställa något dylikt, nemligen att det är svårt att på stående fot 
precist kunna formulera ett förslag sådant det bör vara, ett uttryck af 
Kammarens åsigter. Min önskan i detta fall har icke varit att motarbeta 
Regeringens sträfvanden, utan tvärtom att åstadkomma en önskvärd 
samverkan emellan Regering och Folk. Med sådana åsigter skulle 
jag helst önskat att denna punkt återremitterades, på det Utskottet, 
med de förmågor, som det hyser inom sig, kunde blifva i tillfälle att 
formulera ett tillfredsställande förslag, och jag anser mig derföre böra 
framställa denna begäran om återremiss, men jag förklarar på förhand 
att jag villigt underkastar mig det beslut, som Kammaren fattar, an
tingen punkten återremitteras eller Kammaren godkänner något annat 
af de förslag, som under diskussionens lopp blifvit framställda.

Herr Rydin: På den punkt frågan för närvarande står, synes
mig naturligt, att Kammaren icke kan annat än afslå denna 37:de 
punkt. Det^är gifvet att i den ställning, hvari försvarsfrågan nu be
funnit sig några år, man med otålighet väntade ett förslag för orga
nisationen af vårt försvar. Ett sådant hafva vi nu fått. Men det är 
naturligt, att en genomgripande förändring i detta afseende icke låter 
sig beslutas och än mindre genomföras i ett nu. Kongl. Maj:t har 
derföre i sin Proposition framlagt ett öfvergångsförslag, och låtit det 
fullständiga organisationsförslaget komma till Riksdagens kännedom 
endast under formen af Herr Chefens för Landtförsvars-departementet 
yttrande till Statsråds-protokollet. diet är visserligen klart, att ett 
sådant förslag skulle komma att möta mycket motstånd, i följd af de 
uppoffringar detsamma ålade landet och de ökade bördor som deraf 
kunde blifva en följd, men då man åberopat en ensidig opinion inom 
landet såsom skäl för afslag, ber också jag att få åberopa en opinion, 
visserligen från en enda ort inom landet, men från Upsala, ungdomens 
stad. Man har der med intresse följt denna fråga, ty man vet att det 
gäller Sveriges framtid, och man har der fästat särdeles värma för
hoppningar vid Herr Krigsministerns förslag. Icke har man kunnat 
ingått i någon granskning af förslagets detaljer eller i något bedö
mande af de modifikationer deri, som möjligen kunde erfordras. Man 
har lifligt, kännt behofvet af att något måste göras i denna vigtiga sak. 
Med glädje helsades detta förslag. Hvar och en, som tagit kännedom 
'di förslaget, kan ej undgå att känna en glad tillförsigt,, att, vare sig detta 
i sin ursprungliga, eller någon modifierad, form framlägges, det gifver 
en tillfredsställande förtröstan, att Sverige kan förvara sin egen sjelfstän
dighet. Man behöfver derföre icke vara blind för de ökade bördor, detta 
förslags genomförande af landet klöfver; man kan möjligen tveka, om
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tiden ännu är inne att låta det vinna sin tulla tillämpning; men man 
kan dock med skäl glädjas öfver, att en grund är lagd. på hvilken 
ett tillfredsställande försvar kan byggas.

Vid detta förhållande måste en allvarlig tvekan uppstå om lämp
ligheten att biträda Utskottets förslag, som i sjelfva verket innebär 
ett undanskjutande af frågan, då deri ingenting, vare sig i motiverna 
eller i sjelfva, beslutet, finnes, som antyder huru man skulle kunna åt 
frågan gifva eu tillfredsställande lösning. . Man begär visserligen en 
aflösning af indelningsverket, men i sa sväfvande ordalag, att man icke 
kan se på Indika grunder eu sådan aflösning skulle ske. Man begär 
vidare en försvarsorganisation, byggd på grundvalen af allmän värne- 
pligt, men huru denna skall utgöras, derom lemnas man. i fullkomlig 
ovisshet. Ett förslag till värnepligtslag är af Kong! Maj:t framlagdt; 
det förkastas och man framkommer i stället uti denna punkt med en 
sväfvande begäran om ett nytt sadant förslag, utan att angifva nagla 
grunder derför. Det synes nästan som man icke visste hvad man 
egentligen ville, utan endast åsyftade hela frågans undanskjutande.

Hvad som torde vara klart är dock att, på hvilken ståndpunkt 
man än i öfrigt må befinna sig i denna fråga, nödvändigheten bestämdt 
fordrar en utsträckning af den allmänna värnepligten, om Sverige skall 
kunna bibehålla sin sjelfständighet, och ber jag att med anledning åt 
några här under diskussionen framställda åsigter få i detta afseende 
yttra några ord. En talares yttrande gick ut derpå, att en utsträck
ning af värnepligten skulle verka nedtyngande på landet, och han be
klagade att det skulle gå derhän, att hvar och en af oss skulle bli 
soldat och våra söner likaledes. Jag säger upprigtigt, att det vore 
olyckligt, om ej hvarje Svensk man inom sig kände att både han och 
hans söner måste vara soldater och böra öfva sig i vapen för att 
kunna afvärja anfall på vår sjelfständighet, vare sig att de kommma 
från det ena eller andra hållet. Det är en trängande pligt för oss, 
att införlifva oss med denna tanke. Tiden är icke sådan att man kan 
begära att få lefva i fred, utan man måste bereda sig på uppoffringar 
för att kunna värna sig mot våldet.

Man har vidare sagt, att öfningstiden skulle taga bort för mycken 
tid, som skulle kunna användas på ett nyttigare och mera produktivt 
sätt. .lag frågar eder, mine Herrar, äro sextio dagar en för stol'upp
offring, om vi dermed kunna värna vår frihet och skydda vårt .obe
roende? Den af oss kan tacka sin Gerd, som kan såga, att han i sitt 
lif aldrig onyttigare användt sextio dagar.

Man har äfven fästat sig vid. att genom denna utsträckning al 
värnepligten möjlighet vore gifven, att föra en del af landets söner 
utom dess gräns och använda dem att strida för främmande intressen. 
.lag frågar då. om det någonsin kan vara tänkbart, att Sverige skulle 
företaga ett anfallskrig. Det är godt. om vi kunna försvara oss inom 
egna gränser. Men äfven om det någon gång. skulle komma i fråga 
att uppträda på främmande botten i händelse af ett allmänt Europeiskt 
krig, skulle vi undandraga oss detta, när det kanske då lika mycket 
gällde vår sjelfständighet och frihet,..skulle Sverige stå utom en strid, 
som berör dess egna intressen? År icke Danmarks öde under de 
Napoleonska krigen eu tillräcklig varning härför? Hvad var det väl då,
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som räddade oss, om icke just det, att vi hade mod att på Tysklands 
mark kampa för vår sak? J
, a^Su™enter, som jag här sökt bemöta, kunna således hvar-
ken tilltala hjertat och de känslor, hvarje Svensk man måste hysa,

ie^er vara egnade att möjliggöra någon lösning af den vigtiga 
fragan om vart försvar. ö
.. ?aledes frågan om den allmänna värnepligtens utsträckande
ar en fråga, som icke kan falla, och då i denna punkt endast i all
männa ^ ordalag begäres en utredning af dessa förhållanden, så kan 
man fråga sig, huruvida det icke vore skäl att återremittera punkten 
pa det Utskottet måtte fa tillfälle att inkomma med förslag till en 
underdånig skrifvelse af den beskaffenhet, att den verkligen för frågan 
ett steg framåt, ty lika med en föregående talare tror jag att, förrän 
ett förslag till värnepligtens utsträckande i alla sina detaljer blifvit 
genomfordt, bill- hvarje fråga om försvarets ordnande eu uppskofsfråga 
Da det dessutom är ett oeftergiflig! vilkor, för att vi skola kunna för
vara oss, att hvarje Svensk medborgare först med villighet åtager sig 
de bordor, som försvaret klöfver, men denna villighet förutsätter en 
kännedom om verkliga behofvet, måste man göra sig besvär med 
att tran alla möjliga synpunkter allvarligt utreda denna fråga. Förr
än man efter erhallen utredning af försvarsfrågan, äfven betraktad från
Schweitziska systemets synpunkt, upphör att, på sätt hittills skett, 
genom fordran pa något bättre undanskjuta hvarje framlagdt förslag 
kan man ej hoppas att få frågan löst.
ni {lessaskal är jag benägen för återremiss, med begäran att 
Utskottet matte framlägga ett förslag till skrifvelse i den syftning 
som Grefve Hamilton i sitt yttrande nu antydt, om han ock ej på 
grund deraf yrkade återremiss.

Fiihene Nordenfalk: Det torde vara af något hvar erkändt, 
att den säkerhet, vi genom vårt försvar behöfva bereda oss, måste 
vara en annan än den vi nu ega, och att frågan gäller ej mer eller 
mindre än vårt vara eller icke vara. Något måste dock en gång af
göra^, som ger oss eu fast grund att bygga på vid det slutliga ord
nandet af vart försvar.

Jag tror att åsigterna i förevarande fråga äro hufvudsakligen 
Denne. Den första gruppen utgöres af dem, som anse indelningsver- 
kets aflösning eller upphörande vara en nödvändighet för ett ända
målsenligt ordnande af vårt försvarsväsende; dessa anse hela denna 
fråga vara hvad man kallar en tidsfråga. Att de önska en skrifvelse 
till ilongi. Jylaj:t i frågan, ses af Utskottets förslag uti föreliggande 
punkt. Den andra gruppen åter önskar behålla indelningsverket så 
vidt möjligt är i lika skick som det nu befinnes, men desse — åtmin
stone det störa flertalet af dem — torde böra önska en utredning af 
kostnaderna för indelningsverkets aflösning, i det de vilja tro att deras
åsigt skall segra, om det kommer af denna utredning att visa sig, att 
kostnaden för uppsättande af stam på annat sätt än genom indel- 
n11I!?s2e:l:'^e^ kkr vi^a större än nu. De hafva dessutom det vigtiga 
skal för en utredning, att frågan om indelningsverkets aflösning redan 
pa nagra hall börjat förbytas till en fråga om dess afskrifning.

Utom dessa båda grupper finnes ännu en tredje,‘som icke anser
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sig höra uttala sitt sista ord i frågan, förrän dessa alternativ om kost
naden blifvit klart utredt, då de tro att vi kunna bereda oss ett starkt 
försvar både med och utan indelningsverket, men de behöfva att få 
veta alternativernas gräns, och på denna grund önska de en under
sökning om kostnaden. Att frågan skall vinna alltför hastig och der
med otillfredsställande lösning, anse de icke vara att befara, då in
delningsverkets bestånd finnes betryggadt i våra grundlagar och så
ledes någon öfverraskning i detta fäll icke är möjlig. Till denna 
grupp hör äfven jag, då jag anser att en sådan utredning af lämplig 
auktoritet utan tvifvel skulle betydligt påskynda och underlätta frå
gans slutliga lösning, om resultaten meddelades Riksdagen, samtidigt 
med det förslag till organisation af vårt försvar, som från Kongl. 
Maj:t lär vara att förvänta.

Att jag dock icke kan instämma med Utskottets förslag till skrif
velse är klart, efter hvad jag nu yttrat. Orsaken hvarföre jag icke 
heller kan instämma i Herr Montgomery-Cederhjelms förslag är den, 
att deri talas om att begära ett nytt förslag, ehuru hittills icke nå
got förslag blifvit till Riksdagens pröfning öfver!emnadt. Lika litet 
kan jag instämma i Friherre von Schwerins förslag, ty det talar om 
en fullständig organisation af hela vårt försvar och bör derföre icke 
godkännas, emedan det är för vidsträckt och innehåller mera än vi 
böra på en gång taga för oss till afgörande. Deremot anser jag det 
af Friherre Stjelkblad framställda bäst uppfylla de befogade önsk- 
ningarne. Att åter, såsom Herr Rydin föreslagit, återremittera punk
ten, anser jag ej behöflig!, då ej osannolikt är, att den af Andra Kam
marens samtliga ledamöter inom Utskottet omfattade mening godkän
nes af Andra Kammaren och att således Utskottet, om Första Kam
maren redan nu uttalar en bestämd mening, lättast blir i tillfälle att 
mäkla emellan de olika åsigterna om hvad som bör i skrifvelsen in
flyta. Jag förenar mig således med Friherre Stjernblad och yrkar 
bifall till det af honom framställda förslag.

Herr Ekman, Carl: I den öfverläggning, som egt rum med an
ledning af ifrågavarande Utskotts-betänkande, har jag hittills icke 
deltagit, och detta af det skäl, att de åsigter, jag hyst, blifvit af an
dra Utskotts-ledamöter framställda vida bättre än jag kunnat göra det, 
och jag skulle af samma skäl kunna inskränka mig till att i fråga 
om denna punkt instämma uti det yrkande om afslag, som blifvit af 
Grefve Hamilton framstäldt, men då jag haft Kammarens förtroende 
att deltaga uti det Särskilda Utskottets arbeten, har jag icke ansett 
mig böra helt och hållet iakttaga tystnad i denna vigtiga fråga, utan 
önskat att få till protokollet antecknade några allmänna tankar, an
gifvande min ställning till frågan.

1867 års Riksdag begärde hos Kongl. Maj:t i underdånighet, att 
Kongl. Maj:t täcktes låta utreda och, vid uppgörande af förslag till 
arméens organisation, taga i öfvervägande, huruvida och i hvad 
mån lindring uti det nu på rust- och rotehållare hvilande besvär 
kunde medgifvas. Men på samma gång anhöll Riksdagen äfven 
om en utredning af frågan om indelningsverkets aflösning. Beklag
ligtvis har i det sednare afseende! någon utredning icke blifvit af

Den 17 April, e. m.



186 Den 17 April, e. tn.

Kongl. Maj:t föranstaltad, och skälen härför innefattas i det underdåniga 
anförande, som Krigsministern till Statsråds-protokollet afgifvit. För 
min enskilda del är jag icke fullt öfvertygad derom att icke en af
lösning skulle kunna ega rum, ehuru den synes mig böra ske på an
nat sätt än Herr Krigsministern tyckes hafva antagit. Jag har nem
ligen föreställt mig att, om indelningsverket aåöstes på det sätt, att 
en årlig ränta af rust- och rotehållarne utgjordes för betäckande af 
de kostnader för stammens underhållande på annat sätt, som blefve 
nödvändiga, så skulle det blifva mycket lättare för rust- och rote
hållarne att ingå på en aflösning, än om de skulle för en gång utbe
tala hela kapitalet. Det förra sättet skulle dessutom möjliggöra en 
god organisation af vårt försvarsväsende, äfven med bibehållande å 
vissa ställen af indelningsverket i dess nuvarande form, då aflösnin- 
gen såsom frivillig icke behöfde omfatta hela landet, utan kunde ske 
särskildt för hvarje provins, och fördelen således i första hand bere
das de provinser, som äro hårdast tryckta af det nuvarande systemets 
olägenheter. Ehuru jag således icke kan gilla de skäl, hvarföre ej 
en sådan utredning blifvit lemnad, respekterar jag dem dock, och min 
ställning till frågan är nu den, att jag anser mig pligtig att, såsom 
sakerna nu stå, icke lemna min röst åt något som helst förslag, hvari
genom indelningsverket i dess nuvarande form skulle i någon mån 
försämras, hvarföre jag ock vid alla de beslut i frågan som här fat
tats, deltagit med Jern, som röstat i den syftning, jag nu angifvit. 
Såsom en konseqvens deraf följer ock att jag vid denna 37:de punkt 
måste yidta afslag å Utskottets förslag och bifall till Grefve Hamil- 
tons reservation.

Efter den utgång dessa frågor vid denna riksdag erhållit, är det 
klart att vi för närvarande icke kunna hysa någon förhoppning, att 
i följd af denna Riksdags beslut någon förstärkning af vårt försvar 
skulle kunna åvägabringas, utan detta kommer för den närmaste fram
tiden att förblifva sådant det hittills varit. Lika klart är dock att 
det är af högsta behof påkalladt, att det tillstånd, som nu råder i vårt 
försvarsväsende, icke får länge förblifva oförftndradt. Hvar och en 
inom landet är intagen af föreställningen om det nuvarande försvars
systemets svaghet och otillräcklighet att motsvara sitt ändamål, och 
en sådan föreställning, en sådan misstro, alstrar lätt nedslagenhet och 
bidrager att förlama den enskilda verksamheten, ja af denna misstro 
kan, om vårt lands sjelfständighet skulle hotas, de svåraste följder 
uppstå. Jag är derföre fullt i förvissad, att Regeringen skall låta sig 
angeläget vara, att, så fort ske kan, framlägga ett nytt förslag, och 
då kan den diskussion, som här blifvit förd, blifva en god ledning för 
bedömande deraf, huru det förslag skall vara uppgjordt, som kan hafva 
utsigt att vinna Riksdagens bifall. Utan att man nu särskildt behöf- 
ver begära en utredning i något visst syfte, tror jag således, att Re
geringen i allt fäll söker bringa denna vigtiga fråga till den bästa 
möjliga lösning.

Slutligen vågar jag såsom min mening uttala, att denna fråga är 
af så stor vigt och betydelse, att för en lycklig lösning åt densamma 
torde fordras, att den icke behandlas samtidigt med den mängd af



andra maktpåliggande göromål, som tillhöra en lagtima. Riksdags be
handling.

Friherre Raab. Adam: Ej utan förundran har jag hört, huru
beräkningar här blifvit uppgjorda deröfver, huru mycket Sverige med 
afseende på sina tillgångar kunde, i förhållande till andra länder, 
hafva råd att kosta på sitt försvar. Jag förstår icke värdet af så
dana beräkningar, eller att någon brytt sig om att upptaga dem till 
vederläggning, ty för mig framstår såsom den enda giltiga beräknings
grunden: hvad är vår sjelfständighet värd? Och derom kan man lätt 
stadga sin öfvertygelse, om man sett Polackarnes bleka anleten, eller 
varit vittne till det missmod, som rådde i Venetien under Österrikiska 
väldets dagar, andra folks öden att förtiga, — öden, hvilka jag hop
pas att Sverige aldrig skall behöfva undergå. Dertill, mine Herrar, 
hafva vi för mycken kraft; låtom oss blott se till. att vi rätt begagna 
den och icke onödigtvis förspilla en dyrbar tid i strider mellan små- 
intressen. Enhvar måste väl ändå medgifva, att, så långt har det ännu 
icke kommit med oss, att vi icke skulle hafva “råd* att göra de upp
offringar, som äro erforderliga för att få en armé, stark nog för vårt 
försvar. Jag vill derföre blott, då jag hört framställas önskningar 
om uppskof, .lägga Herrarne på hjertat att väl besinna det trängande 
behof, som här förefinnes, och faran af att gång på gång bevilja upp
skof, när det gäller möjligheten för fäderneslandet att erhålla ett 
verksamt försvar.

Hufvudfrågan blir nu, om något verkligen vinnes genom anta
gande af något utaf de här framlagda förslag, och för min del må 
jag erkänna, att, om indelningsverket aflöses, vare sig att det kommer 
att ske, såsom Friherre Stjernblad föreslagit, på det sätt att rust- 
och rotehållarne få betala ersättningen för aflösningen i kapital, eller 
såsom Herr Ekman åsyftar, så att denna ersättning skall utgå i form 
af årlig ränta, vi säkerligen kunna för dessa tillgångar förskaffa oss 
ett lika godt försvar, som det den nuvarande indelta arméen erbju
der. Men det oaktadt tror jag, att vi nu göra bättre, om, i stället 
för att antaga något af dessa förslag, hvaraf blir en följd, först och 
främst att en samman]emnkning Kamrarnas beslut emellan måste för
sökas, oeh derefter, om Andra Kammaren skulle ingå på vårt beslut, 
att hela frågan fick i följd af begäran om ny utredning uppskjutas 
ytterligare i några år, — om, säger jag, vi i stället godkänna det af 
Grefve Hamilton framställda förslag, som endast innebär ett afslag 
på denna punkt, och således icke kan lägga hinder i vägen för att 
Regeringen redan vid nästa riksdag kan framlägga ett definitivt för
slag i denna vigtiga fråga.
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Herr Hazelius: Jag anser mera skäl att antaga Friherre Stjern - 
blads förslag, än att besvära Regeringen med två alternativa förslag, 
och det måtte i sanning vara ganska ovanligt att af Regeringen be
gära tvänne förslag, som äro hvarandra motsatta. En talare har 
sagt, att misstämning rådde i landet, grundad på öfvertygelsen om 
bristerna i vårt nuvarande försvar. Det må vara, men då måste man 
så mycket mera kunna förutsätta en bestämd vilja hos nationen att
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gorå de uppoffringar, som för afhjelpande af dessa brister äro erfor
derliga. En annan talare beklagade, att en sådan misstämning egde 
rum, men trodde, att densamma genom en utredning skulle kunna af
hjelpa^. Men det är i sanning icke utredningen som fattas; ty så 
länge jag lefvat, har jag hört önskningar om framställningar rörande 
försvarsorganisationen. Under tvänne föregående Regeringar har frågan 
härom vant liflig. Den ena Regeringen ville icke, den andra vågade 
icke^ ställa män i spetsen för arméen, Indika hade förmåga att fram
lägga ett fullständigt organisationsförslag. Nuvarande Regering har 
tvänne gånger framlagt förslag, Indika Konungen i hufvudsakliga de
lar gillat, och det sista bygdt på de grunder, som Riksdagen en gång 
gillat, och likväl visa vi en sådan afgjord obenägenhet för detsamma, 
redan innan det i sin helhet blifvit för oss framlagdt, en obenä
genhet så stark, att den är liktydig med ett afslag. Sådana förhål
landen kunna icke vara uppmuntrande för Regeringen att framkomma 
med ett nytt förslag. Jag måste vidhålla mitt yrkande om afslag å 
Utskottets Betänkande i denna punkt och bifall till den mening, som 
af reservanterna blifvit uttryckt.

Grefve Sparre, Eric: Jag har visserligen kunnat fatta de ta
lares yrkande, som, med afsigt att tillintetgöra indelningsverket, begärt 
en utredning af kostnaderna för dess aflösning. Jag föreställer mig 
nemligen eller, rättare sågat, jag vet att de finnas äfven inom denna 
Kammare, som önska indelningsverkets försvinnande. Många äro de 
dock icke. Jag tror att flertalet af Kammarens ledamöter önska bi
behålla indelningsverket, men jag kan omöjligt bringa denna önskan 
i samklang med en begäran hos Kongl, Maj:t om ett förslag till det- 
sammas aflösning eller upphäfvande. Det kan försvaras, säger man, 
dermed, att genom den begärda utredningen det skulle blifva upplyst, 
att kostnaderna för denna aflösning skulle blifva så stora, att man 
allmänt insåg omöjligheten att genomföra något förslag i denna rigt- 
ning, men, mine Herrar, denna förhoppning går om intet, genom det 
moraliska nederlag, som indelningsverket skulle lida, om Första Kam
maren i dag ginge in på att hos Kongl. Makt begära ett förslag om 
indelningsverkets aflösning; ett moraliskt nederlag, säger jag, så svårt, 
att indelningsverket derifrån aldrig kunde återupprättas, ty, då man 
har allt skäl antaga att Andra Kammarens majoritet skall bifalla 
Utskottets förslag, så skulle ju, om också Första Kammaren beträdde 
samma väg genom att äfven begära en aflösning, dödsdomen vara ut
talad öfver denna institution. Jemte det jag således bestrider de i 
sådan syftning framställda yrkandena, kan jag ej heller instämma i 
den åsigten, att man bör hos Regeringen begära tvänne alternativa 
förslag. Jag kan icke förstå, huru en Representation kan begära att, 
sedan ett förslag blifvit framlagdt, hvarå ett så otroligt arbete blif
vit nedlagdt och hvilket är bygdt på en grund, som af Riksdagen en 
gång blifvit gillad, Regeringen skall framkomma med ett ytterligare 
förslag, bygdt på en motsatt grund. Det är mycket möjligt, att det 
redan utarbetade förslaget kan i åtskilliga detaljer innehålla felaktig
heter, och då äro vi oförhindrade att förkasta dessa och antaga hvad 
vi i stället önska, men att, innan ens detta förslag i sin helhet biff-
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vit för Representationen framlagdt, än mindre pröfvadt, begära ut
arbetandet af ett nytt förslag, synes mig Riksdagen ovärdigt, såsom 
vittnande om en osäkerhet i tänkesätten, hvartill Första Kammaren 
icke bör göra sig skyldig.

Jag är för min del lifligt öfvertygad, att detta indelningsverk, så
dant det nu förefinnes, motsvarar sitt ändamål,_ o.ch att dess brister 
icke äro större än att de kunna afhjelpas; och jag misströstar att vi 
skulle kanna här införa ett system, analogt med det Preussiska, ty utan 
att först hafva pröfvat motgången så allvarsamt, som t. ex. just 
Preussarne vid Jena, lärer ingen nation underkasta sig de oerhörda 
uppoffringar som detta system krafvel’. Att ett folk midt under fre
dens dagar, njutande dess lycka och ro, skulle ingå på att åtaga sig 
ett så tryckande försvarssystem, kan jag åtminstone icke anse möj
ligt. Med denna öfvertygelse och då jag aldrig kan få i mitt hufvud, 
att vi kunna erhålla något lika godt, om vi upphäfva indelningsverket, 
och då jag aldraminst vill utbyta det emot en folkbeväpning, som 
endast är det till namnet, en luftbild, som man begärligt griper efter, 
men aldrig kan fånga — kan jag icke annat än på det varmaste af
styrka alla dessa förslag om eu utredning af kostnaderna för indel
ningsverkets aflösning, som, huru välmenande de må vara tänkta, 
rikta dödshugget emot denna institution.

I likhet med Herr Ekman och Grefve Hamilton yrkar jagafslag 
å punkten och bifall till den sednares reservation.

Friherre von Otter: Då jag icke vågar anlita Kammarens, af
den långa diskussionen öfver denna punkt, tillräckligt pröfvade tåla
mod, får jag instämma i hvad den siste värde talaren yttrat, rörande 
vigten och värdet af indelningsverket. Jag älskar och aktar det
samma, fullt öfvertygad att den stam, som åtminstone jag anser nö
dig vid eu ny arméorganisation, icke kan bildas för billigare pris, och att 
den kan blifva fullt ändamålsenlig, derest öfningarne blifva tillräckliga. 
Man har åberopat allmänna opinionen om indelningsverkets upphörande, 
såsom ett kändt faktum. Jag. bestrider detta, ty huru ringa värde 
jag än fäster vid opinionsyttringar från de s. k. folkmötena, kan 
det dock vara märkligt nog att vid ett dylikt, hållet under Februari 
månad i Jönköpings län, talrikt besökt, — deribland största delen sjelf- 
egande jordbrukare — man förklarade sig enhälligt för indelningsver
kets bibehållande. Denna uttalade opinion må väga åtminstone lika 
mycket som motståndarnes.

Men äfven af andra orsaker anser jag tidpunkten icke vara rätt 
väl vald för den åtgärd, Utskottets majoritet föreslagit. Kongl. Maj:t 
har, med anledning af 1867 års Riksdags skrifvelse, låtit utarbeta full
ständigt förslag till ny arméorganisation i enlighet med det ena af 
de alternativer Riksdagen deri framställde. Detta förslag är endast 
delvis framlagdt till Riksdagens profning, och uttalandet om dess olämp
lighet kan således ej ske. Och hvad vill man vinna med en begäran 
om indelningsverkets upphäfvande, då Kongl. Maj:t i Stats-Rådet yt
trat: “hvad särskildt indelningsverket beträffar, finner jag detsamma 
“vara af den vigt för försvarsväsendet, att någon rubbning eller efter
gift deruti, utöfver hvad som nu blifvit ifrågasatt, icke bör ega ruin11.
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Vidare har Chefen för Landtförsvars-departementet yttrat: “då jag 
“redan uttryckt min åsigt vara, att indelningsverket i de delar, som 
“som hufvudsakligen karakterisera detsamma och göra dess fördelar 
^väsendtligt för styrkan åt landets försvar, bör blifva orubbadt, så 
följer deraf att jag, rörande en aflösning deraf, icke kan framställa 
något förslag." Kan det vid sådant förhållande vara lämpligt att 

Riksdagen begär ett förslag i motsatt syftning.
Man begär en utredning angående indelningsverkets kostnad. 

Den finnes ju redan gjord och upptagen i Herr Krigsministerns för
slag samt rust- och rothållskomitéens betänkande. I de från rege
menten och korpser inkomna uppgifter äro kostnaderna för hvarje 
nummer beräknade så fullständigt som möjligt kan ske. Man vill 
hafva kostnaden för aflösning uppgifven — äfven detta finnes i Herr 
Krigsministerns förslag, — utvisande efter 5 procents ränta en aflös- 
nmgssumma för hvarje rothållsnummer af 2,418 R:dr. Och till hvad 
belopp skulle en aflösning uppgå, då man förklarat Krigsministerns 
förslag till lindringar icke vara sådana, ehuru de i medeltal visa eu 
minskning i nuvarande kostnad af 24 R:dr per nummer, och den af 
Regeringen, på grund af Rikets Ständers begäran, gjorda hemställan 
till rusthållarne vid de afsuttne Kavalleriregementena, att, mot en 
förhöjning af 3 tunnor spanmål, få fortfarande blifva vakanta för 
häst och behålla räntorna, besvarades med nej, oaktadt, äfven med 
en sådan förhöjning, vinsten å räntorna blifvit för hvarje rusthåll i 
medeltal, vid:
Lif-regementets grena dierer.................................................. 144: 02.
Andra Lifgrenadier-regementet............................................. 154: 92.
Westgöta regemente..................................................................... 19: 98.
Smålands grenadier er.................................................................56: 91.

Vi hafva sålunda fått utredning af kostnaderna, och af nu nämnda 
faktum kan man lätt leda sig till huru en aflösning skulle slå ut.

Det är märkvärdigt att se den likhet, som förefinnes emellan 
åsigterna i dag och dem för 300 år sedan, då Gustaf den förste 
önskade förbättring i den tidens försvarsväsende, äfven detta bygdt 
på ett slags indelningsverk. Jag ber att få uppläsa en liten redogö
relse om detta, som jag hemtat ur Frosteri krigslagfarenhet, utgifven 
för cirka 100 år sedan. Han säger deri: “ehuru nyttig denna inrätt
ning och oaktadt all den förmån riket deraf fick erfara, började dock 
“allmänheten att låta märka sitt missnöje öfver de gärder de borde 
“utgöra, de borgläger de besvärades af. och de penningeafgifter de 
“emot vanligheten och förra tiders bruk måste vidkännas. I still- 
“het och lugn för ostyriga grannars våld och ofredande, hade de re- 
“dan förgätit huru de, näst den Högstes nådiga försorg, hade sådant 
“att tillskrifva Konung Gustafs visa och försigtiga styrelse. De ön- 
“skade väl ock att framgent uti ro och stillhet, säkra för fiendtligt 
“intrång och öfvervåld, få frambringa sin tid, men undandrogo sig 
“att för mycket bidraga till medlen, hvarigenom ändamålet borde 
“vinnas, alldeles efter Konungens ord uti en skrifvelse till samtliga 
landsändarne härom: att de val ville hafva badstufvan varm, men ej 

“bryta vedkast eu“.

Den 17 April, e. m.
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Jag instämmer uti Grefve Hamiltons yrkande om afslag å före
varande punkt.

Grefve Mörner, Carl Göran: Min mening hade icke varit att 
deltaga i diskussionen öfver denna punkt, och jag vill ej heller be
svära Herrarne med något yttrande om indelningsverket, men jag ber 
endast att med anledning af ett förslag till beslut, som af en föregå
ende talare blifvit framstäldt, få fästa Kammarens uppmärksamhet på 
detsamma, såsom innehållande en syftning,_ som, huru mycket jag än 
stridde emot förslaget om trosshästarne, jag icke vill vara med om 
att uttala. Detta afser det yrkande, som blifvit gjordt af Friherre 
Stjernblad, och som innehåller en begäran om utarbetande af ett för
slag till indelningsverkets aflösning, hvartill fogas en anhållan, att 
detta förslag måtte till Riksdagen öfverlemnas “samtidigt med det 
förslag till landtförsvarets organisation, hvilket Riksdagen med an
ledning' af dess år 1867 framställda underdåniga anhållan har att för- 
vänta“. Dessa sednare ord anser jag vara mer än ohöfliga. Yi hafva 
fått ett vidlyftigt, noggrant utarbetadt och fullständigt förslag oss 
förelagdt, om icke till behandling, dock till kännedom. Delvis har 
detta förslag till och med undergått granskning inom det Särskilda 
Utskottet och sedermera hos Kamrarne i dessa dagar, och det är 
bygdt på de grunder, till förmån för hvilka 1867 års Riksdag utta
lade sig. Att, när så är förhållandet, Riksdagen skulle, med åbero
pande af samma Riksdags beslut, komma och säga, att vi förvänta 
ett förslag med anledning af vår dä gjorda begäran, synes mig vara, 
minst sagd!, något indelikat; hvarföre jag tror Friherre Stjernblads 
yrkande föga lämpa sig att blifva Riksdagens beslut. För min del 
yrkar jag så mycket mindre på någon skrifvelse, som vi ännu icke 
varit i tillfälle att yttra oss öfver det redan utarbetade förslaget i 
dess helhet, och det kanske händer, att, när så en gång skall ske, 
man finner det mera behjertansvärdt, än det nu kan synas vara. En 
sådan tanke om detta förslag kan man hysa, äfven om man i en och 
annan punkt finner sig nödsakad att motsätta sig det.

Jag instämmer med Grefve Hamilton och yrkar rent afslag å 
ifrågavarande punkt.

Grefve von Plåten: Då jag olyckligtvis tillhör deras klass,
som af en föregående talare kallats de obegripliga, derföre att de voro 
obenägna för indelningsverkets aflösning, men dock önskade en ut
redning, så har jag vågat ännu en gång begära ordet. Jag kan nem
ligen icke ingå på den åsigten att i en skrifvelse, sådan som jag tänkt 
mig den, med begäran om utredning, man skulle på förhand uttala 
den åsigten, att indelningsverket borde undanrödjas, ty jag önskar 
ingenting annat, än att vi måtte erhålla ett förslag, bygdt på grund
valen af indelningsverkets aflösning, på det att vi måtte sättas i till
fälle att jemnföra detta förslag med det nu framlagda, och detta, har 
jag gjort, emedan jag lefvat i hoppet att eu sådan jemnförelse skulle 
lemna bästa beviset för indelningsverkets företräde.

En annan talare förklarar en utredning vara obehöflig, derföre 
att så många upplysningar redan blifvit lemnade, att en hvar kan lätt

Den 17 April, e. m.
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bilda sig en egen öfvertygelse, och jag betviflar icke att så med ho
nom sjelf kan vara förhållandet. Men då han på grund häraf bestri
der mitt yrkande om återremiss, får jag säga, att, om nu verkligen 
så stora förarbeten äro gjorda, så minskas till stor del en af de olä
genheter, som man kunde emotse af en utredning, nemligen tids
förlusten.

Samme talare har äfven nämnt, att här blifvit uppgifvet hvad 
hvarje* nummer af den indelta arméen kan beräknas kosta, och att 
man deraf lätt kan finna hvad indelningsverkets aflösning skall kosta. 
Detta må vara förhållandet, men deraf känner man icke huru mycket 
rote- och rusthållare. kunna vara hågade att gifva i ersättning, och 
det kan väl vara af intresse i denna fråga, att få veta, hvarmed de 
kostnader skola bestridas, som för en förändrad organisation ifråga
komma. Jag vet väl, att någon gång en börda, hvars tyngd blifvit 
lifligt utmålad, kan under förändrade omständigheter få en annan 
färg, och då ej synas så svår att utgöra. Men kanhända man är vil
lig att underkasta sig betydliga uppoffringar för att slippa indelnings
verket, och kanske man på grund af denna villighet kan bestrida de 
betydliga kostnader, som af en förändrad organisation kunna blifva en 
följd. En utredning är då så mycket önskligare, på det att man må 
komma till klar insigt om, huru långt denna beredvillighet att gifva 
ersättning å rote- och rusthållarnes sida sträcker sig. Såsom sagdt 
är, jag underkastar mig Kammarens beslut, huru detta än må utfalla, 
men anser försigtigast vara att återremittera punkten.

Friherre Beck-Friis: Då jag hört betänkligheter yttras mot 
den af Friherre Stjernblad föreslagna skrifvelsen, derföre att den 
ej skulle stå i konseqvens med det vid 1867 års riksdag fattade be
slut, ber jag att få uppläsa några rader ur samma Biksdags under
dåniga skrifvelse till Kongl. Maj:t om landtförsvarets organisation. 
Det heter deri bland^ annat: “att Kongl. Maj:t täcktes låta utreda och 
vid uppgörande af nådigt förslag taga i öfvervägande, om och på hvad 
vilkor det nu på rust- och rotehållare hyflande besvär må kunna lin
dras, eller ock aflösas samt jemväl på öfriga samhällsklasser fördelas11. 
Man begärde då antingen lindring eller aflösning af indelningsverket. 
Hvilket öde ett förslag, bygdt på lindringar i detta onus, går till 
mötes, torde klart visa sig af dessa dagars diskussioner inom de båda 
Kamrarne. Återstår då att se hvad genom en aflösning kan vinnas. 
Långt ifrån således att strida mot 1867 års beslut, står ifrågavarande 
yrkande i full konseqvens dermed. Jag instämmer med Friherre 
Stj ernblad.

Friherre Sprengtp orten: Då det af Grefve Hamilton fram
ställda förslag närmast uttrycker mina åsigter i frågan, inskränker 
jag mig till att med honom instämma.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad, yttrade Herr (tref
ven och Talmannen, att under densamma hade yrkats, dels bifall till 
Utskottets i förevarande punkt gjorda hemställan; dels af Herr

Montgomery-
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M o n t g o m e r y - C e d e r h j e 1 in, att Kammaren skulle fatta ett så lydande 
beslut: “att Riksdagen ville hos Kongl. Maj:t i underdånighet an
hålla om utarbetande af ett förslag till så väl indelningsverkets af
lösning som organisation af landtförsvaret, byggd på grundsatserna af 
stamtrupp och allmän värnepligt.“

Härefter anmälte sig och yttrade:

Herr Montgomery-Cederhjelm: DåFriherre Stjernblads för
slag i hufvudsaken öfverensstämmer med mitt eget, ber jag att få 
förena mig .med honom och afstår från något yrkande med afseende 
å det af mig under diskussionen framställda förslag.

Grefve Posse.: Då jag instämt i Herr Montgomery-Cederhjelms 
förslag, anhåller jag likaledes att få, med frångående deraf, förena 
mig med Friherre Stjernblad, hvars yrkande i hufvudsakliga delar 
dermed öfverensstämmer.

Herr Grefven och Talmannen förmälte vidare, att Friherre von 
Schwerin hade föreslagit, att Kammaren för sin del måtte besluta, 
“det Riksdagen skulle hos Kongl. Maj:t i underdånighet anhålla, att 
Kongl. Maj:t, efter verkställd utredning af indelningsverkets närva
rande kostnad för landet, och öfvervägande af en möjlig aflösning af 
detsamma, ville till Riksdagen aflåta nådig Proposition om fullkomlig 
reorganisation af Sveriges försvarsverk, antingen med eller utan bi
behållande af indelta arméen såsom stamtrupp11.

Härvid begärde Friherre von Schwerin ordet och yttrade:

Äfven jag frånträder mitt särskilda yrkande och förenar mig med 
Friherre Stjernblad.

Herr Grefven och Talmannen förmälte ytterligare, att Friherre 
Stjernblad hade framställt ett förslag till beslut i frågan af föl
jande lydelse: “att Riksdagen ville hos Kongl. Maj:t i underdånighet 
anhålla om utarbetande af ett förslag till indelningsverkets upphäf
vande emot en ersättning till Statsverket, motsvarande värdet af rust- 
och rotehållare nu åliggande besvär, och detsamma till Riksdagen 
öfverlemna, samtidigt med det förslag till landtförsvarets organisation, 
hvilket Riksdagen med anledning af dess år 1867 framställda under
dåniga anhållan har att förvänta"; att Grefve Hamilton hade yrkat, 
att Kammären, med afslag å Utskottets Utlåtande i denna punkt, 
skulle förklara Friherre Stael von Holsteins samt Herrar Sven Nils
sons, C. A. Larssons och Bjerkanders motioner för närvarande icke 
till någon åtgärd föranleda; och att slutligen blifvit yrkadt, det punk
ten måtte till Utskottet återförvisas.

Härefter framställde Herr Grefven och Talmannen först propo
sition på bifall till punkten, hvarvid svarades talrika nej, jemte ett 

Rikad. Prof. 1869. 1 Afd. 3 Band. 13

Den 17 April,



194

eller annat ja, sedermera proposition på antagande af Friherre Stjern- 
blads förslag, då svaren utföllo med många nej, blandade med ja, 
vidare proposition på Grefve Hamiltons yrkande, hvartill svarades 
många ja, blandade med nej, och slutligen proposition pa.återremiss 
af punkten, hvilken proposition besvarades med många nej och några 
ja; hvarefter och sedan proposition på Grefve Hamiltons yrkande 
förnyats samt med många ja, blandade med nej, besvarats, Herr Grof
ven och Talmannen förklarade sig nu hafva funnit ja öfvervägande.

Flere ledamöter begärde votering.

Efter det Kammaren, uppå gjord framställning, till kontrapropo
sition vid voteringen antagit Friherre Stjernblads förslag, uppsattes, 
justerades och anslogs en så lydande voteringsproposition:

Den. som vill, att Kammaren, med anledning af Särskilda Utskot
tets framställning i 37:de punkten af Utlåtandet Nm 1, skall antaga 
det förslag till beslut, som Grefve H. Hamilton i sin emot punkten 
afgifna reservation framställt, röstar

Ja;
Den det ej vill, röstar

Nej;
Yinner Nej, antager Kammaren det förslag till beslut i frågan, 

som Friherre Stjernblad afgifvit.

Omröstningen företogs, och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:

Ja — 58;
Nej — 32.

D«n 17 April, e. m.

38:de—44:de •punkterna. 

Biföllos.

Efter derom af Friherre Funpk gjord hemställan, beslöt Kam
maren de förändringar i föredragningslistan för nästkommande sam
manträde, att de i dag för första gången bordlagda Utlåtanden skulle 
uppföras främst å listan, att derefter skulle följa Stats-Utskottets 
Utlåtanden N:ris 64, 60, 61 och 62, samt att Lag-Utskottets Betän
kande N:o 28 skulle nedflyttas till sista rummet å listan.

Kammaren åtskiljdes kl. 12 på natten.
In fidein 
O. Brakel.


